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Nr. 45 Dinsdag 12 juni 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1661

Samenstelling van een Commissie, blz.
1661

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1990
- 9-1-A (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1989
- 9-II-A (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1990
- 9-II-B (1989-1990) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking, blz. 1661

Sprekers : de heren P. Deprez, ver-
slaggever, J. De Bremaeker, verslag-
gever, A. Denys, R. Van Hooland,
Minister G. Geens

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1990 -
- 9-1-A (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1670

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1989
- 9-II-A (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1671

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1990
- 9-II-B (1989-1990) - Nrs. 1 tot 5
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1672

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer J. De Roo tot
de heer L. Waltniel, Gemeenschapsminis-
ter van Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting, over de interpretatie van het MER-
besluit van de Vlaamse Executieve voor
grote infrastructuurwerken, blz. 1677

Sprekers : de heer J. De Roo, Minis-
ter L. Waltniel

Interpellatie van de heer M. Van Peel tot
de heer R. De Wulf, Gemeenschapsminis-
ter van Tewerkstelling, over het uitblijven
van verplichte taallessen voor migranten,
blz. 1680

Sprekers : de heer M. Van Peel, me-
vrouw M. Vogels, mevrouw M. De
Meyer, Minister R. De Wulf, de heer
E. Beysen

Interpellatie van de heer L. Peeters tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting, over de huisvuilverwer-

king in Vlaams Brabant, blz. 1686
Sprekers : de heren L. Peeters, W.
Cortois, Minister T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1691

Nr. 46 Dinsdag 12 juni 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1693

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer H. Can-
dries, Gemeenschapsminister van Leefmi-
lieu, Landinrichting en Natuurbehoud,
over de positie van de Vlaamse milieu-in-
dustrie.
Actuele interpellatie van de heer A. De-
nys tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu,
Landinrichting en Natuurbehoud, over de
toepassing van de principes van de vrije-
markteconomie en objectieve gunning van
opdrachten in verband met het bouwen
van Vlaamse waterzuiveringsinstallaties,
blz. 1693

Sprekers : de heren H. Candries, A.
Denys, J. Timmermans, Minister T.
Kelchtermans

Motie van aanbeveling, blz. 1699
Actuele interpellatie van de heer J. Cuy-
vers tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenscha  sminister

K
van Leefmilieu,

Landinric ting en Natuurbehoud, over
het uitblijven van een decretale basis voor
het MINA-Fonds, blz. 1699

Sprekers : de heren J. Cuyvers, J.
Timmermans, Minister T. Kelchter-
mans

Motie van aanbeveling, blz. 1700
Actuele interpellatie van de heer P. Van
Grembergen tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, over de afwezigheid van de Minis-
ter van Cultuur op de jongste bijeenkom-
sten van de organen van de Taalunie en
het gebrek aan ernst van de Vlaamse Re-
gering in de betrekkingen met Nederland,
blz. 1700

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, Minister G. Geens

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer P. Dumez tot de
heer J. Sauwens, Gemeenschapsminister
van Openbare Werken en Verkeer, over
een mogelijke aansluiting Liefkenshoek-
tunnel - E 17, blz. 1702

Sprekers : de heren P. Dumez, E.
Beysen, mevrouw N. Maes, de heren
J. De Seranno, H. Van Dienderen,
Minister J. Sauwens

Motie van aanbeveling, blz. 1707
Interpellatie van de heer M. Didden tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over het uitblijven van een advies in ver-

band met het STAR 21-plan van de
NMBS, blz. 1707

Sprekers : de heren M. Didden, J.
Ansoms, Minister J. Sauwens

Interpellatie van de heer P. Breyne tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting en de heer L.
Waltniel, Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening en Huisvesting,
over de financieringsmiddelen voor socia-
le huisvesting en meer bepaald de finan-
ciële problemen van het Vlaams Woning-
fonds, blz. 1712

Sprekers : de heren P. Breyne, H. De
Loor, Minister G. Geens, de heer J.
De Seranno

Actuele interpellatie (Regl. art. 77)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van de heer P. Van
Grembergen tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, over de afwezigheid van de Minis-
ter van Cultuur op de jongste bijeenkom-
sten van de organen van de Taalunie en
het gebrek aan ernst van de Vlaamse Re-
gering en de betrekkingen met Nederland
Motie van aanbeveling, blz. 1717

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van mevrouw F. Brepoels tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
het nemen van concrete initiatieven ter
versterking van het Vlaams karakter van
Voeren, blz. 1717

Sprekers : mevrouw F. Brepoels, Mi-
nister G. Geens

Motie van aanbeveling, blz. 1721
Interpellatie van de heer H. Coveliers tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
de betrokkenheid van de Vlaamse Execu-
tieve bij het crimineel beleid, blz. 1721

Sprekers : de heren H. Coveliers, R.
Van Hooland, Minister G. Geens, de
heer J. De Seranno

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1723

Nr. 47 Woensdag 13 juni 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1725

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1725

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1725

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1725
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Vaste Nationale Cultuurpactcommissie 
Benoeming van 2 vaste en 4 plaatsvervan-
gende Nederlandstalige leden, blz. 1776 

1990 

deveren 

MER's 	 De- 
nys 

Dien- 

Migrantenbe- 

Vae- 

Schel- 

Pares 

Motie van de Vlaamse Raad
Indiening, blz. 1725

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1726

Verslagen
Indiening, blz. 1726

Moties
Indiening en overzending, blz. 1727

Mededelingen van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1727

Adviezen van de Vlaamse Mediaraad
Indiening, blz. 1727

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1728

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1728

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1728

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Vlaams Fonds voor de Sociale
Integratie van Personen met een Handi-
cap- 318 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 6
Algemene bespreking, blz. 1728

Sprekers : de heren A. Deneir, ver-
slaggever, J . Devolder , A. Denys, Mi-
nister J. Lenssens, mevrouwen A. Du-
roi-Vanhelmont , M. Vogels ,  T.
Merckx-Van Goey, de heren M. Did-
den, W. Peeters

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1750

Motie van orde
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 1763

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1763

Nr. 48 Woensdag 13 juni 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1765

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer G. Janzegers
tot de heer L. Waltniel, Gemeenschaps-
minister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over de openbaarheid die
aan de MER’s inzake het SST-dossier
wordt gegeven, blz. 1765
Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
deren tot de heer L. Waltniel, Gemeen-
schapsminister van Ruimtelijke Ordening
en Huisvesting, over de nieuwe aanvraag
van Center Parcs voor de aanleg van een
bungalowpark in Maasmechelen, blz.
1766

Actuele vraag van de heer H. Lauwers tot
de heer L. Waltniel, Gemeenschapsminis-
ter van Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting, over onregelmatigheden bij AROL-
dienst Stedebouw te Antwerpen, blz. 1767
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer R. De Wulf, Gemeenschaps-
minister van Tewerkstelling en de heer J.
Lenssens, Gemeenschapsminister van
Welzijn en Gezin, over het niet uitbetalen
van de IBF-loonsubsidie voor tewerkge-
stelden in de opvangcentra voor daklozen,
blz. 1767
Actuele vraag van de heer G. Janzegers
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over het opeisen
van een vetsmelterij en beenmaalderij in
Rillaar, blz. 1768
Actuele vraag van de heer J. Timmermans
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de in uit-
zicht gestelde oprichting van een MINA-
Raad, blz. 1769
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
herstructurering van VMZ en OVAM,
blz. 1770
Actuele vragen van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
bedrijfszekerheid en mogelijke privatise-
ring van de TMVW en van de heer R.
Van Hooland tot de heer L. Van den Bos-
sche, Gemeenschapsminister van Binnen-
landse Aangelegenheden en Openbaar
Ambt, over de organisatie en het beheer
van de TMVW, blz. 1771

Motie van orde
Afwezigheid Minister, blz. 1773

Sprekers : de heren A. Denys, H. De
Cr00

Actuele vragen (Regl. art. 75) (Voortzet-
ting)
Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer L. Van den Bossche,
Gemeenschapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Openbaar Ambt,
over de samenroeping van een Conferen-
tie van Mandatarissen van Vlaams Bra-
bant, blz. 1773
Actuele vragen van de heer E. Beysen tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over het al of niet behouden van de Schel-
deveren  en de heer H. Van Dienderen tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over de toekomst van de veerdiensten op
de Schelde, blz. 1774

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet van 30 november 1988 tot instel-
ling van het politiek verlof voor de perso-
neelsleden van de instellingen van open-
baar nut die van de Vlaamse Gemeen-
schap afhangen
- 322 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet van 30 november 1988 tot instel-
ling van het politiek verlof voor de perso-
neelsleden van de instellingen van open-
baar nut die van het Vlaamse Gewest af-
hangen
- 333 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1776

Sprekers : de heer J. Van Eetvelt, ver-
slaggever, Minister L. Van den Bos-
sche

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsj aar 1990
- 9-1-A (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 1777

Sprekers : de heren J. Pede, R. De-
swaene, A. Denys

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1989 -
- 9-II-A (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1779

Spreker : de heer J. Geysels

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1990
- 9-II-B (1989-1990) - Nrs. 1 tot 5
Hoofdelijke stemming, blz. 1780

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 1782

Spreker : de heer A. Denys

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Vlaams Fonds voor de Sociale
Integratie van Personen met een Handi-
cap- 318 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 7
Aangehouden stemmingen, blz.. 1783
Hoofdelijke stemming, blz. 1784

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de
heer J. Devolder, mevrouwen T.
Merckx-Van Goey , A. Duroi-Vanhel-
mont, de heer W. Peeters

Motie van aanbeveling van de heer L.
Hancké C.S. tot besluit van de op 29 mei
1990 behandelde nota Migrantenbeleid
van de Vlaamse Executieve
- 193 (1989-1990) - Nr. 4
Hoofdelijke stemming, blz. 1787

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. Beysen, W. Peeters, M. Van
Peel, F. Dewinter, L. Hancké, A. De-
nYS

Motie van aanbeveling van de heer W.
De Vlieghere C.S. tot besluit van de op 29
mei 1990 behandelde nota Migrantenbe-
leid van de Vlaamse Executieve
- 193 (1989-1990) - Nr. 5
Hoofdelijke stemming, blz. 1790
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Regeling 
1820 

Regeling 
1799 

nister 

Motie van aanbeveling van de heer G.
Annemans C.S. tot besluit van de op 29
mei 1990 behandelde nota Migrantenbe-
leid van de Vlaamse Executieve
- 193 (1989-1990) - Nr. 6
Hoofdelijke stemming, blz. 1791

Spreker : de heer A. Denys

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys C.S. tot besluit van de op 29 mei
1990 behandelde nota Migrantenbeleid
van de Vlaamse Executieve
- 193 (1989-1990) - Nr. 7
Hoofdelijke stemming, blz. 1792

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 30 mei 1990
door de heer A. Denys gehouden actuele
interpellatie tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, over het voorstel van de Franse
Gemeenschap om haar onderwijstekort te
financieren via nieuwe middelen
- 351 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1793

Sprekers : de heren J. De Seranno,
A. Denys

Motie van aanbeveling van de heer J.
Cuyvers tot besluit van de op 30 mei 1990
door de heer J. Caudron gehouden inter-
pellatie tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over het
aangekondigde plan tot ophaling en ver-
werking van het klein chemisch huisafval
- 352 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1794

Sprekers : de heren J. Cuyvers, A.
Denys, J. De Seranno

Hoofdelijke stemming (herhaling), blz.
1796

Motie van aanbeveling van de heer E. Fla-
mant C.S. tot besluit van de op 30 mei 1990
door de heer J. De Bremaeker gehouden
interpellatie tot de heer J. Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over de vaste oever-
verbinding over de Westerschelde en de
gevolgen ervan voor Vlaanderen en Gent
- 353 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1797

Spreker : de heer E. Flamant
Verdaging, blz. 1799

Spreker : de heer A. Denys

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 49 Dinsdag 26 juni 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1801

Samenstelling van een commissie
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1801

Beleidsbrief Buitenlands cultureel beleid,
ingediend door de heer P. Dewael, Ge-
meenschapsminister van Cultuur
- 298 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Buitenlands beleid, inge-
diend door de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer
- 307 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Naar een Vlaams exportbe-
leid, ingediend door de heer N. De Batse-
lier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, Middenstand en Energie
- 308 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Het intercommunautaire en
buitenlandse onderwijsbeleid, ingediend
door de heer D. Coens, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs
- 327 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Milieu- en natuurbeleid -
Externe betrekkingen, ingediend door de
heer T . Kelchtermans , Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting
- 331 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Debat, blz. 1801

Sprekers : mevrouw M.-P. Kestelijn-
Sierens, verslaggever, de heren J. De
Bremaeker , verslaggever, D . Van der
Maelen, verslaggever, A. Denys, Mi-
nister N. De Batselier

Motie van aanbeveling, blz. 1808

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1808

Spreker : de heer A. Denys

Beleidsbrief Buitenlands cultureel beleid,
ingediend door de heer P. Dewael, Ge-
meenschapsminister van Cultuur
- 298 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Buitenlands beleid, inge-
diend door de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer
- 307 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Naar een Vlaams exportbe-
leid, ingediend door de heer N. De Batse-
lier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, Middenstand en Energie
- 308 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Het intercommunautaire en
buitenlandse onderwijsbeleid, ingediend
door de heer D. Coens, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs
- 327 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Milieu- en natuurbeleid -
Externe betrekkingen, ingediend door de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting
- 331 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Debat (Voortzetting), blz. 1808

Spreker : de heer D. Van der Maelen

Motie van orde
Afwezigheid Ministers, blz. 1809

Sprekers : de heren A. Kempinaire,
Minister D. Coens, A. Denys, Minis-
ter G. Geens

Beleidsbrief Buitenlands cultureel beleid,
ingediend door de heer P. Dewael, Ge-
meenschapsminister van Cultuur
- 298 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Buitenlands beleid, inge-
diend door de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer
- 307 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Naar een Vlaams exportbe-
leid, ingediend door de heer N. De Batse-
lier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, Middenstand en Energie
- 308 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Het intercommunautaire en
buitenlandse onderwijsbeleid, ingediend
door de heer D. Coens, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs
- 327 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Milieu- en natuurbeleid -
Externe betrekkingen, ingediend door de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting
- 331 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Debat (Voortzetting), blz. 1809

Sprekers : de heren D. Van der Mae-
len, A. Denys, A. Kempinaire, E.
Bockstal, Minister N. De Batselier, J.
De Bremaeker, J. Laverge, A. De
Beul

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 50 Dinsdag 26 juni 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1821

Beleidsbrief Buitenlands cultureel beleid,
ingediend door de heer P. Dewael, Ge-
meenschapsminister van Cultuur
- 298 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Buitenlands beleid, inge-
diend door de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer
- 307 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Naar een Vlaams exportbe-
leid, ingediend door de heer N. De Batse-
lier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, Middenstand en Energie
- 308 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Het intercommunautaire en
buitenlandse onderwijsbeleid, ingediend
door de heer D. Coens, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs
- 327 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
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Deswae- 

Laver- 

Beleidsbrief Milieu- en natuurbeleid -
Externe betrekkingen, ingediend door de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting

Algemene bespreking, blz. 1867

- 331 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Debat (Voortzetting), blz. 1821
Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, A. Denys, R. Daems, Minister
G. Geens, A. Kempinaire, W. Luy-
ten, L. Dierickx, Minister P. Dewael,
H. Suykerbuyk, E. Bockstal, Minister
G. Geens, J. De Bremaeker

Sprekers : de heren C. Lisabeth, ver-
slaggever, J. Laverge, F. Aerts, me-
vrouwen M. Vogels, M. De Meyer ,
de heren H. Candries, J. De Roo, C.
Moors, J. De Roo, Minister N. De
Batselier, de heer R. Van Hooland

Moties van aanbeveling, blz. 1847

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1847

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1883

Interpellatie (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer M. Schoeters tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over het investeringsbeleid inzake de Ant-
werpse haven en meer be

E
aald het Vijfde

Havendok  - Amerikado

Verdaging, blz. 1888
Sprekers : Minister J. Sauwens, de
heer M. Schoeters

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1889

Nr. 51 Woensdag 27 juni 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1849

Ontwerp van decreet houdende de rege-
ling voor de basiseducatie voor laagge-
schoolde volwassenen
- 356 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 4

Voorstel van decreet van de heren J. Gey-
sels en H. Lauwers C.S. houdende organi-
satie van de basiseducatie voor volwasse-
nen in Vlaanderen
- 142 (BZ 1988) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking, blz. 1849

Nr. 53 Donderdag 28 juni 1990

Berichten van verhindering, blz. 1891

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1891

Sprekers : de heren W. Seeuws, A.
Schellens, verslaggever, R. Deswae-
ne, Jos Bosmans, H. Lauwers, M.
Van Peel, Minister D. Coens

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1891
Intrekking, blz. 1891

Voorstel tot wijziging van het Reglement
Indiening en verwijzing, blz. 1892

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1863

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1866

Motie van de Vlaamse Raad
Intrekking, blz. 1892

Adviezen van de Raad van State
Indiening en verwijzing, blz. 1892

Adviezen van de Sociaal-Economische
Raad van Vlaanderen
Indiening en verwijzing, blz. 1892

Nr. 52 Woensdag 27 juni 1990
Middagvergadering Adviezen van de Vlaamse Mediaraad

Indiening en verwijzing, blz. 1892
Berichten van verhindering, blz. 1867

Verslagen
Motie van orde Indiening, blz. 1893
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1867

Jaarverslag
Ontwerp van decreet houdende organisa-
tie van de Gewestelijke Ontwikkelings-
maatschappijen

Indiening, blz. 1893

Motie
- 348 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3 Indiening en verwijzing, blz. 1893

Voorstel van decreet van de heer J. Laver-
ge C.S. houdende wijziging van artikel 15
van de kaderwet van 15 juli 1970 houden-
de organisatie van de planning en de eco-
nomische decentralisatie
- 299 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1893

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1893

Samenstelling van een Commissie
Wijzigingen onder de vaste en de plaats-
vervangende leden, blz. 1893

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer H. Van Rom-
paey tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over het toe-
gankelijk houden van het patrimonium
van kunstschilder Albert Van Dijck,  blz.
1894
Actuele vraag van de heer F. Vermeiren
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over het verlenen
van een vergunning aan bepaalde inter-
communales  met betrekking tot de ver-
brandingsoven in Grimbergen, blz. 1895

Motie van orde
Agenda, blz. 1896

Sprekers : de heren A. Denys, F. Ver-
meiren

Actuele vragen (Regl. art. 75) (Voortzet-
ting)
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over con-
tracten tussen gemeenten en glasophalers,
blz. 1897

Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over de toe-
passing van het cultuurpact op de samen-
stelling van de afvaardiging van de Hoge
Raad voor Volksontwikkeling in het
Vlaams Ondersteuningscentrum voor Ba-
siseducatie, blz. 1898
Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
deren tot de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer, over de toepassing van een EG-
richtlijn voor de beperking van vliegtuigla-
waai door de regionale luchthavens, blz.
1899
Actuele vraag van de heer J. Timmermans
tot de heer J. Sauwens, Gemeenschapsmi-
nister  van Openbare Werken enVerkeer,
over de omlegging van de N 42 te Herze-
le-Sint-Lievens-Esse, blz. 1900

Actuele vraag van de heer L. Dierickx tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
het standpunt van de Europese Commis-
sie inzake het subsidiëren van de restaura-
tie van historische gebouwen door de
Vlaamse Gemeenschap, blz. 1901

Actuele vraag van de heer A. Denys tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
de evaluatiestudie met betrekking tot FTI,
blz. 1901

Actuele vraag van de heer R. Daems tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
het aanwijzen van een kredietinstelling als
kassier van de Vlaamse Gemeenschap
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Actuele vraag van mevrouw A. Duroi-
Vanhelmont tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, over de uitbouw van een eigen
Vlaamse thesaurie, blz. 1902
Actuele vraag van de heer H. De Loor
tot de heer L. Waltniel, Gemeenschaps-
minister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over het ontwerp van besluit
houdende het algemeen reglement tot er-
kennin
blz. %

van sociale-bouwmaatschappijen,
19 5

Voorstel van resolutie van mevrouw A.M.
Neyts-Uyttebroeck C.S. betreffende het
uitstellen van de herstructurering van het
kunstonderwijs met beperkt leerplan en
het lichten uit het ontwerp van decreet
betreffende het onderwijs-11 van de
hoofdstukken die onder Titel V - Deeltijds
kunstonderwijs ressorteren
- 371 (1989-1990) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1906

Sprekers : mevrouw A.-M. Neyts-
Uyttebroeck, de heer C. Moors, me-
vrouw N. Maes, de heer F. Vermeiren

Voorstel van resolutie van de heer L.
Vanhorenbeek betreffende de oprichting
van een begeleidings- en evaluatiecom-
missie inzake de herstructurering van het
deeltijds kunstonderwijs
- 374 (1989-1990) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1907

Sprekers : de heer L. Vanhorenbeek,
mevrouw M. Vogels, de heer C.
Moors, mevrouw A.-M. Neyts-Uytte-
broeck, de heer E. Baldewijns, Minis-
ter D. Coens

Intrekking, blz. 1908
Spreker : mevrouw N. Maes

Ontwerp van decreet houdende de rege-
ling van de basiseducatie voor laagge-
schoolde volwassenen
- 356 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 5
Aangehouden stemmingen, blz.

Spreker : de heer J. Pede
1909

Hoofdelijke stemming, blz. 1910
Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren H. Lauwers, R. Deswaene, E.
Baldewijns, M. Van Peel

Ontwerp van decreet houdende organisa-
tie van de Gewestelijke Ontwikkelings-
maatschappijen
- 348 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 4
Aangehouden stemmingen, blz. 1912
Hoofdelijke stemming, blz. 1915

Sprekers : de heer J. Laverge, me-
vrouw A. Vogels, de heer H. Candries

Motie van aanbeveling van de heer E. Fla-
mant C.S. tot besluit van de op 30 mei 1990
door de heer J. De Bremaeker gehouden
interpellatie tot de heer J. Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over de vaste oever-
verbinding over de Westerschelde en de
gevolgen ervan voor Vlaanderen en Gent
- 353 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1917

Motie van aanbeveling van de heer J.
Cuyvers tot besluit van de op 12 juni 1990
door de heer J. Cuyvers gehouden actuele
interpellatie tot de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu,
Natuurbehoud en Landinrichting, over
het uitblijven van een decretale basis voor
het MINA-Fonds
Hoofdelijke stemming, blz. 1918

Sprekers : de heren J. Cuyvers, F.
Aerts

Motie van aanbeveling van mevrouw F.
Brepoels C.S. tot besluit van de op 12 juni
1990 door de heer P. Van Grembergen
gehouden actuele interpellatie tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Financiën en Begroting, over de afwezig-
heid van de Minister van Cultuur op de
jongste bijeenkomsten van de organen van
de Taalunie en het gebrek aan ernst van
de Vlaamse Regering in de betrekkingen
met Nederland
- 361 (1989-1990) - Nr. 1
Intrekking, blz. 1920

Sprekers : Minister P. Dewael, de he-
ren J. De Seranno, P. Van Grember-
gen, mevrouw M. Vogels

Motie van aanbeveling van de heer H.
Van Dienderen tot besluit van de OD 12
juni 1990 door de heer P. Dumez gehou-
den interpellatie tot de heer J. Sauwens,
Gemeenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over een mogelijke
aansluiting Liefkenshoektunnel - E 17
- 362 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1921

Sprekers : de heren H. Van Diende-
ren, E. Beysen

Motie van aanbeveling van de heer J. De
Seranno C.S. tot besluit van de op 12 juni
1990 door de heer P. Dumez gehouden
interpellatie tot de heer J. Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over een mogelijke
aansluiting Liefkenshoektunnel - E 17
Hoofdelijke stemming, blz. 1922

Motie van aanbeveling van de heer R.
Deswaene tot besluit van de op 12 juni

1990 door de heer A. Denys gehouden
actuele interpellatie tot de heer T. Kelch-
termans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Natuurbehoud en Landinrich-
ting, over de toepassing van de principes
van de vrije-marktconcurrentie en objec-
tieve gunning van opdrachten in verband
met het bouwen van Vlaamse waterzuive-
ringsinstallaties
- 366 (1989-1990) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 1923

Motie van aanbeveling van de heer P. Van
Grembergen C.S. tot besluit van de op 12
juni 1990 door mevrouw F. Brepoels ge-
houden interpellatie tot de heer G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Finan-
ciën en Begroting, over het nemen van
concrete initiatieven ter versterking van
het Vlaamse karakter van Voeren
- 367 (1989-1990) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 1924

Motie van orde
Agenda, blz. 1925

Sprekers : de heren A. Denys, J. De
Seranno, mevrouw M. Vogels, de he-
ren P. Van Grembergen, L. Hancké,
J. Timmermans

Interpellatie (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer M. Schoeters tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over het investeringsbeleid inzake de Ant-
werpse haven en meer bepaald het Vijfde
Havendok-Amerikadok, blz. 1928

Sprekers : de heer M. Schoeters, Mi-
nister J. Sauwens

van de werkzaamheden, blz.
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46e vergadering Dinsdag 12 juni 1990
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.18 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

P. Matthys, L. Nelis-Van Liedeker-
ke, V. Peuskens, G. Verhaegen ; ge-
zondheidsredenen.

M. Bartholomeeussen, F. Cauwen-
berghs, M. Mahieu, M. Olivier, L.
Van den Brande ; buitenslands.

J. Gabriels, 0. Lefeber, W. Luyten,
H. Suykerbuyk ; ambtsverplichtin-
gen.

ACTUELE INTERPELLATIES
(Regl. art. 77)

Actuele interpellatie van de heer H.
Candries tot de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Landinrichting en Na-
tuurbehoud, over de positie van de
Vlaamse milieu-industrie

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 46
12 juni 1990

Actuele interpellatie van de heer A.
Denys tot de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Leefmi-
lieu, Landinrichting en Natuurbe-
houd, over de toepassing van de prin-
cipes van vrije-marktconcurrentie en
objectieve gunning van opdrachten in
verband met het bouwen van Vlaam-
se waterzuiveringsinstallaties

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde actuele interpellaties
van de heer Candries tot de heer
Kelchtermans, Gemeenschapsminis-
ter van Leefmilieu, Landinrichting en
Natuurbehoud, over de positie van
de Vlaamse milieu-industrie en van
de heer Denys tot de heer Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Landinrichting en Na-
tuurbehoud, over de toepassing van
de principes van vrije-marktconcur-
rentie en objectieve gunning van op-
drachten in verband met het bouwen
van Vlaamse waterzuiveringsinstalla-
ties.

De heer Candries heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, sinds het einde
van de jaren zeventig heb ik me actief
ingezet voor een technologiebewe-
ging en -belangstelling in Vlaande-
ren. Mijn overtuiging stoelde op drie
belangrijke vaststellingen.

De groei van de jaren zestig leidde
onder meer tot het ontstaan van een
nieuwe economische sector met in-
dustrie en diensten, namelijk de
vrijetijdsbesteding.

Een aantal Vlaamse bedrijven waren
dringend aan diversificatie toe en ble-

Berichten van verhindering
Waterzuivering

ken bereid tot inspanningen ter zake.
Het menselijk verwachtingspatroon
kwam in beweging. In de toekomst
zal meer nadruk worden gelegd op
kwaliteit, ook op kwaliteit van het
leven.

Daaruit durfde ik volgende besluiten
trekken : de nieuwe groei die zich
aanbiedt voor de jaren negentig zal
een ander karakter hebben dan die
van de jaren zestig. Een nieuw kwa-
liteitsbesef zal tot nieuwe industriële-
en dienstenoriënteringen leiden. Dit
biedt weer mogelijkheden voor de
ontwikkeling van een nieuwe econo-
mische dimensie, namelijk die van de
levensveredeling, meer kwaliteit
voor het leven. Dit zal zich uiten in
produkten, processen, attitudes.

Vandaag, 10 jaar later, is deze bewe-
ging duidelijk waarneembaar. De mi-
lieuproblematiek wordt als de be-
langrijkste uitdaging erkend. De
Vlaamse Executieve heeft hiervan
een belangrijk aspect van haar beleid
gemaakt en dit verheugt ons.

Eenzelfde belangstelling is waar-
neembaar in wetenschappelijke en
industriële kringen. Know-how  werd
opgebouwd. Industriële capaciteiten
werden ontwikkeld. Er is bereidheid
tot interbedrijfssamenwerking. Er
zijn afspraken voor complementari-
teit.

Het is in deze positieve sfeer van be-
langstelling en bereidheid bij onze in-
dustrie dat de door de Minister geno-
men opties en beslissingen naar een
Vlaams afvalwaterzuiveringsbeleid
plots tot onrust hebben geleid. De
Vlaamse industrie, vooral een weef-
sel van performante en exportvaardi-
ge KMO’s, voelt zich bedreigd in
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Candries

haar kansen tot betrokkenheid bij de
activiteiten voor waterzuivering. De
Vlaamse Milieuholding wordt hier
ervaren als een paard van Troje dat
buitenlandse belangen tegen de eigen
Vlaamse industrie zou uitspelen.

Mijnheer de Minister, de Vlaamse
bedrijven hebben belangstelling voor
deze groeisector. Ze zijn bereid tot
inspanningen om op deze nieuwe
markt in te spelen. Hier bestaat de
mogelijkheid en de noodzaak aan een
lange-termijnplanning. Mits samen-
spraak en begeleiding zullen onze be-
drijven zich ook in deze sector onder-
scheiden en op die manier bijdragen
tot tewerkstelling en welvaart. Deze
bedrijven wensen van u te horen hoe
u ze bij uw beleid zult betrekken en
hoe u hun kansen om mee te groeien
in deze belangrijke sector zult waar-
borgen. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, waarschijnlijk zal
de rechtstreekse aanleiding tot deze
actuele interpellatie voor de heer
Candries dezelfde zijn als voor mij,
met name het interessante milieurap-
port dat vorige week door de Vlaam-
se Confederatie voor de Bouw werd
uitgebracht. Alhoewel de aanleiding
dezelfde is zal de inhoud van mijn
interpellatie evenwel volkomen ver-
schillend zijn en gelukkig maar.

De heer Candries plaatst zijn inter-
pellatie in de context van Vlaamse
navelstaarderij : als Vlaanderen aan-
wezig is in de milieu-economie dan
worden alle andere gevaren voor mis-
bruiken toegedekt of niet aange-
raakt. Ik krijg de indruk dat de inter-
pellatie wordt beperkt tot de wijze
waarop de Vlaamse economie en in-
dustrie daarbij kunnen worden be-
trokken.

Mijn interpellatie wordt in een twee-
voudige context geplaatst. Ten eer-
ste, hoe zullen de vrije-marktspelre-
gels worden gerespecteerd ?

Ten tweede, er is bij mij een grote
vrees in verband met de economische
verzuiling in het milieudossier. Deze

twee zaken spelen volledig in de
kaart, wanneer ze goed worden aan-
gepakt, van die Vlaamse bouw- en
studiefirma’s die het niet moeten
hebben van politieke of andere in-
dustriële lobbying, maar van eerlijke
en faire concurrentie. Kleine KMO’s
die goed presteren hebben geen lob-
bying nodig. Als de vrije marktregels
maar spelen en de verzuiling weg-
blijft, zullen ze zichzelf wel verdedi-
gen.

Samen met de Vlaamse Confederatie
voor de Bouw vrezen wij dat u, mijn-
heer de Minister, met het opzetten
van de gemengde maatschappij NV
Aquafin het hele waterzuiveringsbe-
leid zult politiseren en verzuilen. U
doet dat, mijnheer de Minister, op
een tot nog toe nooit geziene geraffi-
neerde wijze. Inderdaad, u creëert
een publiek-privé-samenwerkings-
verband waarin de GIMV voor 51 ten
honderd participeert en de privé voor
49 ten honderd. Zodoende is er vol-
doende overheid voor u en uw poli-
tieke vrienden om de macht te be-
houden en zelfs eindeloos uit te brei-
den. En er is ook voldoende privé-in-
breng om gelijk welke controle op de
spelregels van de vrije concurrentie,
om de wet op de overheidsopdrach-
ten en de parlementaire controle te
omzeilen. Ik beschouw dit als een po-
litieke machtsgreep.

De heer Candries heeft gesproken
over de Franse invloed, maar niet
over een andere invloed in Aquafin,
met name die van de christelijke zuil.
Zeer interessant ter zake was de re-
cente persconferentie van de groep
C, met name de industriële en finan-
ciële holding die zich christelijk en
sociaal noemt. Het Landelijk Ver-
bond van Christelijke coöperatieven
heeft de principiële beslissing geno-
men om naar de beurs te gaan. De
voornaamste reden hiervoor is het
vinden van minimum een half miljard
om te participeren in de NV Aquafin.
pat zou weliswaar gebeuren via de
industriële holding Auxipar waartoe
de zogenaamde C-bedrijven zoals
Epécé, Samkoburo - ons wel be-
kend door de meubels van de Vlaam-
se administratie - Het Volk, Accent
en Ultra-Montes behoren. Auxipar
zou aldus op basis van nieuwe kapi-
taalinjecties participeren in de NV
Aquafin.

De leiders van Groep-C, de politieke
vrienden van Minister Kelchtermans,
hebben op de persconferentie trou-
wens duidelijke taal gesproken. Zij
willen financieel en industrieel mee-
spelen in de zich ontwikkelende mi-
lieumarkt. De groep heeft hierin
geen enkele ervaring en traditie,
maar hij heeft wel een Minister uit
de eigen rangen. De Minister bouwt
voor de groep de structuren uit, zoals
die van Aquafin. En straks zullen die
structuren - wees gerust heren van
de Volksunie en van de SP - bevolkt
worden met bevriende kabinetsme-
dewerkers. En om volledig safe te
spelen wordt zelfs nog een financieel
expert aangetrokken die zeer goed
reilen en zeilen kent van de andere
partner, met name de GIMV. Na tien
jaar GIMV is de heer Bronson,  de
nieuwe financiële directeur geworden
van de financiële holding met christe-
lijke en sociale inslag.

Collega’s, waar zijn wij eigenlijk mee
bezig ? In de Commissie houden wij
een ontzuilingsdebat en op hetzelfde
ogenblik installeert de Vlaamse Re-
gering een mechanisme waarbij via
een monopolie aan een gemengde
maatschappij een nieuw terrein van
economische verzuiling in de milieu-
sector wordt toegekend.

Het politiek netwerk van de christe-
lijke zuil krijgt dus echte octopusallu-
res. Want naast de vele grijparmen
in de sociaal- culturele sector, de wel-
zijns- en gezondheidssector en de
economische sector wordt nu ook
toegeslagen in de milieusector.

En dat u, mijnheer Candries, als
woordvoerder van een partij die de
ontzuiling met woorden belijdt, daar
niets over zegt, daar niets aan doet,
getuigt van een verdachte passiviteit,
die ruikt naar medeplichtigheid.

Mijnheer de Voorzitter, de aanpak
van de waterzuiveringsproblematiek
via de oprichting van Aquafin getuigt
van een geraffineerde aanpak. Naast
de politisering via de overheidshol-
ding wordt tevens voor voldoende
privatisering gezorgd om de wet op
de overheidsopdrachten en de demo-
cratische parlementaire controle te
kunnen omzeilen evenals de spelre-
gels van de vrije markteconomie. Het
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is vooral op deze aanpak dat de kri-
tiek van de Vlaamse Confederatie
voor de Bouw slaat. De Belgische
wetgeving op de overheidsopdrach-
ten van 14 juli 1976 is niet van toepas-
sing op de Gewestelijke Investerings-
maatschappij en ook niet op haar fi-
liaal. En omdat daarenboven de Eu-
ropese richtlijn slechts in werking
treedt vanaf de drempel van vijf mil-
joen ecu, dit is iets meer dan 210
miljoen Belgishe frank, kan de NV
Aquafin de werken bijna als een
privé-firma toewijzen.

Het is dus niet denkbeeldig dat de
grote industriële holdings die het
privé-kapitaal zullen vormen van de
NV Aquafin en die allerlei bindingen
hebben met studiebureaus en met an-
der uitvoeringsfirma’s, in alle geval
zullen vermijden dat de spelregels
van de vrije marktconcurrentie zullen
spelen. Terecht eisen de Vlaamse
aannemers dan ook dat er waarbor-
gen komen en dat de concurrentie op
een voldoende wijze kan spelen. Zij
zeggen terecht dat zij de internatio-
nale concurrentie ter zake niet vrezen
en dat dat dus geen element mag zijn

om af te wijken van de principes, zo-
als zij vervat zijn in de wet op de
overheidsopdrachten.

Onze vraag aan de Vlaamse Execu-
tieve is dan ook concreet : welke
voorwaarden zal u creëren om een
eerlijke concurrentie ter zake te laten
spelen. Dat het hier over zeer belang-
rijke bedragen gaat weet iedereen.
Het investeringsvolume bedraagt
over 20 jaar 200 miljoen. De discussie
tussen de heer Kelchtermans en de
VCB gaat gewoon over de fasering :
er is 60 miljoen voorzien tussen de
periode 1990-1995, maar het gaat in
ieder geval over meer dan 200 mil-
joen als men ze spreidt over 20 jaar.

De VCB heeft ook gewezen op de
mogelijke incoherenties in het water-
zuiveringsbeleid die zouden kunnen
optreden zowel bij planning,bij de
studietoewijzing als bij de vergun-
ningsprocedure.

Mijnheer de Minister, momenteel is
het nog zeer onduidelijk hoe bijvoor-
beeld de overgang zal worden ge-
maakt van de VMZ naar Aquafin,
welke taken er zullen worden toege-
wezen aan de NV Aquafin.

Minister T. Kelchtermans (CVP) beantwoordt de actuele interpellaties van de heren
H. Candries (VU) en A. Denys (PW-fractievoorzitter) betreffende het waterzuive-
ringsbeleid. Achter hem : Raadsvoorzitter L. Vanvelthoven (SP)

Nochtans hebt u laten weten, of is in
het MINA-plan opgenomen dat het
vanaf 1 januari alleen nog Aquafin zal
zijn die verantwoordelijk is voor de
uitvoering van de investeringswerken,
de waterzuiveringsstations en de zoge-
naamde moerriolen. Welnu, als ik op
het terrein vaststel hoe beperkt Aqua-
fin momenteel is qua personeel, stel-
len wij ons zeer grote vragen over de
coherentie na 1 januari en over de uit-
voering van het investeringsprogram-
ma, zoals het is opgemaakt door de
Vlaamse Regering. Wij krijgen meer
en meer de indruk dat men verder
blijft improviseren ter zake, met het
gevaar dat intussen VMZ lusteloos,
moedeloos en ontmanteld wordt en
dat Aquafin niet voldoende is gewa-
pend om op 1 januari te starten. Die
discussie zullen wij uiteraard nog ter
sprake brengen op het moment dat
het Milieubeleidsplan in openbare
vergadering wordt besproken.

Mijnheer de Minister, graag had ik
een antwoord gekregen in verband
met de ongerustheid die er bestaat
over het functioneren van Aquafinin
verband met de opmerkingen die ik
heb gemaakt inzake verzuiling en de
opmerkingen die werden gemaakt
door de VCB. Er heerst ongerustheid
over het feit dat ingevolge de wet op
de overheidsopdrachten de vrije con-
currentie in die sector niet meer zal
spelen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Timmermans
heeft het woord.

De heer J. Timmermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s, ik
leg nog een andere klemtoon in de
benadering van dit moeilijke dossier
over de voorstellen om een dochter-
maatschappij van de Milieuholding,
NV Aquafin opdrachten toe te ver-
trouwen binnen de exploitatie en de
aanleg van infrastructuur voor water-
zuivering.

Ik deel de bestaande bekommernis
inzake het prijskaartje, niet vanuit
een Vlaamse reflex voor die Vlaamse
confederatie of vanuit het liberale
principe van privatisering. Ik wil de
tolk zijn van al diegenen die oog heb-
ben voor de maatschappelijke functie
en de omkadering waarbinnen de NV
Aquafin moet werken. In dit debat
heb ik daarover niets gehoord. Tij-
dens de bespreking van het SOBE-
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MAP-rapport rees het probleem van
het ontbreken van een coherent be-
leid inzake waterzuivering. Er zijn
niet voldoende openbare financiële
middelen om dat zelf te blijven doen.
Er is een inhaaloperatie nodig om te-
gen 1995 de kwaliteitsdoelstellingen
- die wij allen onderschrijven -
waar te maken. De Milieuholding
was voor ons een instrument om op
verschillende terreinen operationeel
te worden.

Hoe gaat deze maatschappij
werken ? Wat is de maatschappelijke
context ? Ik ben er niet van overtuigd
dat deze privé-maatschappijen de
know-how in huis hebben om op het
waterzuiveringstechnische vlak die
opdracht waar te maken. Die bouw-
firma’s zijn wel beslagen op bouw-
kundig vlak maar inzake de waterzui-
vering zelf hebben weinig firma’s de
nodige know-how . (Onderbreking
door de heer Candries)

Mijnheer Candries, ik heb technie-
kers gehoord die zeggen dat op dit
moment, in de Vlaamse maatschap-
pijen, deze know-how niet aanwezig
is. Waar blijft de traditie en de erva-
ring die met een aantal bekwame
vakmensen binnen de VMZ werd op-
gebouwd, maar waarbij het manage-
ment is mank gelopen omdat onder
meer de dossiers van de gemeenten
werden overgenomen en allen op een
andere wijze werden opgesteld. Die
ervaring voor de exploitatie van elk
waterzuiveringsstation heeft de VMZ
opgedaan. Waar zal die ervaring bij
een dwingende beleidsplanning nog
kunnen worden ingecalculeerd, want
de NV Aquafin zal moeten werken
binnen een milieubeleidsplanning die
door de Minister en de Vlaamse Exe-
cutieve op punt werd gesteld. Wat zal
het prijskaartje daarvan zijn ? Heb-
ben wij inzicht in de prijsvorming ?
Op welke wijze zal de waterzuivering
zelf gebeuren ? Wij weten niet hoe
die bedrijfsvoering zal gebeuren, wat
toch noodzakelijk is om de overheid
de nodige elementen te bezorgen om
het effluent te controleren.

Mijnheer de Minister, is er al enige
duidelijkheid over de wijze waarop
dit zal gebeuren want ook op dat vlak
tasten wij volledig in het duister ?

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
ben de interpellanten dankbaar dat
zij mij de gelegenheid geven om op
deze tribune ons politiek standpunt
uiteen te zetten over een thema dat
economische en vooral industriële
milieus sterk beroert. Het gaat om
mijn persoonlijk standpunt, maar in
zoverre reeds principiële beslissingen
werden genomen, kunnen wij ervan
uitgaan dat het ook het standpunt
van de Executieve is.

De context die de heer Candries
heeft geschetst, met de ontwikkeling
van de milieutechnologie en het
groeiende milieubewustzijn, onder-
schrijf ik volkomen. Op dit gebied
bestaan reeds initiatieven. Ik verwijs
onder meer naar Ifest en het meerja-
rige milieutechnologie-impulspro-
gramma  dat in voorbereiding is en op
Vlaamse schaal op de nieuwe ontwik-
kelingen wil inspelen. Dit program-
ma bepaalt onder meer dat wij de
know-how moeten ontwikkelen en
ook zoveel mogelijk in eigen Vlaam-
se industriële bedrijven moeten hou-
den. Een aantal beleidsopties die me-
de ten grondslag lagen aan de inter-
pellaties zijn overigens ook opgeno-
men in een beleidsbrief die ik aan de
Voorzitter heb gestuurd. Ik kan u de
referte geven : Milieubeleidsplan
1990-1995, gedateerd op 14 februari
1990.

Deze beleidsopties moeten worden
aangevuld met een aantal opties op
gebieden waarover ikzelf niet recht-
streeks bevoegd ben. Met mijn colle-
ga’s van Verkeer en Openbare
Werken, Economie, Energie en
Ruimtelijke Ordening, werden reeds
afspraken gemaakt.

De uitvoering van al deze beleidslij-
nen vraagt een aantal ontwerpdecre-
ten en -besluiten van de Vlaamse
Executieve. Sommige beslissingen
werden reeds genomen, onder meer
in verband met de NV Aquafin, an-
dere zijn in voorbereiding. Het is niet
de bedoeling om deze besluiten in
hun ontwerp-fase grondig te bespre-
ken. In het stadium waarin wij nu
zitten is het evenmin mogelijk reeds
de consequenties van een aantal prin-
cipiële beslissingen na te gaan, zoals

bijvoorbeeld de prijsvorming. Men
kan algemene antwoorden geven,
maar de precieze manier waarop men
deze waarborgen zal inschrijven, kan
niet worden aangegeven.

Ik heb reeds de principiële beslissing
van de Vlaamse Executieve van 4
april 1990 vermeld en blijf er even
langer bij stilstaan. Op mijn initiatief
zal vanaf 1 januari 1991 een waterzui-
veringsbeleid worden gevoerd dat af-
wijkt van het huidige. Ik geef daar-
van even een samenvatting, omdat
verschillende punten die in de inter-
pellatie van de heer Denys aan bod
kwamen, betrekking hebben op
waarborgen en bekommernissen die
de Vlaamse Regering van in den be-
ginne heeft onderschreven en die hun
weerslag vinden in de principiële be-
slissing.

De Vlaamse Executieve heeft haar
principiële goedkeuring aan de vol-
gende uitgangspunten van een afval-
waterzuiveringsbeleid vanaf 1 januari
1991 gehecht. De Vlaamse Maat-
schappij voor Waterzuivering wordt
belast met de taken die worden be-
schreven in de conclusie van het stu-
diesyndicaat dat werd opgericht naar
aanleiding van een aantal aanbevelin-
gen die werden opgenomen in de SO-
BEMAP-studie. Deze audit werd
reeds besproken en heeft heel wat
ophef gemaakt in de vakantieperiode
van 1989. Gelukkig maar, want daar-
door is het hele waterzuiveringsbe-
leid in een versnelling terecht geko-
men die op een andere manier waar-
schijnlijk niet kon worden bereikt.

Het verslag van het studiesyndicaat
bevat onder meer de volgende con-
clusies. De Vlaamse Maatschappij
voor Waterzuivering zal in de toe-
komst volgende opdrachten hebben :
ten eerste, de uitbouw van een emis-
sie- en immissiemeetnet voor opper-
vlaktewateren ‘over heel Vlaande-
ren ; ten tweede, het versneld afwer-
ken van de AWP-niveau 3-studies en
het opmaken van de vuilvrachtbalan-
sen voor de verschillende bedrijven
en andere vervuilers die in opper-
vlaktewateren lozen ; ten derde, het
aanbrengen van een prijskaartje op
de geloosde vuilvrachten en het orga-
niseren van de heffingen. Dat is de
toekomstige taak van de Vlaamse
Maatschappij voor Waterzuivering.
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Een nieuw op te richten NV wordt
als dochtermaatschappij  van de
Vlaamse Milieuholding belast met de
bouw en de exploitatie van de riool-
waterzuiveringsinfrastructuur. Vol-
gende beslissing van 4 april 1990 is
hieromtrent zeer belangrijk : ,,De
Vlaamse Executieve beslist een over-
eenkomst af te sluiten met de Vlaam-
se Milieuholding waarvan de basis-
principes, zoals vermeld in bijlage 4
bij de in rand vermelde nota zijn op-
genomen”. De beslissing van 4 april
1990 bepaalt verder het volgende :
,,De Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Natuurbehoud en Land-
inrichting te belasten met het voeren
van de nodige onderhandelingen met
de Vlaamse Milieuholding over de
verdere uitwerking van deze princi-
piële uitgangspunten en te gelegener
tijd” - en ik versta daaronder zo
spoedig mogelijk - ,,de concrete
voorstellen ter zake ter beraadslaging
aan de Vlaamse Executieve voor te
leggen, mits de Vlaamse Executieve
op regelmatige tijdstippen zal worden
ingelicht over de evolutie van het
dossier”.

Ik kom nu tot bijlage 4. Hierin zijn
uitdrukkelijk een aantal bekommer-
nissen opgenomen die hier door de
heren Candries, Denys en Timmer-
mans werden verwoord. Deze bijlage
vermeldt vooreerst : ,,Overeenkomst
met de NV Milieuholding : basisprin-
cipes”. Dat waren voor mij de richt-
lijnen die ik in gesprekken met de
Milieuholding, met het oog op de op-
richting van de NV Aquafin altijd
heb gehanteerd. Voor de uitvoering
van de principiële beslissing van de
Vlaamse Executieve van 4 april zal
een overeenkomst worden afgesloten
met de NV Vlaamse Milieuholding,
waarin ten minste de drie volgende
principiële uitgangspunten dienen te
worden opgenomen.

Ten eerste, de NV Vlaamse Milieu-
holding zal er over dienen te waken
dat in het kapitaal van de door haar
opgerichte dochtermaatschappijen
van waterzuivering en watervoorzie-
ning de Vlaamse overheid, direct of
indirect, over ten minste de helft plus
één aandeel beschikt. Collega Denys
noemde dit geraffineerd. Dit is een

uitgangspunt dat ook reeds bij de NV
INDAVER  op dezelfde manier werd
toegepast. Ik ga verder. Bovendien
dienen bij de andere aandeelhouders
de meerderheid van de aandelen toe
te behoren aan de ondernemingen
die de Vlaamse verankering van de
dochtermaatschappij willen garande-
ren. Daarvoor bestaan verschillende
technieken. Het voorkooprecht van
de Gewestelijke Investeringsmaat-
schappij van Vlaanderen is bijvoor-
beeld een mogelijkheid om deze
garantie in te bouwen. Deze techniek
werd reeds door Minister De Batse-
lier toegepast.

Ten tweede dient de NV Vlaamse
Milieuholding te garanderen dat de
door haar opgerichte en gecontro-
leerde dochtermaatschappij inzake
waterzuivering en al dan niet water-
voorziening, h e t  investeringspro-
gramma  dat door de Vlaamse Execu-
tieve zal worden opgesteld, zal uit-
voeren. De politieke verantwoorde-
lijkheid zit dus bij de Vlaamse Execu-
tieve. Inzake waterzuivering zal de
Vlaamse Executieve maximaal ge-
bruik maken van de AWP niveau 3-
studies opgemaakt en goedgekeurd
door de Raad van Bestuur van VMZ.

Ten derde zal de vermelde overeen-
komst met de NV Vlaamse Milieu-
holding een regeling dienen te bevat-
ten voor de exploitatie van de be-
staande rioolwaterzuiveringsinstalla-
ties en de investeringsdossiers die
thans in voorbereiding zijn. De
Vlaamse Executieve wil hierbij een
regeling waarbij de exploitatie van de
bestaande rioolwaterzuiveringsinstal-
laties minstens tot einde 1995 toever-
trouwd blijft aan de VMZ. De VMZ
heeft dus geen enkele reden om zich,
in de huidige stand van zaken gede-
motiveerd op te stellen. Tot in 1995
hebben zij nog de verantwoordelijk-
heid, ook voor de exploitatie.

De investeringsdossiers die thans in
voorbereiding zijn en waarvoor door
de VMZ of door de gemeenten vóór
1 april 1990, - vermits we op 4 april
deze beslissing hebben genomen -
overeenkomsten met derden werden
afgesloten zullen met respect voor de
aangegane verbintenissen worden
uitgevoerd. Dat is de overeenkomst,
de bijlage bij de principiële beslissing

die door de Vlaamse Executieve
werd genomen en waarvan wij ons
angstvallig hebben gehouden bij de
besprekingen die daaromtrent wer-
den gevoerd.

Collega Candries toont zich bij de
toewijzing en de uitvoering bezorgd
en vraagt of deze Vlaamse veranke-
ring er zal blijven. Ik meen dat wij
op deze manier principieel hebben
vastgelegd hoe het moet. Hoe het
concreet zal worden uitgevoerd kan
ik vandaag niet beantwoorden. Op
het ogenblik dat wij in deze Raad het
decreet en de toekomstige rol van de
VMZ zullen vastleggen, zal men
daarop terugkomen, vermits dit een
decretale wijziging veronderstelt en
de VMZ nu het monopolie heeft in-
zake waterzuivering.

Collega Denys had het over de wet
op de overheidsopdrachten. Ik denk
dat zijn interpretatie juist is. De wet
van 14 juli 1976 betreffende over-
heidsopdrachten is volgens de huidi-
ge reglementering strikt genomen
niet van toepassing op de bedoelde
GIMV-filiaal, de NV Milieuholding.
De Executieve heeft uitdrukkelijk
gesteld dat de uitbesteding der
werken gebeurt op een marktconfor-
me wijze zodat de Vlaamse private
ondernemingen onbetwistbaar alle
kansen krijgen tot mededinging. Ik
meen dat Voorzitter Geens dit hier
reeds publiekelijk heeft gesteld naar
aanleiding van de constructies die op
til waren. Wat de objectiviteit van de
toewijzing der opdrachten betreft wil
ik onderstrepen dat de Vlaamse over-
heid in die dochtermaatschappij van
de Vlaamse Milieuholding een meer-
derheidsparticipatie behoudt en haar
doelstellingen ook qua marktconfor-
miteit precies kan waarborgen. Dit
druist in tegen wat u beweert alsof
willekeur hier de regel zou worden.

Collega Denys, ik meen dat u niet de
privatisering van de Waterzuiverings-
maatschappij als dusdanig bekriti-
seert.  Collega Timmermans daaren-
tegen vindt dat wij daarin te ver gaan.
Dit thema werd in de Commissie her-
haaldelijk aangeraakt en ik meen dat
de Vlaamse Executieve voldoende
garanties biedt om het investerings-
programma en -volume alsook de
marktconformiteit te kunnen waar-
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borgen. Met deze constructie kunnen
wij de rigiditeiten, die duidelijk naar
voren kwamen uit de SOBEMAP-
studie, omzeilen en een snelle uitvoe-
ring van de investeringsprogramma’s
garanderen.

Als ik naar het rapport teruggrijp,
rapport waarnaar u verwijst als een
onderliggend argument om uw stand-
punt op de tribune te vertolken, dan
denk ik dat het standpunt geformu-
leerd door de Vlaamse Confederatie
van de Bouwnijverheid meer in-
houdt. Deze Confederatie zegt onder
meer het volgende en ik citeer op
bladzijde 56 : ,,De VCB heeft steeds
gepleit voor een meerjarenprogram-
ma van de overheidsinvesteringen.
Het Waterzuiveringsplan van Minis-
ter Kelchtermans komt voor een stuk
tegemoet aan deze wens”. Ik meen
dat dit als positief moet worden be-
schouwd als het uit de mond komt
van de Vlaamse Confederatie van de
Bouwnijverheid.

Op bladzijde 57 lees ik het volgende :
,,Positief aan het Milieubeleidsplan is
dat het een samenhangend geheel
vormt, waarbij alle middelen kunnen
worden ingezet om het vooropgestel-
de doel te bereiken. Het volledige
waterzuiveringsprogramma wordt
voortaan toevertrouwd aan één orga-
nisatie , namelijk de NV Aquafin. De
NV Aquafin zal bevoegd zijn voor de
bouw en de exploitatie van zowel de
RWZI’s  als de collectoren en de prio-
ritaire rioleringen. Daardoor wordt
een echt gecoördineerd waterzuive-
ringsbeleid mogelijk.” :

Ik lees nog een laatste citaat op blad-
zijde 59 en ik voeg eraan toe dat zij
niet uit hun context werden gelicht.
Het zijn citaten die op zich betekenis
hebben in het geheel van de weerga-
ve van de beschouwingen rond de op-
richting van de NV Aquafin en het
Milieubeleidsplan. De VCB stelt
hiervoor het volgende : ,,De voorop-
gestelde privatisering heeft het voor-
deel dat een soepeler waterzuive-
ringsbeleid kan worden gevoerd. De
NV-structuur maakt het mogelijk een
dynamischer investerings- en perso-
neelsbeleid te voeren. Door haar
NV-statuut zal de Milieuholding een
autonomer leven kunnen leiden, los

van de politieke wisselvalligheden,,
- wij hebben ons beschermd tegen
onszelf - “wat dan weer een grotere
continuïteit van het waterzuiverings-
beleid zou moeten waarborgen,, .

Dit zijn enkele positieve argumenten.
Ik haal ze uit hetzelfde rapport waar-
uit u argumenten heeft gehaald in
verband met het teloorgaan van dy-
namiek in het waterzuiveringsbeleid
en de politisering.

Eén van de centrale thema”s in de
SOBEMAP-studie was de politise-
ring die in het verleden deze parasta-
tale als het ware vleugellam maakte
met betrekking tot de opdracht die
zij moest vervullen. Een tweede the-
ma is de administratieve betutteling
en het administratief carcan waarin
de parastatale moest optreden, waar-
door normale planning onmogelijk
werd. Deze twee belangrijke klach-
ten uit het SOBEMAP-rapport trach-
ten wij door deze benadering te voor-
komen. Een derde grote lacune die
in het SOBEMAP-rapport werd vast-
gesteld,is  dat de gemeenten en het
Vlaamse Gewest niet over voldoende
middelen beschikken en in ieder ge-
val niet voldoende middelen aanwen-
den voor de realisatie. Ook hieraan
wordt een oplossing gegeven.

Als de markt open is, kan iedere
geïnteresseerde zijn intenties formu-
leren, zonder daarbij telkens te moe-
ten bekend maken uit welke hoek de
belangstelling komt. Ook dat heeft te
maken met vrije markteconomie.
Wanneer financiële instellingen be-
langstelling tonen voor een investe-
ring waarvoor de overheid duidelijk
voorwaarden heeft geformuleerd,
heeft het geen zin bij iedere discussie
in de Vlaamse Raad terug te vallen
op de dooddoener dat ook het water-
zuiveringsbeleid is verzuild.

Mijnheer Denys, u had het over onze
angst voor de vrijheid in verband met
de waterzuivering. Na de uitvoerige
discussies, ook door uw partij nage-
trokken in het SOBEMAP-rapport
en na de voorgestelde alternatieven,
moeten wij niet bang zijn voor onze
eigen schaduw, maar moeten wij re-
soluut de andere richting durven uit-
gaan, waarbij de overheid zoals
steeds de normen en de voorwaarden

moet waarborgen. Ik meen dat wij
dit in deze voorstellen hebben ge-
daan.

Mijnheer de Voorzitter, tot besluit
dank ik de interpellanten en ook col-
lega Timmermans, tegen wie ik reeds
in de Commissie heb gezegd dat wij
later uitgebreid op de precieze bouw-
plannen terugkomen, teneinde meer
in detail in te gaan op de bekommer-
nis die hij ongetwijfeld objectief heeft
geuit. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik ga in op
de laatste woorden van Minister
Kelchtermans die zegde dat ik niet
voor vrijheid zou zijn. Ik spreek dat
tegen. Ik ben voor de volledige vrij-
heid. Wat Minister Kelchtermans
hier voorstelt is geen privatisering,
maar slechts een schijnprivatisering.
Hij stelt het voor alsof er maar twee
mogelijkheden zijn : de volledige
overheidsaanpak via de VMZ zoals
in het verleden en de schijnprivatise-
ring, via het scheppen van een mono-
polie voor een gemengde maatschap-
pij. Dat is geen vrije marktconcurren-
tie.

In het PVV-Milieubeleidsplan staat
dat men evengoed geen monopolie
kan geven, maar op basis van een
lastenboek verschillende firma’s en
organisaties laten inschrijven voor
het bouwen van waterzuiveringssta-
tions en aldus het vrije marktmecha-
nisme laten spelen. Dat is trouwens
gebeurd in Engeland. Dat staan wij
voor en niet voor de huidige schijn-
privatisering door het geven van een
monopolie, wat zeer geraffineerd is.

Nu blijft de overheid er voldoende
bij betrokken om de politiek tussen-
beide te laten komen en dat gebeurt.
Dat zal ook blijken als mensen wor-
den aangesproken voor Aquafin. Uit
de geruchten die ik heb opgevangen
zal dat tot een veel grotere politise-
ring leiden dan in het verleden. Door
de schijnprivatisering wordt ook de
wet op de overheidsopdrachten om-
zeild. Er wordt gezegd dat marktcon-
form zal worden gewerkt, maar er
worden geen waarborgen gegeven.
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De Confederatie voor het Bouwbe-
drijf heeft voorstellen gedaan. Als
men het vrije marktmechanisme wil
laten spelen moet dat gebeuren op
basis van een lastenboek en niet door
het verlenen van een monopolie.
Verschillende firma’s moeten de kans
krijgen waterzuiveringsstations te
bouwen en ik heb er geen bezwaar
tegen dat er in Vlaanderen verschil-
lende firma’s werken.

Mijnheer de Minister, u heeft gezegd
dat uw formule niet zal leiden tot ver-
zuiling. U bouwt echter nu al voor-
waarden in waardoor in de maat-
schappij Aquafin slechts financiële
groepen kunnen participeren die ten
minste een half miljard inbrengen. U
weet zeer goed dat de Confederatie
voor het Bouwbedrijf heeft gevraagd
ook participatie van kleine investeer-
ders, bouwaannemers, mensen uit de
sector, of anderen die willen investe-
ren, toe te laten. De grootste waar-
borg om niet te komen tot verzuiling,
tot politisering, bestaat erin dat u toe-
staat dat de NV Aquafin wordt open
gesteld voor meer dan enkele indus-
triële groepen. Het zou goed zijn
mocht u de drempel van een half mil-
jard verlagen zodat ook kleine onder-
nemingen een kans krijgen. Alhoe-
wel dit een grote waarborg zou bete-
kenen hebt u ter zake geen klaarheid
gebracht.

Mijnheer de Minister, wij zullen dit
dossier nauwkeurig en met grote aan-
dacht volgen. Onze vrees ter zake is
niet weggenomen.

Mijnheer de Minister, ik wil erop wij-
zen dat het de eerste keer is dat wij
iets vernemen over de inhoud van de
bijlage. Andere groepen, onder meer
de Bouwfederatie en de C-groep we-
ten reeds wat er zal gebeuren inzake
de werking en organisatie van Aqua-
fin. Daar waar u zich vroeger steeds
hield bij princiepverklaringen, krij-
gen wij nu meer uitleg. Het feit dat
wij vandaag iets mee vernemen is po-
sitief maar het ware wenselijk het
volledige dossier op een klare en dui-
delijke manier aan het Parlement
voor te leggen en dit van zodra er
nieuwe elementen zijn.
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Motie van aanbeveling

De heer A. Denys : De PVV-fractie
zal ter zake een motie van aanbeve-
ling indienen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele interpellatie van de heer J.
Cuyvers tot de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Landinrichting en Na-
tuurbehoud, over het uitblijven van
een decretale basis voor het MINA-
Fonds

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele interpellatie van de heer Cuy-
vers tot de heer Kelchtermans, Ge-
meenshapsminister van Leefmilieu,
Landinrichting en Natuurbehoud,
over het uitblijven van een decretale
basis voor het MINA-Fonds.

De heer Cuyvers heeft het woord.

De heer J. Cuyvers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, deze in-
terpellatie zal uiterst kort zijn.

Mijnheer de Minister, in een Neder-
lands tijdschrift heb ik gelezen dat u
verklaart vanuit een zeer comforta-
bele situatie te vertrekken omdat uw
voorgangers bijna niets hebben ge-
daan.. . (Onderbreking door Minister
Kelchtermans)

Dat lees ik toch tussen de regels.

. . . en er op uw beleid niet veel zal
aan te merken zijn omdat, wat u ook
doet, het een vooruitgang zal beteke-
nen.

Mijnheer de Minister, u hebt een
zeer ingewikkelde constructie uitge-
werkt met name het MINA-Fonds.
Via dit Fonds gaat men gelden verza-
melen. Er wordt een NV Milieuhol-
ding opgericht. Vanuit die Miiieuhol-
ding ontstaan dochtermaatschappijen
met name Aquafin en Solidfin.

Mijnheer de Minister, van verschil-
lende zijden worden ter zake vragen

Waterzuivering
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gesteld. Ik wil mij vandaag beperken
tot iets wat reeds vroeger is aange-
klaagd met name het ontbreken van
een decretale basis voor het MINA-
Fonds. Er bestaat nog altijd geen de-
creet voor het MINA-Fonds. Van
drie verschillende kanten wordt er
gevraagd naar een spoedige behande-
ling van de wettelijke basis voor het
MINA-Fonds met name door de
Vlaamse Raad, de Raad van State en
zeer recent ook het Rekenhof.

Reeds herhaalde malen heeft AGA-
LEV, daarin gevolgd door andere
partijen, in de Commissie voor Leef-
milieu aangedrongen op een decreta-
le regeling voor het MINA-Fonds. U
hebt reeds meermaals beloften ge-
daan in dit verband maar tot op van-
daag hebben wij daar niet veel van
gezien.

In de brief van 5 juli 1990, betreffen-
de de overeenkomst van 20 december
1989 tussen het Vlaamse Gewest en
de  Gewes te l i jke  Investeringsmaat-
schappij inzake het opstarten van een
FIMV-dochtermaatschappij gespe-
cialiseerd inzake Leefmilieu - de
Milieuholding - klaagt ook het Re-
kenhof het uitblijven van de decreta-
le basis aan. Ook de Raad Van State
staat op het standpunt dat er drin-
gend een decretale basis moet komen
indien u de milieuheffing nog legaal
wilt kunnen doorstorten vanaf 1 ja-
nuari 1991. Dit blij kt onder meer dui-
delijk uit de bespreking van het de-
creet op de jachtverloven en de jacht-
vergunningen. De tijd dringt, mijn-
heer de Minister, Het decreet inzake
het Milieufonds dient zo spoedig mo-
gelijk te worden ingediend. Uw be-
groting voor leefmilieu voor 1991
moet zijn gestemd vóór 30 november
1990. Het MINA-Fonds speelt daarin
een cruciale rol. De Vlaamse Raad
kan moeilijk uw begroting voor 1991
goedkeuren indien de legale basis
voor het MINA-Fonds ontbreekt. De
Raad van State was van oordeel dat
voor één jaar het programmadecreet
het Fonds kon wettigen maar dan
vanaf 1 januari 1991 de wettiging via
een specifiek decreet moet geschie-
den.

Het MINA-Fonds is zo belangrijk dat
de Vlaamse Raad dit onmogelijk op
een drafje kan behandelen, gezien de
fundamentele beleidsopties, de lan-
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ge-termijngevolgen voor de Vlaamse
samenleving, de kwaliteit van ons
leefmilieu en de grootte van de be-
dragen. Want, degenen die geïnteres-
seerd zijn in Solidfin stellen - even-
als degenen die geïnteresseerd zijn in
Aquafin - een bedrag voorop van
55 miljard.

De parlementaire controle op de NV
Milieuholding en de dochtermaat-
schappijen Aquafin en Solidfin blijft
volgens ons onmogelijk zonder het
raamwerk van een echte decretale re-
geling voor het MINA-Fonds. Vol-
gens ons zijn en blijven we gecon-
fronteerd met een sluipend en on-
grijpbaar besluitvormingsproces. U
zegt dat u, gezien de kritiek op ons
waterzuiveringsbeleid dringend iets
moet ondernemen, maar dat u niet
alles tegelijk kan doen. Ondertussen
blijft een decretale regeling voor het
MINA-Fonds uit.

Om de eerder vermelde redenen zou
ik graag een antwoord krijgen op vol-
gende vragen. Ten eerste, wanneer
wordt het decreet op het MINA-
Fonds ter bespreking en goedkeuring
aan de Vlaamse Raad voorgelegd ?

Ten tweede, welke zijn de redenen
die het uitblijven van dit decreet ver-
klaren ?

Motie van aanbeveling

Ik zal een motie indienen waarin wij
stellen dat de Vlaamse Raad eist dat
dit decreet nog vóór het parlementair
reces wordt ingediend.

De Voorzitter : De heer Timmer-
mans heeft het woord.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik wens mij namens de
59 principieel aan te sluiten bij de
vraagstelling van de heer cuyvers om-
dat wij in de commissie voor Leefmi-
lieu van de Vlaamse Raad dezelfde
vragen hebben gesteld naar een wet-
telijke regeling voor het gebruik van
de gelden, bestemd voor het MINA-
Fonds.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-

bune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
kan in mijn antwoord even kort zijn
als de vraagstellers. Ik wil uitdrukke-
lijk zeggen - ook aan collega Cuy-
vers - dat met betrekking tot een
decretale regeling voor het MINA-
Fonds, zoals afgesproken in de Com-
missie en ook hier bij herhaling ver-
klaard, tot dusver geen tijd werd ver-
loren, in tegendeel, uw aansporing
doet mij wat denken aan het trek-
paard dat ondanks volle trekkracht
toch nog wordt aangevuurd om snel-
ler te gaan. In deze zaak moet reke-
ning worden gehouden met beperkin-
gen in de tijd en het inwinnen van
een aantal adviezen van diverse in-
stanties, die ter zake inspraak moe-
ten hebben. Ik geef deze verschillen-
de elementen even op een rijtje.

Ik heb reeds vermeld dat dit engage-
ment werd aangegaan bij de bespre-
king van de begroting. Op 4 april
1990 bekwam ik van de Vlaamse
Executieve de principiële goedkeu-
ring omtrent een ontwerp-decreet,
houdende oprichting van een begro-
tingsfonds voor preventie en sanering
inzake leefmilieu en natuurbehoud,
door iedereen gekend als het MINA-
Fonds.

Voorafgaandelijk, op 13 maart 1990,
had ik het advies bekomen van de
Inspectie van Financiën evenals het
begrotingsakkoord op 2 april 1990.
De Vlaamse Executieve heeft haar
principiële goedkeuring gegeven en
mij gemachtigd het advies van de So-
ciaal Economische Raad voor Vlaan-
deren te vragen. Vervolgens -niet
zonder reden, vermits het een over-
gangsjaar betreft en wij volgend jaar
een decretale regeling moeten heb-
ben - bij hoogdringendheid het ad-
vies van de Raad van State in te win-
nen. Het advies van de SERV werd
gevraagd op 6 april 1990 en werd
reeds uitgebracht op 9 mei 1990. Op
22 mei 1990 heb ik bij hoogdringend-
heid het advies van de Raad van Sta-
te gevraagd op basis van het regle-
mentair verplicht advies van de So-
ciaal Economische Raad voor Vlaan-
deren - dat is een vormvereiste, ge-
steld door de Raad van State. Inmid-
dels werd ook het advies gevraagd
van de Vlaamse Raad voor het Leef-
milieu, dat mij op 8 juni werd overge-
maakt.

Momenteel is het ontwerp van de-
creet dus in behandeling bij de Raad
van State en ik hoop dat het advies
mij op zeer korte termijn wordt ver-
leend. Daarna kan ik al dan niet op-
nieuw naar de Executieve gaan voor
de definitieve goedkeuring van dit
ontwerp-decreet, waarna het in de
Commissie van de Vlaamse Raad en
daarna in de openbare vergadering
kan worden besproken.

Ik meen dat ik aan uw zorgen voor
100 procent ben tegemoet gekomen.
Ook wat de tijd betreft, is er niet de
minste ruimte, waarbij niet kan wor-
den gezegd dat er tijd verloren is ge-
gaan. Het begrotingsfonds en de de-
cretale regeling - en ter zake maak
ik mij sterk - zal voor 1991 een feit
zijn.

De Voorzitter : De heer Cuyvers
heeft het woord.

De heer J. Cuyvers : Mijnheer de
Minister, ik hoop, gezien het enorme
belang van het MINA-Fonds, dat de
Vlaamse Raad de tijd zal krijgen om
dit grondig te bespreken. Er zitten
immers wel wat addertjes onder het
gras. Een parlementaire controle is
dus onontbeerlijk.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele interpellatie van de heer P.
Van Grembergen tot de heer G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting, over de
afwezigheid van de Minister van Cul-
tuur op de jongste bijeenkomsten
van de organen van de Taalunie en
het gebrek aan ernst van de Vlaamse
Regering in de betrekkingen met Ne-
derland

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele interpellatie van de heer Van
Grembergen tot de heer Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Fi-
nanciën en Begroting, over de afwe-
zigheid van de Minister van Cultuur
op de jongste bijeenkomsten van de
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organen van de Taalunie en het ge-
brek aan ernst van de Vlaamse Rege-
ring in de betrekkingen met Neder-
land.

De heer Van Grembergen heeft het
woord.

De heer P. Van Grembergen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Voorzit ter  van de
Vlaamse Regering, mijnheer de Mi-
nister, collega’s, het is niet mijn be-
doeling met de vinger in een potje te
roeren, maar het is onaanvaardbaar
overgekomen dat een Minister van
de Vlaamse Regering meer belang
hecht aan de aanwezigheid op een
voetbalwedstrijd om te kijken naar
spectaculaire voetbalkuiten en even-
tuele voetbalheldhaftigheden van een
Belgische voetbalploeg, dan aanwe-
zig te zijn op een vergadering waar
de belangen van 13 miljoen Neder-
landers en 6 miljoen Vlamingen wor-
den besproken.

Ik weet dat de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve veel belang
hecht aan het internationaal optre-
den van Vlaanderen. De initiatieven
die hij neemt - en ik verwijs hier
naar Flanders Technology en naar
zijn nieuw initiatief in verband met
de contacten die hij met de regio’s
legt - bewijzen dat ook hij inziet  dat
Vlaanderen niet geïsoleerd kan le-
ven, dat Vlaanderen zich niet kan
veroorloven alleen maar naar de bin-
nenwereld van het eigen Vlaams
grondgebied te kijken. Vlaanderen
bepaalt immers in essentie zijn toe-
komst in die mate dat het ook uitste-
kende contacten met het buitenland
heeft.

Mijnheer de Voorzit ter  van de
Vlaamse Regering, ik hoef u niet te
zeggen dat ingevolge de veranderin-
gen die in Europa plaatsgrijpen,
waardoor wij binnen enkele jaren
zullen worden geconfronteerd met
een vrij eensgezind optreden van 80
à 100 miljoen Duitstaligen, van 45
miljoen Franstaligen, alsook van de
Angelsaksische wereld, de Noord- en
Zuidnederlanders er ook alle belang
zullen bij hebben eensgezind naar
buiten te treden.

Ik weet dat wij de geschiedenis niet
zullen herschrijven ; onze vroegere
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dromen, om de eenwording van
Vlaanderen en Nederland ook poli-
tiek te realiseren in een nieuw soort
vaderland, zullen wij moeten verge-
ten. Ik meen inderdaad dat wij er
goed aan doen van die benadering
niet te gebruiken en ook niet na te
streven.

Ik meen dat wij er alle belang bij
hebben dat, wanneer wij met onze
Nederlandse broeders praten, wij dit
op nuchtere manier en op basis van
belangen zouden doen. De Engelsen
hebben ons een vrij goed voorbeeld
gegeven wanneer ze praten over de
Commonwealth, het Gemenebest.
De Engelse benaming geeft uitste-
kend de belangenparticipatie weer.

Ervan uitgaan dat wij alle belang
hebben van met Nederland samen te
werken en dat Nederland er alle be-
lang bij heeft van met Vlaanderen
samen te werken, is volgens mij de
nuttigste en op het politieke vlak de
beste wijze van ageren.

De Nederlandssprekende gemeen-
schap - het Noorden en het Zuiden
- telt twintig miljoen inwoners. Mits
eensgezindheid stellen wij dus een
belangrijke groep voor. Bovendien
vertegenwoordigen wij een vrij grote
economische macht en zijn Vlaande-
ren en Nederland uitstekend gele-
gen.De  reeds bestaande en voor de
komende decennia geplande infra-
structuurwerken zullen ervoor zor-
gen dat Vlaanderen en Nederland
omzeggens één geheel vormen. Alles
wijst erop dat op het praktische ter-
rein Vlamingen en Nederlanders tot
een grote eenheid zullen moeten ko-
men, zonder dat daar een politieke
éénstaat-overkoepeling aan te pas
komt. In dat verband denk ik aan de
werken op het gebied van haven- en
wegeninfrastructuur en aan het feit
dat Vlaamse arbeiders in Nederland
werken en omgekeerd. In dat geval
- en ik kom nu tot de kern van mijn
betoog - mogen wij ons echter geen
dwaasheden veroorloven.

Terecht hebben wij enkele weken ge-
leden geprotesteerd tegen de afwe-
zigheid van een Nederlands Minister
op een manifestatie uitgaande van
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het Algemeen Nederlands Congres,
wat geen staatsinitiatief is, maar een
particulier initiatief. Dit veroorzaak-
te groot ongenoegen. Wanneer wet-
matig en staatkundig tussen de
Vlaamse Staat en de Nederlandse
Staat overleg wordt georganiseerd
waarbij twee Vlaamse en twee Ne-
derlandse Ministers worden ver-
wacht, meen ik dat wij ons niet te
kijk moeten stellen omdat één van de
Ministers verkiest naar Verona te
gaan, naar het Romeinse brood en
spelen.

Het is deontologisch onaanvaardbaar
dat een Minister liever het vliegtuig
neemt om naar de voetbal te gaan
kijken in plaats van het land en de
Gemeenschap te vertegenwoordigen
daar waar het hoort. Mocht de Exe-
cutieve niet zijn samengesteld bij bij-
zondere wet, dan zou dit feit aanlei-
ding geven om te zeggen dat de Mi-
nister beter kan opstappen, want op
die wijze hoort hij niet in de Rege-
ring. De liberalen permitteren zich
binnen de Vlaamse Regering wel
meer spelletjes. Dat is waarschijnlijk
hun vrijheid.

Mijnheer de Voorzit ter  van de
Vlaamse Executieve, welk is de hou-
ding van de Vlaamse Executieve in
verband met dit optreden ? Het zou
mij bovendien genoegen doen mocht,
naar aanleiding van de vergadering
die gisteren plaatsgreep, de Minister
het uitzonderlijke resultaat bekend
maken.

Tevens zou ik het op prijs stellen
mochten wij aan Nederland tijdens
de komende dagen en weken duide-
lijk maken dat Vlaanderen staatkun-
dig gezien autonoom kan optreden
op het vlak van onderwijs, openbare
werken, milieu, cultuur, economisch
beleid, welzijnspolitiek en dat wij op
dat terrein op geen enkele wijze reke-
ning moeten houden met de Bel-
gische autoriteit. Uitgaande, niet van
bedelaars aan de poort maar van wat
wij zijn - even groot als Denemar-
ken en even belangrijk als de Scandi-
navische landen - zijn wij voor Ne-
derland een volwaardige gespreks-
partner.

In Vlaanderen leeft de idee dat Ne-
derland tegenover Vlaanderen een
afwijzende houding aanneemt. Mijn
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ervaring is dat men in het parlemen-
taire midden in Nederland - en deze
gedachte zet zich ook door in Bene-
luxverband - zowel in de Tweede
Kamer als in de Eerste Kamer, vrij
positief staat ten opzichte van de evo-
luties in Vlaanderen en ten opzichte
van de wil op pragmatisch op het ter-
rein naar elkaar toe te groeien zowel
op economisch als op cultureel vlak,
evenals wat de infrastructuurwerken
betreft en gezamenlijk op te treden
voor het Europa van 1992 en voor
het Europa van de toekomst.

Mijnheer de Voorzitter, graag kreeg
ik een antwoord van de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, het is inderdaad juist dat ik
zelf en ook mijn collega’s het grootste
belang hechten aan de samenwerking
met Nederland, zeker via de reeds
bestaande kanalen, onder meer de
Taalunie.

Zoals u weet was er gisteren een bij-
eenkomst van de politieke organen
van de Taalunie, zowel van het Mi-
nistercomité als van de Interparle-
mentaire Commissie. De Voorzitter
van de Vlaamse Raad was op deze
vergadering aanwezig. Blijkens het
verslag dat Minister Coens heeft uit-
gebracht en ook blijkens de persver-
slagen, was het een zeer succesrijke
vergadering. Inderdaad, men is met
de vaste wil bezield om niet alleen
op cultureel vlak maar op alle domei-
nen waarvoor wij publiekrechtelijk
bevoegd zijn, er ernstig werk van te
maken en een nieuwe weg te bewan-
delen.

Ik was dan ook zeer verwonderd toen
ik vorige vrijdag in de krant vernam
dat de Vlaamse Minister van Cul-
tuur, de heer Dewael, niet aanwezig
kon zijn op de vergadering van de
Taalunie. Ik heb hem onmiddellijk
een brief geschreven waarin ik heb
gewezen op het belang van zijn aan-
wezigheid op deze vergadering.

Deze brief luidt als volgt : ,,Waarde

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 46
12 juni 1990

collega, mag ik aandringen op uw
aanwezigheid maandag aanstaande
op het Ministercomité en de gemeng-
de Parlementaire vergadering van de
Taalunie te Den Haag. Blijkens pers-
berichten vertoeft u die dag in Italië.
Dat werd mij overigens door u niet
medegedeeld. Het belang van deze
bijeenkomst vergt dat u hieraan voor-
rang verleent”.

Na deze brief heeft mijn collega mij
mondeling zijn motieven nopens zijn
reis naar Italië uiteengezet. In zijn
hoedanigheid van Minister van Cul-
tuur, ook bevoegd voor de Sport,
wenste hij gevolg te geven aan de .
uitnodiging van de Belgische Voet-
balfederatie en daar, ook in het ka-
der van een aantal andere contacten,
naartoe te gaan.

Ik betreur niettemin dat de Minister
niet op de vergadering van de Taalu-
nie aanwezig was, vooral na de strub-
belingen, die tijdens de laatste verga-
dering van de Algemene Nederland-
se Conferentie, ingevolge het stand-
punt ingenomen door de Nederland-
se Minister van Cultuur waren ont-
staan.

In een ruimer verband spreekt het
vanzelf dat wij onze relaties met Ne-
derland absoluut voorrang moeten
geven, zoals in onze regeerverklaring
werd bepaald en door de Vlaamse
Raad werd bijgetreden. De Vlaamse
Raad neemt zelf ook initiatieven in
deze richting. Onze relaties met Ne-
derland liggen niet enkel op het vlak
van de Taalunie. Tussen Nederland
en België werd immers een verdrag
gesloten, waarvan de vertegenwoor-
diging in Nederland aan de Vlaamse
Gemeenschap werd toevertrouwd.
Bovendien zijn er nog talrijke andere
domeinen zoals de grensoverschrij-
dende samenwerking, de culturele en
de persoonsgebonden aangelegenhe-
den. De Vlaamse Regering zal trou-
wens in die zin initiatieven ontwikke-
len.

Het is onder meer belangrijk dat wij
Nederland een betere informatie ver-
schaffen over de inhoud van de
staatshervorming. In dat opzicht heb
ik contact genomen met de Neder-
landse Minister-president, de heer
Lubbers, die mij heeft bevestigd dat

Samenwerking Vlaanderen-Nederland
Aansluiting Liefkenshoektunnel - E 17

hij verleden donderdag met zijn col-
lega’s van de Nederlandse Regering,
de Minister van Onderwijs, de heer
Ritzen, de Minister van Cultuur, Me-
vrouw d’Ancona  en de Staatssecreta-
ris voor Europese Zaken, de heer
Danckert, deze aangelegenheid heeft
besproken, waarna werd overeenge-
komen dat de relaties met Vlaande-
ren ook in het belang van Nederland,
op een geïntegreerde manier zouden
worden aangepakt.

De Minister-president heeft mij uit-
genodigd ter zake zo spoedig moge-
lijk overleg te plegen. De modalitei-
ten en de datum van deze bijeen-
komst moeten nog worden bepaald,
maar het is een bewijs van de vaste
wil daar werk van te maken. Dat is
vooral nodig op een ogenblik waarop
wij naar de politieke unie van Europa
toegroeien en vooral in het licht van
de deelname van de regio’s aan de
besluitvorming op Europees vlak.

Dat Minister Dewael niet heeft deel-
genomen aan deze bijeenkomst valt
uitsluitend onder zijn verantwoorde-
lijkheid.

De heer P. Van Grembergen : En
van zijn fractie, meestal maken zij
veel lawaai, nu zwijgen zij als ver-
moord.

Minister G. Geens : De Ministers
van de Vlaamse Regering zijn verko-
zen door de Vlaamse Raad. De leden
van de Vlaamse Raad kunnen hun
politieke gedragingen controleren en
desgevallend daaruit de praktische
gevolgen afleiden, bijvoorbeeld in de
vorm van een interpellatie.

Als Voorzitter van de Vlaamse Rege-
ring heb ik in deze aangelegenheden
steeds gedaan wat ik moest doen. Ik
beklemtoon echter nogmaals dat de
politieke verantwoordelijkheid van
het optreden van de Minister uitslui-
tend onder het toezicht valt van de
Vlaamse Raad.

De
ten

Voorzitter : Het incident is geslo-

INTERPELLATIES (Regl. art .76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer P. Dumez
tot de heer J. Sauwens, Gemeen-
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schapsminister van Openbare land, want dat is de grote troef van
Werken en Verkeer, over een moge- de Antwerpse haven op de haven van
lijke aansluiting Liefkenshoektunnel Rotterdam.

heeft het nog gehaald ook, onder
tijdsdruk en ingevolge de inbraak in
de Executieve van SP en VU

- E 17

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Dumez tot
de heer Sauwens, Gemeenschapsmi-
nister van Openbare Werken en Ver-
keer, over een mogelijke aansluiting
Liefkenshoektunnel - E 17

De heer Dumez heeft het woord.

De heer P. Dumez (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, wie de
jongste weken de expresweg van
Antwerpen naar de kust nam, onder-
vond heel wat verkeershinder door
wegenwerken voor de aansluiting van
de Liefkenshoektunnel op de expres-
weg N 49

De werken aan de Liefkenshoektun-
nel zijn bijna beëindigd. Volgend jaar
zal de tunnel in gebruik worden ge-
nomen. Ook de dubbele zijweg op de
linkeroever vanuit de Liefkenshoek-
tunnel zal binnen afzienbare tijd de
aansluiting op de N 49 verzekeren.

Hoe zal het intens verkeer daar wor-
den opgeslorpt ? De aansluiting van
de Liefkenshoektunnel op de Expres-
weg is belangrijk voor het verkeer
naar de nieuwe Waaslandhaven en de
verbinding tussen de twee havenge-
bieden. Het hele concept van de
Waaslandhaven krijgt stilaan vorm.
De vele inspanningen die daartoe
sinds vele jaren zijn geleverd waren
niet nutteloos.

Volgens recente cijfers bedroeg de
omzet van de Waaslandhaven in
1987, 1.089.000 ton ; in 1988,
1.806.000 ton en in 1989, 2572.000
ton. Dit is een stijging van 150 ten
honderd in twee jaar. Als deze ten-

_ dens zich voortzet mag men terecht
spreken van een nuttige investering,
niet alleen voor het havengebied,
maar voor de hele Antwerpse en de
Vlaamse regio.

De verbinding tussen de beide ha-
vens heeft een uitgangspoort nodig,
een aansluiting op de autowegen
voor een snel vervoer naar het hinter-
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De vraag rijst wanneer de Liefkens-
hoektunnel en de aansluiting met de
expresweg N 49 zijn gerealiseerd -
een blik op de wegenkaart kan de
zaak duidelijk maken - wat er zal
gebeuren met het altijd maar intenser
wordende verkeer. Het steeds toene-
mende goederenvervoer noopt tot
het overwegen van een aansluiting op
de E17.

Ik vestig er ook de aandacht op dat
het wegennet in het Waasland niet
alleen een groot deel van de haven-
trafiek moet opvangen, ook het lo-
kaal vrachtverkeer neemt steeds toe.
Luidens de meest recente cijfers van
de vervoersvereniging stijgt ieder jaar
het lokaal goederenvervoer in het
Waasland met 8,5 ten honderd. We-
gens die economische heropleving
van de regio moet worden gedacht
aan de aanpassing van het wegennet.

Ik heb in de jaren 1987-1988 nooit
kunnen rekenen op de formele steun
van de Antwerpse CVP. Wij zijn nu
1990 en ik stel vast dat ik de steun
nu wel krijg. Beter laat dan nooit. Ik
heb daar helemaal geen leedvermaak
over, maar verbaas mij over de ver-
anderende houding. Ik herinner mij
nog de woorden van de havensche-
pen, de heer Jan Devroe, die binnen-
kamers instemde met een dergelijke
verbinding, maar beweerde dat hij
een dergelijke verklaring niet publie-
kelijk kon afleggen. De heer Dumez
heeft dan tenminste de moed opge-
bracht, zij het te laat - hij is natuur-
lijk ook nog niet zo heel lang lid van
de Vlaamse Raad - om een dergelij-
ke visie te formuleren.

Mijnheer de Minister, wat is uw
standpunt ten aanzien van die evolu-
tie ? Welke maatregelen overweegt u
te nemen om een vlotte doorstroming
van het verkeer naar de autowegen
te verzekeren ? Is de oplossing hier-
voor niet de kortste pijn ? De kortste
afstand tussen twee punten blijft al-
tijd de rechte lijn en is die hier niet
aangewezen ?

De Voorzitter : De heer Beysen
heeft het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, men zegt soms
dat de wonderen de wereld niet uit
zijn. Het verbaast mij dat collega Du-
mez vandaag pleit voor een dossier
dat al lang had kunnen beslecht zijn
indien de CVP-Minister, de heer
Lenssens, niet op de autostrade was
gaan liggen om een rechtstreekse
aansluiting tussen de Liefkenshoek-
tunnel en de E 17 te beletten. Collega
Breyne, die aanwezig is, kan getui-
gen van de strijd in de Executieve ten
tijde van de CVP en PW-coalitie in
1988, een strijd die tot de laatste snik
werd gevoerd. Toen heeft de heer
Lenssens altijd beweerd dat een der-
gelijk project slechts over zijn lijk zou
kunnen worden gerealiseerd. Hij
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Hij gaat in zijn interpellatie de juiste
toer op. Mijnheer de Minister, men
zegt dat beleidvoeren vooruitzien is.
De heer Dumez wijst terecht op de
snelle ontwikkeling van de Linkeroe-
ver van de Schelde, de zogenaamde
Waaslandhaven, naam waarmee ik
het altijd moeilijk heb gehad en waar
ik trouwens in de Kamer heb tegen-
gestemd. Dit havengedeelte is in vol-
le ontplooiing, wat consequenties
heeft voor het vrachtverkeer, maar
zal op termijn zodra de Liefkens-
hoektunnel operationeel is en via de
havenweg  in het noorden aansluiting
zal geven met Nederland, ook conse-
quenties hebben voor het personen-
vervoer.

Mijnheer Dumez, ik kan u alleen
maar steunen in uw vraag. Ik kan
alleen maar bij Minister Sauwens
nogmaals aandringen opdat hij einde-
lijk zou kiezen voor de meest eenvou-
dige en de meest voor de hand liggen-
de oplossing, namelijk de voltooiing
van een rechtstreekse verbindings-
weg van 17 kilometer tussen de Lief-
kenshoektunnel en de E 17. Immers,
welke capriolen men ook zou willen
maken - ik denk aan een aansluiting
via N 49 en nog andere verkeerscom-
plexen die zouden moeten worden
gebouwd - men zal uiteindelijk
moeten toegeven dat er nu reeds een
onhoudbare situatie is die nog zal
verergeren in de toekomst. Als wij
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het beleid in verband met weginfra-
structuur enigszins au sérieux nemen,
dan ligt er uiteindelijk maar één mo-
gelijkheid open : de rechtstreekse
verbinding.

Wij beseffen dat een dergelijke op-
lossing voor de Minister zeer moeilijk
ligt, hoewel hij wellicht in zijn hart
positief wenst te antwoorden op onze
vraag. Maar de partij waartoe hij be-
hoort, - inzonderheid de Waasland-
se afdeling - staat als één man onder
de leiding van de burgemeester van
Kruibeke. Hij wordt gesteund door
mevrouw Maes die hem als een boze
schaduw op de tenen volgt om te be-
letten wat niet mag worden belet.

Ik herhaal wat ik reeds zo dikwijls in
de Raad heb gezegd. Wordt een der-
gelijke verbinding nu niet gereali-
seerd, dan zal dit in de toekomst on-
vermijdelijk toch moeten geschieden.
Ik raad dus aan om ineens te kiezen
voor de korte pijn. Daarmee bewijst
u een dienst aan de verdere ontplooi-
ingskansen van de Linkerhavenoe-
ver. De spectaculaire groei in een
korte periode - de Linkeroever
heeft er jaren verloren bij gelegen -
is nog maar het begin. Ik pleit ervoor
om rustig te onderzoeken of de kort-
ste oplossing uiteindelijk ook niet de
beste is.

De Voorzitter : Mevrouw Maes heeft
het woord.

Mevrouw N. Maes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, in cauda
venenum est. De heer Dumez heeft
op het einde van zijn uiteenzetting,
op zijn kousevoeten - als Antwerpe-
naar die geleerd heeft dat hij het
Waasland niet direct op stang mag
jagen - gesuggereerd dat men toch
maar de Grote Ring zou aanleggen.
De heer Beysen die wij in dat opzicht
kennen, heeft daarvoor ronduit ge-
pleit.

Ik kom daar niet voor pleiten. Ik zal
niet lang spreken, want u kent de
argumentatie die ik hier wil samen-
vatten. Immers, een debat over de
Grote Ring waarin de stem van het
betrokken gebied ontbreekt zou een
merkwaardig debat zijn.

Vlaamse Raad
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Ik ben blij dat de Voorzitter, in hoe-
danigheid van de Voorzittter van de
Commissie voor de Infrastructuur in
de vorige legislatuur, hier aanwezig
is want hij heeft het debat van dicht-
bij gevolgd - zij het enigszins vanop
afstand, - wat zijn objectiviteit ten
goede komt.

Het Waasland is betrokken partij.
Niet zozeer de gemeente Kruibeke is
in het geding, mijnheer Beysen, maar
u weet dat vooral de gemeente Beve-
ren zich halsstarrig heeft verzet om-
dat men nu eenmaal weet dat aan de
Antwerpse kant het tracé voor de
Grote Ring uit het gewestplan is ge-
veegd.

De heer E. Beysen : Wie zegt dat ?

Mevrouw N. Maes : Mijnheer Bey-
sen, ik heb ook naar u geluisterd. U
beweert dat het tracé er nog altijd is.
Dat zal in de Antwerpse kringen wel-
licht de oren doen spitsen.

Wij hebben het over het gedeelte op
de Linkeroever. Het is juist dat de
Linkeroever na jarenlange offers, on-
der meer door het opofferen van
2.000 hectare vruchtbaar landbouw-
gebied nu duidelijk in expansie is.
Het is duidelijk dat de Linkeroever
wacht op de verwezenlijking van de
Liefkenshoektunnel en op de verbin-
ding van de Liefkenshoektunnel met
de Europese wegeninfrastructuur.
Het is echter nogal kortzichtig om
daarvoor de enige rechte lijn door-
heen het overgebleven gebied als
doelwit aan te duiden.

U hebt zelf, mijnheer Dumez, verwe-
zen naar de situatie op de expresweg.
Ik meen dat wij deze weg dringend
veilig moeten maken en als een vol-
waardige autoweg uitrusten. Dit zal
zeker de vlotheid van deze verbin-
ding ten goede komen.

Vanuit het Waasland is ook gewezen
op de mogelijkheid tot aanpassing
van het Linkeroevercomplex zonder
dat daarvoor een open ruimte moet
worden doorgesneden met een seg-
ment dat de rechte verbinding maakt
tussen de N 17 en de expresweg

Ik wil nogmaals deze optie aan u
voorleggen. Een nieuwe cesuur, zo-
als u dat toen heeft gedaan, is voor

Aansluiting Liefkenshoektunnel - E 17

ons niet te dragen want het betekent
ook een cesuur in alle subinfrastruc-
tuur, in alle secundaire wegen en in
alle bekenverbindingen. Het hele ge-
bied wordt daardoor verknoeid. En
dat om amper 10 kilometer om te
rijden om een vlotte wegverbinding
te realiseren, dan zal heel Europa er-
uit zien als een spinneweb.

Ik denk dat wij zelf moeten erkennen
dat in dit kleine land de schaarse
open ruimten moeten worden be-
schermd en dat vlotte verbindingen
mogelijk zijn zonder deze nieuwe ce-
suur. Ik wil er u ten slotte op wijzen
- die toch vanuit Antwerpen Euro-
pees heet te denken - dat het grote
Europese deltagebied en Nederland
één groot geheel vormt. Als in Ne-
derland aan een overschrijding  van
de Westerschelde wordt gedacht, dan
zitten wij ook te kijken naar de plaats
waar het zal gebeuren. Dan zullen we
misschien een nieuwe verbinding
moeten realiseren vanaf de expres-
weg naar het noorden. En we zullen
ook de consequenties van deze ver-
bintenis op internationaal vlak allicht
moeten dragen.

De heer E. Beysen : Ten koste van
wat ?

Mevrouw N. Maes : Ik zie Antwer-
pen niet sterven. Ik zie Antwerpen
bloeien. Ik zie de hele Waaslandha-
ven bloeien. Maar daarvoor moet
niet de hele leefbaarheid van een ge-
bied worden opgeofferd. Het Ruhr-
gebied is voor ons geen ideaal. Uit
respect voor de ruimten moeten wij
een expansie nastreven die verbin-
dingen aanlegt die geen cesuren in
het landschap teweegbrengen. Ik
denk dat er mogelijkheden bestaan
en zoals de vorige sprekers ben ik
ook benieuwd naar het antwoord van
de Minister.

De Voorzitter : De heer De Seranno
heeft het woord.

De heer J. De Seranno (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, destijds
heeft de Commissie Ruimtelijke Or-
dening het gebied verkend. Op de
grens tussen Oost-Vlaanderen en
Antwerpen ligt de Oude Krijgsbaan
als een rechte lijn die twee provincies
scheidt. Langs die weg zijn er ontei-
geningen gebeurd. Over de spoorweg
Gent-Antwerpen is er zelfs een brede
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brug aangelegd met tweemaal twee
rijstroken. Kan, behalve de om te
bouwen autowegverbinding Antwer-
pen-Zelzate-Zeekust, zulke bestaan-
de coupure waarop mevrouw Maes
zinspeelt, niet worden aangewend
om de verbinding te maken tussen de
Linkeroever en de N 17. Ik weet dat
het maar om een gedeeltelijke oplos-
sing gaat die evenwel geen nieuwe
doorsnijding van het landschap vergt.

Mijnheer de Minister, wilt u deze
vraag onderzoeken ?

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
wou in dit debat toch ook graag een
groene stem laten horen, vooral om-
dat de Groenen deze problematiek
niet vanuit hun eigen streek benade-
ren. Ik ben van Antwerpen, maar
verzet mij toch tegen de plannen om
in het Waasland een Grote Ring aan
te leggen. Wij Groenen bekijken dit
probleem vanuit een mundiaal per-
spectief, omdat wij weten dat de aar-
de niet kan verdragen dat meer dan
5 miljard inwoners elk een eigen auto
gaan gebruiken. Daarvoor hebben
we geen energie en geen grondstof.
De dampkring kan dat evenmin ver-
dragen, want dat zou het broeikastef-
fect nog doen toenemen. We moeten
neen zeggen aan het beleid dat al de-
cennia de auto volgt. Ook de Vlaam-
se aarde kan dit niet verdragen. Op
elke vierkante kilometer hebben we
al vier kilometer autoweg.We moe-
ten het geweer van schouder veran-
deren en het weinig beschikbare geld
van de gemeenschap moeten we voor
andere vervoermiddelen gebruiken.
Daarnet zei collega Beysen dat afge-
schafte bussen leeg rondrijden. In-
derdaad, de Groenen van de Kem-
pen hebben vorige zaterdag een ex-
periment gedaan. De afstand tussen
twee punten in de Kempen werd er
afgelegd door lopers, door fietsers en
door mensen die gebruik maakten
van het openbaar vervoer. De bus
werd er door de fietsers, en door de
lopers met tientallen minuten ge-
klopt. Dit eenvoudig experiment illu-
streert het failliet van ons openbaar
vervoer. Dat is niet comfortabel en
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ook niet frequent. Zoals het nu is
georganiseerd kan het geen alterna-
tief bieden voor de auto. Wanneer
wij echter verder gaan met her en der
een stukje beton voor de auto aan te
leggen gaan wij er nooit toe komen
een volwaardig alternatief te bieden.
Het is dat volwaardig alternatief, het
openbaar vervoer, dat onze aarde no-
dig heeft.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik dank de
interpellanten omdat zij mij de gele-
genheid geven de stand van zaken
mede te delen in verband met de
Grote Ring rond Antwerpen. Ik wil
beginnen met een antwoord op wat
de heer Van Dienderen heeft gezegd
en dan onmiddellijk inpikken op de
vraag van de heer Dumez.

Wij kunnen een aangroei van het ver-
keer verwachten, dat staat nu al vast,
ingevolge het feit dat de activiteiten
op Linkeroever in gang zijn gescho-
ten gedurende de voorbije twee jaar.
Het heeft veel langer geduurd dan
verwacht vooraleer er initiatieven
werden gerealiseerd. Er is momen-
teel een explosieve groei van nieuwe
vestigingen en een toenemende groei
van de produktie en van de bewegin-
gen.

Op het vlak van de haveninvesterin-
gen is de vraag naar de uitbaggering
van het Verrebroekdok actueel. Ook
de vraag voor nieuwe vestigingen
worden groter en groter. Dat alles zal
een nieuwe verkeersstroom naar on-
ze wegen lokken, welke initiatieven
wij ook nemen op het vlak van het
openbaar vervoer.

Ik ben akkoord met degenen die stel-
len dat een groot deel van die ver-
keersstroom moet gebeuren langs-
heen de waterwegen en via het spoor.
Wij gaan er niet in slagen in het hui-
dige economische systeem om alles
via de spoor- en waterwegen te laten
verlopen. Wij moeten vooruit zien en
rekening houden met de ontwikkelin-
gen die zich aandienen. Dat is van-
zelfsprekend.

Ik wil inpikken op wat de Executieve
vorig jaar in verband met het pro-
bleem van de Grote Ring heeft ge-
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De heer P. Dumez (CVP) aanhoort
het antwoord van Minister J. Sauwens
(VU) op zijn interpellatie over een
mogelijke aansluiting Liefkenshoek-
tunnel - E 17

zegd. Deze bevoegdheid ressorteerde
onder verschillende Ministers. De
Executieve heeft tijdens de vorige le-
gislatuur de zaak van de Grote Ring
naar zich gehaald. Zij heeft vorig jaar
aan mij de opdracht gegeven tot het
opstellen van een milieueffectenrap-
port volgens de uitvoeringsbesluiten
van de Vlaamse Executieve van 23
maart 1989.

Zij gaf mij ook de opdracht de be-
staande verkeerseconomische studie
betreffende de Liefkenshoektunnel
van januari 1984 en het verkeerson-
derzoek Alternatieven R 2 van sep-
tember 1986 te actualiseren. Er was
een jaarlijkse toename van het ver-
keer op het autowegennet met 10
procent gedurende de voorbije drie
jaar.

Ten derde heb ik ook de opdracht
gekregen een evaluatie te maken van
de invloed op de vermoedelijke op-
brengsten en uitgaven aan de conces-
sie van de Liefkenshoektunnel en op
de vermoedelijke retributie, uitgaan-
de van de concessieovereenkomst be-
treffende de Liefkenshoektunnel,
mede in het kader van de resultaten
van de geactualiseerde verkeersstu-
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Sauwens voornamelijk een noordzuidverbin-
ding zou creëren, de oostwestverbin-
dingen ten zuiden van Antwerpen
niet dermate zou beïnvloeden als
men wel denkt. Het verontrust mij
dat die enorme toename van het ver-
keer - die hoe dan ook een feit is,
niet alleen in Vlaanderen maar in
heel de geïndustrialiseerde wereld -
recht evenredig aangroeit met de
economische conjunctuur. Zelfs de
kleinste dorpen vragen momenteel
naar een ring. Ik stel vast dat een
aantal beleidsverantwoordelijken al
te gemakkelijk een nieuwe weg be-
schouwen als de oplossing van de
problemen. Dat is niet zo, integen-
deel. Het creëert nieuwe problemen.

dies. Dat drieluik is momenteel bijnan
at.

Er werden verschillende stappen ge-
daan in het kader van de MER-pro-
cedure. Wij wachten op het attest van
AROL waaruit moet blijken dat het
opgestelde rapport als een beleidsmi-
lieueffectrapport kan worden be-
schouwd. De verkeerstechnische en
verkeerseconomische studies worden
momenteel herwerkt  met andere pa-
rameters wat betreft de evolutie van
de sleetkosten van de voertuigen, de
prijs van de brandstof, de tijdwaarde,
het inflatieritme en de rente op lenin-
gen. Wij zullen dit dossier zeker in
de loop van de maand juli aan de
Executieve kunnen voorleggen. U
weet dat ikzelf om diverse redenen
geen voorstander ben van het door-
trekken van de Grote Ring. Dat heb
ik meermaals duidelijk gemaakt. Eén
van de redenen is de grote ruimtelij-
ke impact waarop de heer De Seran-
no herhaalde malen heeft gewezen.
Er wordt sterk ingegrepen in het lan-
schap. Meer dan 50 landbouwbedrij-
ven zullen worden geraakt, 75 hecta-
re landbouwgrond worden opgeof-
ferd en de waterhuishouding in het
gebied zal in de war worden ge-
bracht.

Dit project, zoals de heer Van Dien-
deren heeft gezegd, kost bijna 4 kilo-
meter weg per vierkante kilometer.
Het Vlaamse regeerakkoord stelt dat
wij geen nieuwe wegen zullen aanleg-
gen, maar eerder de bestaande we-
gen zullen verbeteren. Vanuit het
oogpunt wordt de Grote Ring mo-
menteel niet doorgetrokken.

Ten tweede, er is ook een overwe-
ging van budgettaire aard. Het gaat
over een investering van 1,7 à 2 mil-
jard voor 8 kilometer weg. Dat zijn
fenomenale bedragen die boven onze
budgettaire mogelijkheden gaan.

Ten derde, uit de verkeersstudie die
het dossier begeleidde en die inmid-
dels een tweetal jaar oud is - rond
deze studie werd heel wat verwarring
gecreëerd - bleek dat door de reali-
satie van de Grote Ring de verkeers-
druk op de Kennedytunnel slechts
met 3 ten honderd zou verminderen.
Het blijkt dat de Grote Ring, die

Aan de hand van de drie nieuwe rap-
porten die ik heb bekomen, zal ik in
de Executieve mijn standpunt formu-
leren. Daarna zal de Executieve een
standpunt innemen. Ondertussen
blijven een aantal beslissingen in uit-
voering. Zo is er eerst de omvorming
van de N 49, de expresweg Antwer-
Pen - Zeekust tot een autosnelweg,
beginnende tussen Antwerpen en
Zelzate en in een latere fase tussen
Zelzate en de kust. Dat is een belang-
rijk dossier omdat het toch moest ge-
beuren, los van de eventuele realisa-
tie van de Grote Ring.

Deze expresweg die de drie voor-
naamste havens van Vlaanderen ver-
bindt, is een dodenweg  met toene-
mende verkeersdrukte. De gelijk-
grondse kruisingen op dit soort ex-
preswegen is onverantwoord. Wij
zijn begonnen aan een programma
om deze kruispunten weg te werken.
De aanbestedingen voor de verkeers-
wisselaars te Beveren en te Stekene
worden toegekend. Daarna zal Sint-
Gillis-Waas worden uitgerust. Dit
dossier loopt dus door. De kostprijs
schommelt rond de 1,3 miljard. Los
van de eventuele realisatie van de
Grote Ring moest dit gebeuren. De-
ze beslissing is genomen en is in uit-
voering.

Op dit ogenblik zijn de ontwerpen
klaar. Met de plaatselijke gemeente-
besturen zal worden gesproken over
de vlottere aansluiting tussen de R 1
en de N 49 en tussen de E 17 en de
N 49, ter hoogte van Linkeroever
zelf. Daar willen wij een vlottere aan-

sluiting met de autostrade realiseren.
De kostprijs hiervan wordt geraamd
op 280 miljoen frank. Aan de oor-
spronkelijke plannen moeten enkele
aanpassingen gebeuren, als gevolg
van de bemerkingen die door diverse
instanties werden gemaakt. Dit dos-
sier gaat ook door. Het is van belang
voor een vlottere verkeersafwikke-
ling op Linkeroever zelf. Op Linker-
oever is er een toenemende verkeers-
drukte. Er moet ook rekening wor-
den gehouden met het verkeer dat
opnieuw wordt aangezogen door een
aantal woonkernen. Wij zoeken ter
zake naar de beste oplossing.

Ten derde is er de hervorming van
de Kennedylaan te Gent tot autoweg,
die geraamd wordt op 1,4 miljard.
Deze hervorming is nodig wegens de
toenemende verkeersdrukte. Tijdens
de vorige vergadering hebben wij het
daarover trouwens nog gehad, naar
aanleiding van de vraag of de vaste
oeververbinding over de Wester-
schelde al dan niet wordt gerealiseerd
en aangesloten op het Vlaamse we-
gennet. Op de Kennedylaan ver-
wachten wij dus een toenemende ver-
keersdrukte en er moet absoluut een
scheiding komen tussen het door-
gaand verkeer met aansluiting via de
R 4 op het autosnelwegenkruispunt
te Zwijnaarde en het lokale erg druk-
ke verkeer van en naar het Gentse
havengebied en de belangrijke indus-
triële ondernemingen die zich daar
hebben gevestigd. Dit dossier wordt
volop voorbereid en zal ook worden
uitgevoerd.

Ten slotte is er de aanleg van de Ha-
venweg en de aansluiting ten noor-
den van Antwerpen en de Liefkens-
hoektunnel met het autosnelwegen-
net in Nederland. De sprekers heb-
ben terecht gewezen op het toene-
mend belang van de Linkeroeverpro-
blematiek. Wij moeten als verant-
woordelijken voor de mobiliteit voor-
uitzien. In de onhoudbare situatie
waar de heer Beysen naar verwezen
heeft, moeten we een juist inzicht
krijgen om dan te zoeken naar de
juiste oplossing die kan leiden tot een
voorzichtig en behoedzaam beleid
waarbij het behoud van de vrije ruim-
te maximaal voorop moet staan.

De heer de Seranno heeft terecht ge-
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ver- 

welzijnsmaat- 
schappij 

Sauwens

wezen op een alternatief dat ook in
het kader van ons milieueffectenrap-
port wordt onderzocht, namelijk het
alternatief van de Oude Krijgsbaan,
waar nog relatief veel bewoning aan-
wezig is, maar die toch een realistisch
alternatief zou kunnen vormen.

Over de vraag of er wel een nieuwe
verbinding moet komen, zullen wij
zeker nog een debat kunnen voeren.
Belangrijk is ook het nieuwe idee dat
groeit en waarop mevrouw Maes is
ingegaan, namelijk een eventueel
meer noordelijke verbinding met het
doortrekken van de Ring rond Sint-
Niklaas  en de aansluiting naar de N
49.

H e t  Verkeers- en Vervoersplan
Vlaanderen moet ons een basis geven
en inzicht verschaffen in de juiste ver-
keersstromen op het ogenblik en in
de volgende jaren. Hiervoor moet
een wetenschappelijke basis bestaan
en vandaar uit moet een besluitvor-
ming groeien die de gulden midden-
weg houdt tussen enerzijds de zorg
voor de bereikbaarheid van onze eco-
nomische centra die de leefbaarheid
waarborgen e n  d e  welzijnsmaat-
schappij mogelijk maken en ander-
zijds de toenemende zorg voor omge-
ving en milieu. Met de moderne mid-
delen kan dit zeer goed worden ge-
realiseerd. Ik zal niet vooruit lopen
op de besluiten van de Executieve
inzake het probleem van de Grote
Ring. Alleszins hebben deze interpel-
latie en de daarop aansluitende uit-
eenzetting dit debat opnieuw in de
publieke belangstelling gebracht. Te-
recht werd bezorgdheid over dit on-
derwerp verwoord en via een geïnte-
greerde benadering van het mobili-
teitsprobleem moeten wij het debat
in de komende maanden voortzetten.
(Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Voorzitter, de Minister heeft
de ene autoweg afgewogen tegenover
de andere om na te gaan welke auto-
weg het minst kost aan geld, aan mi-
lieu en aan open ruimten die worden
weggesneden. Ik had graag gehoord
dat hij in zijn antwoord ook aandacht
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had besteed aan een radicaal groen
alternatief voor deze problematiek,
dat bestaat in de ontwikkeling van
een voorstadsnet voor het openbaar
vervoer voor de agglomeratie Ant-
werpen : comfortabel en fijnmazig
net.

De Voorzitter : De heer Dumez
heeft het woord.

De heer P. Dumez : Mijnheer de
Voorzitter, ik zou nog twee punten
in het midden willen brengen. In mijn
interpellatie heb ik alleen gesproken
over de verbinding tussen de expres-
weg E 49 tot aan de autoweg, alles
samen dus over maximum 8 kilome-
ter. Het gaat niet over de hele Grote
Ring, waarover ik mij niet uitspreek.
Mijn vraag ging alleen over de aan-
sluiting naar de bestaande autoweg
die een oplossing zou kunnen bieden
voor het probleem van het vrachtver-
voer. Het gaat dus over ongeveer de
helft van de cijfers die de Minister
heeft geciteerd inzake kostprijs en
eventuele onteigeningen.

Ten tweede, zijn wij allen tot de vast-
stelling gekomen dat de groei er hoe
dan ook is. Iedereen wenst wel de
voordelen ervan maar verwerpt de
minder interessante kanten. Men kan
toch geen omeletten bakken zonder
eieren te breken. Zekere nadelige ge-
volgen moet men erbij nemen. Ik
vroeg alleen hoe die kunnen worden
beheerst en hoe de weg van het min-
ste kwaad kan worden genomen.
Vanuit uw oplossing meen ik dat de
alternatieve suggesties niet het min-
ste kwaad zullen meebrengen. Het
vrachtvervoer dat er nog steeds zal
zijn, zal andere wegen kiezen waar
misschien nog meer schade wordt
veroorzaakt.

De Voorzitter : De heer Beysen
heeft het woord.

De heer E. Beysen : Mijnheer de
Voorzitter, ik stel vast dat collega
Dumez wel eerst zijn nek uitsteekt,
maar die nadien terug intrekt. Ik heb
nog een andere vaststelling gedaan
die mij gelukkiger maakt. Minister
Sauwens heeft op deze interpellatie
een voorzichtig en behoedzaam ant-
woord gegeven. Ik leid daaruit af dat
de definitieve beslissing nog altijd
niet genomen is en dat het dossier

Aansluiting Liefkenshoektunnel - E 17
NMBS-plan STAR 21

eigenlijk ten gronde nog moet wor-
den onderzocht. Ik vind dit een goed
standpunt en ik kijk uit naar het de-
bat dat wij hierover zullen kunnen
voeren. De Minister citeert hiervoor
de maand juli, maar aangezien wij
slechts tot ongeveer 15 juli vergade-
ren verzoek ik u dit ten spoedigste te
kunnen doen.

Moties van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Van
Dienderen werd tot besluit van deze
interpellatie een met redenen omkle-
de motie van aanbeveling ingediend.

Ze zal worden gedrukt en rondge-
deeld.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Door de heer De Seranno werd tot
besluit van deze interpellatie een met
redenen omklede motie van aanbeve-
ling aangekondigd. Ze moet uiterlijk
24 uur na de sluiting van de vergade-
ring zijn ingediend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer M. Didden
tot de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over het uitblij-
ven van een advies in verband met
het STAR 21-plan  van de NMBS

De Voorzitter : aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Didden tot de
heer Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Ver-
keer, over het uitblijven van een ad-
vies in verband met het STAR 21-
plan van de NMBS.

De heer Didden heeft het woord.

De heer M. Didden (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, de inleiding tot
deze interpellatie kan de indruk wek-
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Didden

ken dat ze achterhaald is omdat er
intussen wel een advies is van de Exe-
cutieve. Toch meen ik dat het goed
is dat wij ons inschrijven in een debat
over wat u, mijnheer de Voorzitter,
zo mooi noemt STAR 21-plan. Als
ik mij niet vergis is dat de afkorting
van een Nederlandse en een Franse
terminologie, dus een typisch Bel-
gische terminologie. - -

Als ik mij in dit debat wil inschrijven
dan denk ik in goed gezelschap te
zitten vermits de SERV reeds in ja-
nuari  van dit  jaar uitdrukkelijk
schreef en ik citeer : ,,Het is van uit-
zonderlijk belang dat de Vlaamse

Gemeenschap op een meer actieve
wijze een visie bepaalt en verdedigt
over de uitbouw van de spoorwegen
in Vlaanderen. Traditioneel neemt
Vlaanderen een afwachtende hou-
ding aan tegenover het beleid van de
spoorwegmaatschappij. Een meer of-
fensieve strategie vanuit Vlaanderen
is noodzakelijk. Het debat over het
voorliggend NMBS-plan moet daar-
voor een startpunt zijn. De wijze
waarop vanuit de Vlaamse Regering
deze problematiek vooralsnog werd
aangepakt is in elk geval niet veel
belovend”.

drie weken later, op 12 december,
een vraag gekregen van de Minister
van Openbare Werken van Vlaande-
ren om ook een advies uit te brengen.
Dit gebeurde praktisch binnen de
maand, met name op 26 januari 1990.
De Vlaamse Regering heeft dan uit-
eindelijk gewacht tot 6 juni van dit
jaar. Nochtans werd de Vlaamse pu-
blieke opinie rond 15 mei verblijd
met de boodschap van Minister Sau-
wens met betrekking tot een advies
van de Vlaamse Regering over het
STAR 21-plan.  Achteraf hebben wij
kunnen vaststellen dat de Executieve
een interkabinettenwerkgroep heeft
geïnstalleerd nadat de publieke opi-
nie werd geïnformeerd,met  name Öp
16 mei. Ook konden wij kennis ne-
men van teksten die daartoe de aan-
leiding vormen, alsook de tekst van
vorige week, die veel positiever was.

Wat constateren wij ?

Ten eerste, de Vlaamse Executieve
beslist met vier maanden vertraging.
Normaal had men het advies in fe-
bruari  kunnen inwachten en de
SERV had haar daartoe alle elemen-
ten aangereikt.

Ten tweede - dat is blijkbaar een
gewoonte in de huidige Executieve
- de liberale Ministers onthouden
zich over dat advies. Dat is op zijn
minst verwonderlijk. Ik ken niet de
motivering van een onthouding, ik
kan hen er zelfs vandaag niet over
ondervragen. Daarover heeft collega
Van Grembergen het echter al ge-. 1
had.

Ten derde, de verantwoordelijke Mi-
nister in casu heeft zich veroorloofd
een advies uit te brengen vóór de
Executieve.

Ik meen dat ik het recht heb de mo-
tivering  van deze feiten te kennen.

Mijnheer de Voorzitter, u streeft in

Mijnheer de Voorzitter, ik wil dit
even citeren om aan te duiden dat dit
debat vermoedelijk niet helemaal
overbodig zal zijn, ondanks het ad-
vies waarover wij nu eindelijk be-
schikken en waarvan ik trouwens
vooraf wil zeggen dat zoals wij het
nu kennen - op 6 juni - het veel
positiever is dan wat wij tot op heden
vanwege de Vlaamse Regering over
deze materie hebben gehoord. Ik wil
dit beklemtonen als inleiding tot deze
interpellatie. Straks zal ik eveneens
het positieve dat ik erin meen te on-
derkennen duidelijk weergeven.

Laat mij toe even iets te zeggen over de Vlaamse Raad en in de Vlaamse
de procedures en de vorm die tot dit administratie naar een correct taalge-
advies hebben geleid, alvorens het te bruik, maar ik stel vast dat er in het
hebben over de inhoud. Als ik het advies van de Executieve een termi-
goed voorheb werd aan de Vlaamse nologie wordt gebruikt die zelfs on-
Regering gevraagd op 15 november verstaanbaar is, bijvoorbeeld punt 2
vorig jaar een advies uit te brengen. bij de algemene inleiding over de fi-
De nationale Minister van Verkeers- nanciële planning. Ik bespaar u de
wezen vroeg dit  binnen de drie voorlezing om het debat niet te ver-
maand. De -SERV heeft ongeveer lengen, maar samen met andere col-

lega’s hebben wij geprobeerd dat te
begrijpen, wat ons niet lukte. Ik
vraag dat sommige zaken ook in ver-
band met het taalgebruik in de advie-
zen van de Executieve worden opge-
helderd.

Inhoudelijk wil ik eerst en vooral ver-
nemen vanuit welke stelling het
STAR 21-plan wordt benaderd. Voor
de mobiliteit om het even met welk
vervoermiddel, moet een geïnte-
greerde oplossing worden nage-
streefd. Voor de verplaatsingen over
de weg doen wij niet alleen voorstel-
len die betrekking hebben op de we-
gen, maar ook op de chauffeurs en
op de gebruikte voertuigen. Ook in
verband met de luchtvaart moeten
wij rekening houden met een aantal
factoren zoals de deregulering in Eu-
ropees verband. Daarover kunnen
wij niet alleen beslissen, want in de
eerste plaats is het een Europese aan-
gelegenheid. Ook de europeanisering
van de luchtvaart is belangrijk in ver-
band met de mobiliteit.

Verder vragen wij dat de excellente
waterwegen waarover wij in Vlaan-
deren beschikken, beter worden be- .
nut en niet langer beneden hun capa-
citeit.

Wij mogen niet alleen oog hebben
voor een kwaliteitsverbetering van de
spoorwegen door een verbetering
van het aanbod, maar ook door een
verhoging ervan een kwantitatieve
uitbreiding van het spoorverkeer. Dit
gegeven komt te weinig aan bod in
het plan-STAR 21. Daarop werd in
de Vlaamse Executieve terecht de
aandacht gevestigd, maar noch in de
het advies van de SERV noch in het
advies van de Executieve, werd er-
over gesproken.

STAR 21 is te centripetaal gericht op
Brussel en de grootste steden, Gent,
Antwerpen, Luik en Charleroi. Het
is dus eerder een model van neocen-
tralisme dan van decentralisatie. Bo-
vendien stel ik vast dat in geen enkel
opzicht rekening werd gehouden met
de grensoverschrijdende ontwikke-
lingen. Weliswaar is een van de as-
pecten van het plan-STAR 21 de re-
latie met de supersnelle trein en door
dit project komen er inderdaad een
drietal nieuwe grensoverschrijdende
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Didden

verbindingen. Die zijn echter meer
van middellange dan van korte af-
stand.

De daaruit voortvloeiende verbete-
ring van het aanbod speelt niet in op
de recente ontwikkeling van middel-
grote centra aan beide zijden van de
grens, zowel met Nederland als met
Frankrijk. Als STAR 21 gerealiseerd
zal zijn, met inbegrip van de SST, zal
er in Vlaanderen wel geteld één
grensoverschrijdend punt zijn, Essen
bij Antwerpen. In Wallonië zullen er
negen zijn, alleen voor reizigers,
want dan spreek ik nog niet over het
goederenverkeer. Wallonië slaagt er
zelfs in Nederland aan te doen zon-
der over Vlaams grondgebied te ko-
men, namelijk over Visé en Maas-
tricht. Moelingen ligt wel op het tra-
ject, maar iedereen weet dat alles
wordt geregeld in Luik en Visé.

In STAR 21 moet het grensover-
schrijdend aspect sterker worden be-
nadrukt. Er heeft heel wat ontwikke-
ling plaats aan de grenzen. Ik heb het
hier niet alleen over Maastricht, dat
traditioneel graag wordt gezien als
het eindpunt van de Vlaamse oost-
westas.

Er is ook Eindhoven, Rijsel en Duin-
kerken waarvoor men oog moet heb-
ben. Er bestaan potentiële treinvoor-
zieningen. Waarom zouden wij geen
trein inleggen tussen Turnhout en
Eindhoven en tussen Hasselt en
Eindhoven net zoals tussen Hasselt
en Maastricht ? Waarom komt er
geen Vlaamse verbinding van Kort-
rijk naar Rijsel, via Wervik en van
Brussel en Gent via De Panne naar
Duinkerken. Dat is een perspectief
waarop de Nationale Maatschappij
der Spoorwegen kan inspelen. Ik had
graag gezien dat in het advies van de
Vlaamse Executieve daarop sterker
de nadruk was gelegd, al geef ik toe
dat er reeds een aanzet wordt gege-
ven.

Een ander aspect dat ik niet heb te-
ruggevonden - bij de SERV ook
nauwelijks - is de relatie tussen het
lucht- en het spoorverkeer. Er zijn
de grote plannen van BATC-Zaven-
tem. Wij spreken vandaag toevallig
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over de regionale luchthavens in
Vlaanderen. In Zaventem plant men
een reusachtige investering. Het kan
toch niet zijn dat deze luchthaven,
gelegen in het centrum van Europa,
in het hart van Vlaanderen, alleen
met een pendeldienstje verbonden
blijft met de rest van het spoorver-
keer. Dit is geen toekomstgerichte
benadering van de verbinding tussen
de luchtvaart en het spoorverkeer.

De spoorwegen noch SABENA wen-
sen blijkbaar in te spelen op die meer
toekomstgerichte benadering. Wan-
neer men echter even buiten onze
grenzen kijkt dan ziet men dat bij-
voorbeeld in Frankfurt en Genève dit
wel het geval is. In Rome heeft men
zelfs, naar aanleiding van de huidige
Mondiale, een verbinding tot stand
gebracht tussen de luchthaven Leo-
nardo da Vinci en het voetbalveld.
Waarom hebben de Vlamingen niet
de pretentie om een verbinding tot
stand te brengen tussen Antwerpen
en Zaventem ? Waarom hebben wij
die ambitie niet ?

Mijnheer de Voorzitter, ik kan mij
akkoord verklaren met de positieve
beoordeling van het advies van de
Executieve maar wens toch te verne-
men waarom in een bepaald opzicht
de procedures op een eigenaardige
manier zijn tot stand gekomen.

Ik ben de mening toegedaan dat het
de hoogste tijd wordt meer de nadruk
te leggen op de grensoverschrijding
en het internationale aspect.

De Vlaamse Executieve heeft voor-
gesteld een paar bochten sneller af te
snijden. Dit is positief. Het staat ook
in STAR 21 wat de bocht van Leuven
betreft. Er zijn echter nog andere
bochten met name die van Aarschot.
Indien u pleit, mijnheer de Minister,
voor een verbinding Antwerpen-Has-
selt-Maastricht moet de bocht van
Aarschot  sneller worden genomen
dan nu het geval is.

Ik merk ook een Limburgse teneur
in uw advies. Wanneer u voor een
verbetering van het spoorverkeer in
Limburg pleit, buiten het dubbel-
spoor Alken-Landen voorzien in
STAR 21, dient ook de bocht in Ku-
ringen te worden aangepakt. Dit is

NMBS-plan STAR 23

een kleine bocht en er zal dus weinig
geld mee zijn gemoeid. Ik durf u aan-
bevelen ook die bocht te nemen zo-
dat wij sneller Zaventem en Brussel
bereiken. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Ansoms
heeft het woord.

De heer J. Ansoms (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik sluit
mij aan bij de bedenkingen die colle-
ga Didden heeft geformuleerd in ver-
band met het advies maar wens toch
het STAR 21-plan even door een
Antwerpse bril te bekijken.

Vanuit Antwerpen - wat niet onbe-
langrijk is wanneer men het over mo-
biliteitsbeheersing heeft - willen wij
een drietal wensen formuleren met
name, één, een verbetering van het
goederentransport ; twee, een oost-
westverbinding en drie een uitbouw
van het stadsspoorverkeer in Ant-
werpen.

Vooreerst wil ik het hebben over
STAR 21 en het goederentrans-
port.In zijn toekomstplan geeft de
NMBS veel te weinig aandacht aan
het goederentransport per spoor.
Voor een grote havenstad als Ant-
werpen heeft dat bijzonder negatieve
gevolgen. Nu reeds worden de vlotte
verbindingen tussen de haven en het
hinterland vanuit het oogpunt bereik-
baarheid bedreigd.

De congestie in het Antwerpse is in
grote mate terug te brengen tot een
gebrek aan vervoersinfrastructuur
ten behoeve van het goederentrans-
port ,weliswaar gecombineerd met
het woon-werkverkeer naar en in het
Antwerpse. Op deze wijze kan, ge-
zien de hallucinante groeiprognoses
inzake verkeer - die gaan tot 70 ten
honderd tegen het jaar 2010 - de
Antwerpse regio haar grote troef-
kaart, met name haar strategische lig-
ging, geheel of gedeeltelijk verliezen.

Daarom ook dient de bedienihg per
spoor van de Antwerpse haven te
worden veilig gesteld. Daarvoor
moet een zo direct mogelijke aanslui-
t ing r icht ing Linkeroever  worden
voorzien. Na de historische vergis-
sing van Minister De Croo in verband
met het schrappen van een mogelijke

1709



Vervoer- 

Ansoms

spoortunnel in combinatie met de
Liefkenshoektunnel, dient deze
leemte op korte tijd te worden weg-
gewerkt.

Ten tweede, het vormingsstation
Noord dient grondig en in een ver-
sneld tempo te worden gemoderni-
seerd. De huidige moderniserings-
werken vorderen echt te traag.

Ten derde, indien de lijn 12 in aan-
merking zou komen voor de STT -
waar wij geen voorstander van zijn,
want wij verkiezen, als de STT wordt
aangelegd, nog altijd de Havenweg
- dan dient men voor het goederen-
transport alternatieven te zoeken. In
dat geval pleiten wij voor een korte
verbinding van ongeveer zes kilome-
ter tussen BASF en de lijn Vlissin-
gen-Roosendaal.

Bovendien is het voor de regio Ant-
werpen belangrijk dat de IJzeren
Rijn blijft behouden en wordt gemo-
derniseerd. STAR 21 voorziet een
concentratie van de goederentracés
in Wallonië, de Athus-Meuselijn en
alle relaties met Duitsland via Mont-
zen.

Dit is voor Antwerpen onaanvaard-
baar. Op deze wijze wordt immers
een belangrijke routeverlenging inge-
voerd op het  verkeer tussen de
Vlaamse haven Antwerpen en het
noordoosten van het hinterland, net
dat waar de concurrenten van Ant-
werpen, Rotterdam, Hamburg en
Bremen  actief zijn. Men mag zich er-
aan verwachten dat de Nederlandse
Spoorwegen niet geneigd zullen zijn
tot medewerking. Er ligt dus een be-
langrijke verantwoordelijkheid bij de
Europese Gemeenschappen en meer
bepaald bij de Europese Commissaris
voor Transport Karel Van Miert, om
daarover een objectieve studie te la-
ten uitvoeren en zelfs de investering
gedeeltelijk in Europees verband te
laten financieren. Wij blijven erbij
dat de modernisering van de IJzeren
Rijn zo spoedig mogelijk moet wor-
den aangepast.

Inzake de oost-westverbinding kan ik
zeggen dat het huidige IC-IR systeem
voor Antwerpen goed functioneert,
met uitzondering van de verbinding

naar Hasselt en met Oost-Nederland
en Duitsland. Behalve de positieve
consequenties van de aanleg van de
noord-zuidverbinding in Antwerpen,
schrijft de NMBS in haar plan geen
spectaculaire wijzigingen in met be-
trekking tot de regio. Alleen de lijn
Antwerpen-Brussel zal op IC+ wor-
den gebracht.

Met het groeiende verkeersvolume
voor ogen kan het niet anders dan
dat de NMBS ook een belangrijk
marktaandeel verwerft op de oost-
westas in Vlaanderen. Wij vragen dus
dat zo spoedig mogelijk ook die as
op IC+ plus wordt gebracht en dat
houdt uiteraard verband met de bij-
komende tunnel onder de Schelde.

Inzake het  stadsvervoer ci teert
STAR 21 slechts vaag een stads-
spoordienst te Antwerpen, vrijwel sa-
men met Luik. Nochtans bestaan er
hier mogelijkheden op bepaalde lij-
nen. Uiteraard dient de planning van
zulk stadsspoorverkeer te gebeuren
in coördinatie met de maatschappijen
voor stads- en streekvervoer. In die
zin is het misschien nog gelukkig dat
STAR 21 vaag blijft inzake stads-
spoorverkeer rond Antwerpen, zodat
nog een en ander mogelijk is. De in-
teressantste lijnen die in aanmerking
komen, lijken mij lijn 12 Antwerpen-
Essen, lijn 14 Antwerpen-Lier en lijn
27 Antwerpen-Boom te zijn.

Ik zou daarop verder kunnen door-
gaan, maar beperk mij tot deze drie
punten.

Het uiteindelijk advies, dat ons zopas
werd medegedeeld, is in elk geval be-
ter dan wat we een veertiental dagen
geleden via de pers konden verne-
men. Er werd rekening gehouden
met sommige van onze wensen, maar
toch onvoldoende.

Wij stellen vast dat de verbetering
van de oost-westas  daarin werd opge-
nomen. Dat is dus positief.

De bijkomende spoortunnel onder de
Schelde werd té voorzichtig geformu-
leerd. Men spreekt immers over het
aanvatten van een studie. Wij hadden
liever reeds het inschrijven van de
principiële beslissing.

De IJzeren Rijn wordt vermeld, maar
eveneens defensief : ,,Er mogen geen

beslissingen getroffen worden die een
mogelijke toekomstige aanleg in ‘t
gedrang brengen”. Wij vragen een
offensieve aanpak vanwege de
Vlaamse Executieve.

De andere Antwerpse wensen vinden
wij niet of onvoldoende concreet te-
rug in dit advies. Uiteraard betreuren
wij dit ten zeerste. Wij zullen dan ook
niet nalaten, waar wij kunnen, te blij-
ven pleiten voor een meer Antwerpse
inbreng in het STAR 21-plan.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, er
werden inzake de procedure een aan-
tal vragen gesteld.

Ik deel u mede dat ons advies werd
gevraagd in november 1989. Ik heb
de diverse instanties verzocht hun ad-
vies te formuleren, onder meer aan
de vervoermaatschappijen. Ook de
collega’s Kelchtermans en Waltniel,
respectievelijk verantwoordelijken
van Leefmilieu en Ruimtelijke Orde-
ning, werden bij de besluitvorming
betrokken. Ook de SERV werd om
advies gevraagd.

Uiteindelijk heb ik mijn voorstel van
advies op 16 mei bij de Executieve
ingediend. Buiten mijn medeweten is
dit advies in de kranten verschenen.
Het was niet mijn bedoeling een per-
soonlijk advies te formuleren. Inte-
gendeel, ik heb na een zeer lange en
doorzichtige besluitvorming uiteinde-
lijk een advies geformuleerd. Dit
w e r d  i n  e e n  interkabinettenwerk-
groep verfijnd en het werd uiteinde-
lijk vorige week goedgekeurd.

Zowel het Waalse als het Brusselse
Gewest hebben pas in mei hun advies
overgemaakt. Bovendien was er een
permanent overleg met Minister van
Verkeer Dehaene teneinde dit advies
tijdig en binnen de planning te kun-
nen geven.

Wij menen dat in het kader van het
toekomstig mobiliteitsbeleid Vlaan-
deren - dat heeft enige tijd in beslag
genomen - waarvoor eerlang ons
eerste rapport Verkeers- en Vervoer-
plan Vlaanderen zal worden medege-
deeld, er een zeer groot belang
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wordt gehecht aan de uitbouw van
een degelijk spoorwegnet. Het advies
inzake STAR 21 is uiteindelijk gepro-
jecteerd op de achtergrond van het
Verkeers- en Vervoerplan. Het zal
de basis moeten vormen van een de-
gelijk uitgebouwd spoorwegnet De
spoorwegen, alsook het stads- en
streekvervoer, zullen in het mobili-
teitsgebeuren een belangrijk onder-
deel vormen. Zij zullen op een niet
onaanzielijke manier een bijdrage
moeten leveren tot het pakket maat-
regelen in het kader van de mobiliteit
en vooral voor de beheersing van het
pendelverkeer, waar de grote proble-
men zich situeren.

Ik wens erop te wijzen dat, met of
zonder de uitvoering van STAR 21,
het overgrote deel van de globale
mobiliteitsgroei opgevangen wordt
door het stijgend privé-autoverkeer.
Tevens onderstreept de Executieve
dat, in dit kader, slechts door een
sterke samenwerking tussen de ver-
schillende gemeenschappelijke ver-
voersmodi, synergetische positieve
effecten kunnen worden gecreëerd.

STAR 21 dient dan ook via een aan-
pasbare meerjarenplanning te wor-
den ingepast in het Verkeers- en Ver-
voerplan Vlaanderen, wat uiteinde-
lijk mede de basis moet vormen van
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaan-
deren.

Thans wens ik in te gaan op een aan-
tal gedane suggesties, ook wat het
taalgebruik betreft. Ik heb de para-
graaf in punt 2, waarnaar u hebt ver-
wezen ook driemaal moeten lezen. Ik
ben het met u eens dat ter zake meer
zorg aan de taal moet worden be-
steed. Het komt vaak voor dat, bij
het zoeken naar een consensus in een
bepaalde werkgroep, de duidelijk-
heid, de doorzichtelijkheid en vaak
ook de zinsbouw te wensen overlaat.

U hebt terecht gewezen, mijnheer
Didden, op de problematiek van de
luchtvaart en de regionale luchtha-
vens. Dit wordt in de Commissie be-
sproken. Het al dan niet invoeren
van de SST en de vorm ervan zullen
mede bepalen in welke mate de bur-
gerluchtvaart in onze regionale lucht-
havens al dan niet zal groeien. Ter

zake is er een rechtstreeks verband.

Bovendien sluit ik mij aan bij uw plei-
dooi voor een betere benuttiging van
de waterwegen. De infrastructuur
zou een verdubbeling van de groei
moeten kunnen opvangen, zonder
dat wij ter zake extra investeringen
moeten doen, wat voor het openbaar
vervoer en het gemeenschappelijk
vervoer wel het geval zal zijn. De
aangroei van één jaar autoverkeer
opvangen, brengt ons tot een quasi
verdubbeling - althans volgens de
specialisten - van het aanbod.

U hebt gelijk wanneer u stelt dat de
spoorwegen én inzake personenver-
voer én inzake goederenvervoer, een
uitermate belangrijke rol spelen. Het
is ook zo dat STAR 21 te veel in de
lijn ligt van de klassieke politiek die
de spoorwegen hebben gevoerd en te
centralistisch is uitgebouwd. Het is
ook als dusdanig omschreven. Het
feit dat Vlaanderen slechts twee
grensoverschrijdingen met Neder-
land heeft en dat Wallonië met
Frankrijk, Duitsland en Nederland er
bijna 10 heeft zijn cijfers die voor zich
spreken.

Ik meen dat wij, als centrum van Eu-
ropa, met Brussel als hoofdstad, re-
kening houdend met de enorme mo-
gelijkheden die dit biedt, grensover-
schrijdend moeten durven denken.

Uw pleidooi voor een betere inscha-
keling van het station-Zaventem lijkt
mij belangrijk. U sprak over een aan-
tal bochten. Als politici mogen wij
evenwel niet te veel bochten nemen.
Men moet inderdaad voortdurend
betrokken zijn bij het investeringsbe-
leid van de spoorwegen, ook na de
staatshervorming en zelfs al vallen de
spoorwegen nog steeds onder de be-
voegdheid van de nationale Rege-
ring. Vandaar ook het belang van uw
betoog. Deze betrokkenheid moet
niet alleen gebeuren op een passieve
manier - dus enkel wanneer vragen
worden gesteld - maar op een per-
manente wijze, vertrekkend vanuit
de behoeften die Vlaanderen voor de
toekomst formuleert. Het is belang-
rijk dat een bespreking ten gronde
wordt gevoerd over het Verkeers-
plan-Vlaanderen en dat daarbij onze

verlangens ten opzichte van de fede-
rale Regering en de Nationale Maat-
schappij der Belgische Spoorwegen
op het vlak van het voorstadsverkeer,
van het goederentransport en de be-
tere verbindingen aan bod komen.

De heer Ansoms gaat ervan uit dat
een aantal zaken te voorzichtig wor-
den geformuleerd. Wij wensen de
dialoog met de federale verantwoor-
delijken open te houden. Het ge-
sprek verloopt goed. De doelstellin-
gen, zowel van de federale verant-
woordelijken als van de Vlaamse Re-
gering, worden op dezelfde wijze ge-
formuleerd. In de praktijk lopen wij
soms naast elkaar, maar de dialoog
tussen de beleidsverantwoordelij ken
en de diverse vervoermaatschappijen
moet tot een beter beleid in België
kunnen leiden. Ik ben ervan over-
tuigd dat wij ter zake goede resulta-
ten zullen bereiken.

De heer Ansoms had het ook over
een aantal Antwerpse problemen.
Net vóór de opening van de Liefkens-
hoektunnel betreuren wij ook dat er
geen spoortunnel werd voorzien. In
ons advies pleiten wij voor het aan-
brengen van een spoortunnel. De
oost-westverbinding is volgens mij
één van de prioriteiten. Ook ik pleit
ervoor dat de verbinding Limburg-
Antwerpen - of omgekeerd - zou
worden vergemakkelijkt. Dit komt in
het advies van de Executieve duide-
lijk tot uiting.

Ik erken de problematiek van het
voorstadsverkeer en van de Ant-
werpse agglomeratie. Momenteel is
onze ambitie - en ik noemde het
ooit onze preventie - vanuit onze
nieuwe bevoegdheden op het vlak
van Ruimtelijke Ordening, Leefmi-
lieu en Infrastructuur het probleem
van de mobiliteit met al haar facetten
te bespreken in een rechtstreeks ge-
sprek tussen de Vlaamse Raad en de
nationale Regering. Hetzelfde zal
moeten gebeuren tussen de Vlaamse
Raad en de Europese verantwoorde-
lijken, gezien de toenemende inter-
nationale mobiliteit. (Applaus)

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van de heer P. Breyne
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer L. Waltniel, Ge-
meenschapsminister van Ruimtelijke
Ordening en Huisvesting, over de fl-
nancieringsmiddelen voor sociale
huisvesting en meer bepaald de fi-
nanciële problemen van het Vlaams
Woningfonds

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Breyne tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer Waltniel, Ge-
meenschapsminister van Ruimtelijke
Ordening en Huisvesting, over de fi-
nancieringsmiddelen voor sociale
huisvesting en meer bepaald de fi-
nanciële problemen van het Vlaams
Woningfonds.

De heer Geens zal eveneens ant-
woorden namens de heer Waltniel

De heer Breyne heeft het woord.

De heer P. Breyne (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, dames en heren, bij herhaling
werd de laatste maanden vanuit de
Commissie voor Huisvesting en
Ruimtelijke Ordening de alarmklok
geluid omtrent de al te beperkte in-
vesteringsmogelij kheden waarmee de
diverse instellingen, die namens de
overheid bedrijvig zijn in de sector
van de sociale huisvesting, te kampen
hebben. Deze constatering dringt
zich des te meer op wanneer men op
hetzelfde ogenblik vaststelt dat een
nieuwe impuls inzake sociale huisves-
ting door velen wordt aangezien als
één van de voornaamste, zoniet de
voornaamste hefboom om tegemoet
te komen aan bepaalde acute maat-
schappelijke problemen. Ik moge in
dit verband verwijzen naar het recen-
te tweede rapport van de Koninklijke
Commissaris voor de Migranten.

In algemene zin blijkt uit een enquête
van de NMH bij haar erkende ven-
nootschappen dat de totale actuele
behoefte aan nieuwbouw en renova-
tie in Vlaanderen werd becijferd op
53 miljard frank. Ook als men dit
cijfer wellicht enigszins moet nuance-

ren - en uiteraard kan niet alles in
een paar jaar worden gerealiseerd -
is het een indrukwekkend cijfer, ze-
ker wanneer men de vergelijking
maakt tussen hetgeen tien jaar gele-
den mogelijk was en wat nu nog mo-
gelijk is.

Ook omdat de Gemeenschapsminis-
ter van Huisvesting deze ontoerei-
kendheid via de klassieke financie-
ringsstelsels onderkent, heeft hij -
mijns inziens - gezocht naar formu-
les voor een zogenaamde alternatieve
financiering van de sociale huisves-
ting. Wij hopen samen met hem dat
het experimenteel systeem dat de
Vlaamse Executieve onlangs heeft
gelanceerd een aanloop vormt tot
een meer definitief systeem waardoor
belangrijke volumes particuliere
spaarmiddelen worden gedraineerd
naar sociale doelstellingen zoals de
huisvesting, met eerbiediging van de
basiselementen van een echt sociale
huisvesting.

Het is inmiddels evident dat, in het
licht van de budgettaire schaarste,
een selectiviteit aan de dag moet wor-
den gelegd. Die selectiviteit betreft
in de eerste plaats de sociaal zwakste
bevolkingscategorieën. Hiertoe moet
prioritair de sociale huursector sup-
plementaire mogelijkheden krijgen.
Een tweede selectiviteitscriterium
betreft de objectieve noodwendighe-
den, gebaseerd op demografische ge-
gevens en gegevens van kwaliteit en
kwantiteit van het huidig woningen-
bestand in bepaalde steden en stre-
ken. In dit licht kan ik er inkomen
en goedkeuren dat bij de begrotings-
aanpassing 1990 500 miljoen frank
vastleggingskredieten en 100 miljoen
frank ordonnanceringskredieten wer-
den ingeschreven voor initiatieven
van de maatschappijen van de NMH
in de steden Gent en Antwerpen.

De door de Commissie van Huisves-
ting einde 1989 eenparig en op mijn
initiatief aangenomen resolutie was
echter duidelijk ruimer gesteld. Ook
de andere instellingen die actief zijn
in de sociale huisvesting komen in
sommige van hun werkzaamheden
tegemoet aan de noden van bepaalde
segmenten van onze bevolking die als
even prioritair kunnen worden aan-
gezien.

In deze context wil ik vandaag specia-
le aandacht vragen voor de proble-
men waarmee het Vlaams Woning-
fonds momenteel wordt geconfron-
teerd. Het primair streefdoel van een
huisvestingsbeleid bestaat erin dat
elk gezin over een volwaardige aan-
gepaste woning beschikt. Een verant-
woord huisvestingsbeleid kan dan
ook niets anders dan een gezinsdi-
mensie hebben. Ook de Koning Bou-
dewijnstichting heeft in zijn studie
Toekomstvisie op een sociaal woon-
beleid in Vlaanderen het inkomen en
de gezinssamenstelling als relevante
categorieën van een modern huisves-
tingsbeleid erkend.

Het Vlaams Woningfonds komt bij
uitstek aan dit objectief tegemoet
vermits haar doelgroep uitsluitend
bestaat uit minderbegoede grote ge-
zinnen. Haar systeem is voornamelijk
het gezinsvriendelijk hypothecair
krediet. Zij heeft sedert 60 jaar met
dynamisme en zin voor initiatief mee-
gewerkt aan een sociaal en toekomst-
gericht Vlaams huisvestingsbeleid.
De aanpak van het Vlaams Woning-
fonds wordt bovendien gekenmerkt
door een sociale begeleiding van de
kandidaat-kopers en uiteraard het
kindvriendelijk karakter van de kre-
dietverlening. Daarom kreeg deze in-
stelling terecht, in oktober 1988, de
Prijs van de Vlaamse Gemeenschap.
Daarenboven is zij - zoals Minister
Waltniel op 29 september 1989 te-
recht verklaarde - het goedkoopste
instrument ter zake in zijn beleid.

In het regeerakkoord van de huidige
Executieve werd een principiële ver-
klaring opgenomen, waaruit mocht
worden afgeleid dat de verdere acti-
viteit van het Vlaams Woningfonds
onverminderd zou worden gewaar-
borgd. Er wordt met name uitdruk-
kelijk gesteld dat ,,het Vlaams beleid
inzake huisvesting de gezinnen een
reële keuze moet bieden tussen ei-
gendomsverwerving of het huren van
een woning en dat bijzondere aan-
dacht en ondersteuning dient te wor-
den besteed aan onder andere grote
gezinnen”. Grote gezinnen blijven
dus een belangrijke doelgroep voor
het sociaal woonbeleid in Vlaande-
ren.

Wat sedertdien gebeurde doet echter
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twijfelen aan de gangbare interpreta-
tie van deze beginselverklaring. Ie-
dereen weet dat 1989 een jaar is ge-
weest van sterke aangroei van de
bouwactiviteit in het algemeen. On-
vermijdelijk had dit een invloed op
het aantal leningsaanvragen bij het
Vlaams Woningfonds.

In 1989 werd oorspronkelijk, zoals
trouwens in 1988, een investeringsca-
paciteit toegekend van 4 miljard
frank. In het eerste semester 1989
werden bij het Woningfonds echter
gemiddeld 258 leningsaanvragen in-
gediend, een recordcijfer. In plaats
van de investeringscapaciteit op te
voeren, werd echter door de Execu-
tieve beslist tot een verlaging tot
3,220 miljard frank.

Het gevolg was dat allerhande drasti-
sche beperkingen moesten worden
doorgevoerd - geen overname van
schulden meer, geen toelating meer
tot waarde-overschrijding, prioriteit
voor de grootste gezinnen vanaf 4
kinderen, enz. - waardoor uiteraard
de belangstelling bij de gezinnen be-
gon te dalen.

In het tweede semester 1989 en ook
het eerste semester 1990 bereikte het
aantal aanvragen gemiddeld nog on-
geveer 180 per maand. Toch moesten
einde 1989 nog bijna 1500 niet geho-
noreerde leningsaanvragen, voor een
bedrag van bijna 3 miljard F, worden
overgeheveld naar dit dienstjaar. De
overgehevelde dossiers van 1989 ver-
tegenwoordigen dan ook een bedui-
dend hoger bedrag dan wat momen-
teel wordt vrijgegeven voor de schijf
van het eerste semester 1990, met na-
me ongeveer 1,6 miljard frank. Het
nodige volume voor één jaar wordt
nu, op basis van het huidig aantal
aanvragen, geraamd op ongeveer 4,5
miljard frank.

Noodgedwongen is men tot een situa-
tie gekomen dat, behoudens hoge
uitzonderingen, geen leningen meer
kunnen worden toegestaan aan ge-
zinnen met slechts 3 kinderen, wat
moeilijk houdbaar is in het licht van
de statutaire doelstellingen van het
Woningfonds. Als noodoplossing
heeft het Woningfonds dit jaar reeds
ongeveer 800 miljoen frank vrijgege-

ven uit de eigen reserves, als een
soort prefinanciering. Die reserves
zijn in feite bestemd om de eigen ver-
plichtingen te kunnen blijven nako-
men. Dit gebeurde, omdat de nieuwe
intrestvoorwaarden nog steeds niet
zijn vastgesteld, aan de voorwaarden
die verleden jaar van kracht waren,
zodat in feite het Fonds zelf die lenin-
gen voor de ganse duur ervan subsi-
dieert a rato van 2 à 3 procent. Dit
alles zijn noodmaatregelen, die op
termijn het financieel draagvlak van
het Woningfonds zelf ernstig zullen
aantasten.

Ten slotte leidt deze situatie tot zeer
lange en onbepaalbare wachttermij-
nen voor de kandidaat-ontleners.
Het gaat in essentie om grote gezin-
nen met een bescheiden inkomen,
die soms bepaalde verplichtingen
hebben hun huurwoning op een be-
paald ogenblik te verlaten, die con-
tractuele engagementen hebben aan-
gegaan ten opzichte van aannemer en
architect en die in vele gevallen in
die omstandigheden overbruggings-
kredieten moeten aangaan aan 13 à
14 ten honderd of verwijlintresten
moeten betalen aan bijna 12 ten hon-
derd en hierdoor niet zelden zelf in
grote financiële problemen terecht-
komen.

Daarnaast is er het probleem van het
tussenkomstpercentage in de rente-
last van de obligatieleningen, Medio
1989 besliste de Executieve dit per-
centage te beperken tot maximun 5
procent. Voordien droeg het Wo-
ningfonds zelf enkel een vaste tussen-
komst. Ik ben ervan overtuigd dat
geen enkel lid van de Executieve -
en in ieder geval niet de beide Minis-
ters tot wie deze interpellatie gericht
is - hiermee de bedoeling hadden
de werking van het Vlaams Woning-
fonds te ontredderen. Op dat ogen-
blik was het renteniveau voor de obli-
gatieleningen trouwens slechts onge-
veer 8,5 ten honderd zodat de tussen-
komst van het woningfonds en haar
ontleners zich op een redelijk peil be-
vond. Inmiddels is het renteniveau
echter opgelopen tot 10,5  à 11 ten
honderd, zodat het Vlaams Woning-
fonds nu ongeveer 6 ten honderd tus-
senkomst te dragen heeft en daaren-
boven het risico loopt van de vijfjaar-
lijse herziening.

Dit zal ongetwijfeld een negatieve
weerslag hebben op de aan de ontle-
ners aangerekende intresten. De ba-
sisfilosofie van het Woningfonds, na-
melijk aan de grote gezinnen lenin-
gen toestaan aan lage en vaste rente-
voeten, komt hiermee in het ge-
drang. Het Fonds zal echter gedwon-
gen worden zijn leningen met wel-
licht 3 ten honderd gemiddeld te ver-
hogen, wat een renteniveau geeft dat
hoger ligt dan wat andere maatschap-
pijen, bijvoorbeeld de Nationale
Landmaatschappij, waar er geen ver-
eiste is gesteld van minimum 3 kinde-
ren ten laste, kunnen bieden. De
context van dit jaar is niet meer de
context waarin de principiële beslis-
sing van 1989 werd getroffen. Daar-
om durf ik aandringen op een herzie-
ning van deze beslissing, wellicht in
de richting van een compromisformu-
le die de budgettaire beperktheden
van het Vlaamse Gewest verzoent
met de noodzaak van een continuïteit
van de werking van het Vlaams Wo-
ningfonds in het kader van zijn speci-
fieke opdrachten.

De Voorzitter : Mijnheer Breyne, wil
u besluiten ?

De heer P. Breyne : Mijnheer de
Voorzitter, als u mij nog even toe-
staat, ik heb het nog niet gehad over
de andere activiteit van het Vlaams
Woningfonds, met name de zoge-
naamde huurhulp, waarbij woningen
worden gekocht, gebouwd en gesa-
neerd in de geest van de prioriteiten
van het beleid van de Vlaamse Exe-
cutieve. Ook u weet dat het Vlaams
Woningfonds telkens en op een dyna-
mische manier heeft ingespeeld op de
beleidsopties en de initiatieven van
de Executieve. Het Woningfonds
heeft reeds belangrijke concrete ini-
tiatieven ter zake genomen in woon-
gebieden van onder meer Gent en
Antwerpen. In Limburg is men be-
zig, in Beringen, Maasmechelen en
Genk, in een uniek samenwerkings-
verband met de Kempense steen-
koolmijnen, met het bouwen van
nieuwe woningen en het renoveren
van de bestaande duplexwoningen,
om te verhelpen aan de bedreigde
woonsituatie van de Limburgse mijn-
cités ten gevolge van de herstructure-
ring van de mijnnijverheid. In één
van de voorstellen in het laatste rap-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 46
12 juni 1990 Sociale huisvesting 1713



eigendomsverwer- 

investe- 

tigen. 

Breyne

port van Koninklijk Commissaris
Mevrouw D’Hondt wordt gesteld
dat, ,,de huurhulpactiviteiten van het
Woningfonds moeten worden uitge-
breid” en ,,dat de formule van het
renoveren en verkopen op een veel
grotere financiële steun van het ge-
west moet kunnen rekenen”. Spijtig
genoeg heeft men echter omwille van
de inkrimping van het investerings-
vermogen sedert midden 1989 ook
hier alle nieuwe initiatieven moeten
terugschroeven of geplande werken
moeten stopzetten.

Wij hopen dat ook voor dit aspect
van de werking van het Woningfonds
deze activiteit spoedig opnieuw tot
haar normaal ritme kan worden ge-
bracht.

Deze interpellatie was niet bedoeld
als een rekwisitoor. Ik weet dat u,
Voorzitter van de Executieve, en uw
collega van Huisvesting het Woning-
fonds waarderen en een warm hart
toedragen. Dat heeft u trouwens bei-
den zelf verklaard naar aanleiding
van de plechtigheden van zestig jaar
Woningfonds. Ik weet ook dat bin-
nen een gegeven budgettaire ruimte
niet alles tegelijkertijd kan worden
gerealiseerd.

Ik dacht echter dat het niet onnuttig
was vandaag speciale aandacht te
vragen voor een sector die de jongste
10 jaar niet meer de minimale midde-
len heeft gekregen die hij nodig had,
met name de sociale huisvesting en
in die sector voor een instelling die
omwille van zijn specifiek financie-
ringssysteem momenteel werkelijk in
ademnood verkeert. Ik durf erop be-
trouwen dat uw antwoord nieuwe
perspectieven zal bieden,vooral voor
de mindervermogende grote gezin-
nen van Vlaanderen, die terecht re-
kenen op onze en uw daadwerkelijke
ondersteuning.

De Voorzitter : De heer De Loor
heeft het woord.

De heer H. De Loor (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Ministers, geachte collega’s, vorig
jaar werd inderdaad, zoals collega
Breyne daarnet heeft gezegd, naar
aanleiding van de bespreking van de

begroting 1990 door de CVP, SP,
PVV, en VU een voorstel van resolu-
tie neergelegd, waarmede bij de
Vlaamse Executieve werd aange-
drongen om via de gebruikelijke en/
of nieuwe financieringstechnieken de
investeringsmiddelen in de sector van
de sociale huisvesting op een beteke-
nisvolle wijze te verhogen.

Tijdens de openbare vergadering van
15 december 1989 sprak de Commis-
sievoorzitter en dit namens alle leden
de hoop uit dat deze resolutie aan de
Executieve de inspiratie en de kracht
zou geven om nieuwe technieken en
nieuwe middelen te vinden, teneinde
de malaise in de sociale huisvestings-
sector te doorbreken.

Sindsdien zijn de problemen in deze
sector er evenwel niet op vermin-
derd : de leegstand blijft even groot,
de wachtlijsten van kandidaat huur-
ders blijven aangroeien en de be-
schikbare middelen blijven te be-
perkt.

Tijdens de bespreking van de aanpas-
sing van de uitgavenbegroting voor
het begrotingsjaar 1990 is ook tot ui-
ting gekomen dat er een gevoelige
achterstand bestaat bij de uitbetaling
van de stads- en dorpsherwaarde-
ringspremies.

Wil men aan al deze problemen tege-
moetkomen dan moeten de middelen
die de Vlaamse Executieve op de ko-
mende begroting dient uit te trekken,
zodanig verhoogd dat er bij een vol-
gehouden inspanning op vijf jaar tijd
zo’n 20.000 sociale woningen kunnen
bij komen.

Wij kunnen ons aansluiten bij de
vraag van collega Breyne betreffende
het verhogen van de investeringsca-
paciteit  van de diverse bestaande in-
stellingen in de sociale huisvestings-
sector. Wij zijn echter van oordeel
dat de middelen die het Vlaamse Ge-
west uittrekt in de eerste plaats moe-
ten gaan naar degenen die op de wo-
ningmarkt moeilijk aan hun trekken
komen, vooral omdat hun inkomen
te laag is. Het betekent dat wij als
SP opteren om de eerstkomende ja-
ren de klemtoon te leggen op de so-
ciale huursector.

Het verheugt ons dat de heer Breyne
er in zijn interpellatie ook de nadruk
heeft op gelegd. Het moet echter ge-
beuren zonder de eigendomsverwer-
ving totaal te negeren.

Het is een feit dat als de financiële
middelen schaars of onvoldoende zijn
om een algemene wederopbloei tot
stand te brengen, men noodgedwon-
gen prioriteiten moet leggen. De SP
durft die leggen en zegt daarom dat
er in de toekomst vooral bijzonder
aandacht moet worden besteed aan
de sociale huursector. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik heb grote waardering voor
de manier waarop de heren Breyne
en De Loor het probleem van de so-
ciale’ huisvesting, inzonderheid van
het Vlaams Woningfonds, hebben
naar voren gebracht. Hun bekom-
mernis is ook de mijne. Ik zou ter
zake een aantal cijfers en beslissingen
in herinnering willen brengen.

Ten eerste, hebben wij bij de opmaak
van de begroting 1989 een algemene
beperking ingevoerd van het investe-
ringsprogramma waardoor de oor-
spronkelijke leningsmachtiging van
het Fonds werd teruggebracht van 4
miljard naar 3,220 miljard. Ik vestig
er evenwel de aandacht op dat de
machtiging tot 4 miljard door de op-
eenvolgende Executieven was gedre-
ven. Trouwens, de heer Breyne die
zelf bevoegd is geweest voor de sec-
tor huisvesting, zal dit kunnen beves-
tigen.

Relatief gezien hebben wij in het ge-
heel van de investeringen van de
Vlaamse Gemeenschap altijd zeer
veel aandacht - terecht want wij be-
schouwen een goede huisvesting in
Vlaanderen als een prioriteit - be-
steed aan de sociale woningbouw.
Vergelijkt men dit met bijvoorbeeld
Wallonië, waar het Gewest geduren-
de jaren de sociale woningbouw niet
meer op de investerinsprogramma’s
heeft ingeschreven, dan wordt het
verschil in benadering zeer groot.

Niettemin hebben wij de algemene
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regel om te besparen ook in deze sec-
tor toegepast en een verlaging van
het investeringsprogramma doorge-
voerd. Zo zal het investeringspro-
gramma  voor 1990 gelijk zijn aan het
gereduceerde programma van 1989.

Wanneer ik spreek over investerings-
programma, is dit in feite een onei-
genlijke term. Het gaat immers niet
om een investeringsprogramma als
dusdanig, maar om een machtiging
van leningen voor het Vlaams Wo-
ningfonds. Zoals de heer Breyne
daarnet ook heeft aangehaald, is een
dergelijk systeem van de ondersteu-
ning van de sociale huisvesting het
goedkoopste voor de begroting. Het
is daarenboven gericht op een speci-
fieke groep gezinnen die de grootste
aandacht van de overheid verdienen
en draagt in belangrijke mate bij tot
de bevordering van het woningbezit.
Gezinnen kunnen op die manier een
eigen woning in eigendom verwer-
ven, wat ook, beheersmatig, na de
verwerving, een goedkopere formule
is dan de huurbouw. Zo realiseren
wij het in Vlaanderen steeds gehul-
digde principe om eigendomsverwer-
ving te verkiezen boven huurwonin-
gen.

Morgen zal de Executieve een beslis-
sing nemen in verband met de toe-
kenning van een leningsmachtiging
aan het Vlaams Woningfonds en dit
voor de totaliteit van het programma,
namelijk ten belope van 3,220 miljard
waaraan de waarborg van het Gewest
wordt gehecht. Dan zullen de meest
nijpende problemen, die van de the-
saurie, grotendeels zijn verholpen.
Blijft dan nog het budgettair pro-
bleem.

Ik kan u ook meedelen dat de Minis-
ter van Huisvesting, de heer Waltniel
en ikzelf aan het Vlaams Woning-
fonds de toelating hebben gegeven
om 400 miljoen van hun reservefonds
aan te wenden voor de huurhulpope-
ratie waarop ook de interpellanten de
nadruk hebben gelegd in het kader
van de integratie van migranten.

Ik ga er wel van uit dat dit een speci-
fieke aanduiding is van de aanwen-
ding van dit bedrag. Men mag daaruit
niet concluderen dat op die manier

het investeringsprogramma voor het
Woningfonds werd opgevoerd. Dit is
vastgesteld op en blijft 3,220 miljard.

Mijn collega Waltniel heeft tijdens de
opmaak van de begroting, zowel die
van 1990 als bij de aanpassing van de
begroting voor 1989 aangedrongen
op een aanzienlijke verhoging van die
bedragen tot vijf miljard, zich daarbij
steunend op een advies van de Com-
missie voor de Huisvesting. Ik heb
daar alle sympathie voor, maar dit is
onmogelijk. Ik heb reeds gezegd dat
wij voor de sector huisvesting in het
kader van het geheel van de investe-
ringen, waar wij in globaliteit de be-
dragen om budgettaire redenen, aan-
zienlijk hebben moeten terugschroe-
ven, een gunstregeling hebben ge-
troffen. Wij hebben ook, bij dezelfde
gelegenheid, de tussenkomst in de
rentelast gewijzigd - terecht - en
gebracht op de helft van de markt-
rente met een maximum van 5 ten
honderd.

De vroegere regeling die erin be-
stond dat het Vlaamse Gewest tus-
senkwam  voor een fors bedrag, had
natuurlijk tot gevolg dat een wijziging

van de rentelast uitsluitend ten goede
kwam van de gezinnen.

Ik kan u een voorbeeld geven dat
eigenlijk weinig realistisch is. Veron-
derstel dat de reële rentelast op de
kapitaalmarkt beneden de 5 ten hon-
derd valt, dan zou in het vroegere
systeem de betrokken ontlener zelfs
geen enkele interest hebben betaald.
De regeling, die trouwens vroeger
ook bestond, met name dat de tus-
senkomst van de overheid schommel-
de in verhouding tot de reële rente-
voet, hebben wij opnieuw ingevoerd.
Wij leven nu in een periode van hoge
rentevoeten.

De heer J. De Seranno : Geldt dat
ook voor de aanvragen die zoveel
maanden binnen zijn, dus voor de ge-
zinnen die toen een lening hebben
aangevraagd en die nu in een hogere
rentevoet zouden vallen met een la-
gere tussenkomst van de Executie-
ve ?

Minister G. Geens : In onze beslis-
sing hebben wij daaraan gedacht en
overeenkomstig gehandeld. Ik wou
enkel onderstrepen dat een stijging
van de rentelast niet alleen op de

VU-fractievoorzitter P. Van Grembergen (staande) wisselt van gedachten met Mi-
nister J. Sauwens (VU). Eerstgenoemde interpelleerde de Voorzitter van de Execu-
tieve over de afwezigheid van de Minister van Cultuur op Taalunievergaderingen
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overheid mag worden verhaald. Wij
hebben het risico hier gedeeld, zoniet
komt u tot een volledig onlogische
situatie.

Wat de verdere ontwikkeling betreft
zal de Minister bij de bespreking van
de begroting - dat blijkt trouwens
uit de voorstellen die hij heeft inge-
diend - aandringen op een hoger
leningsplafond en op hogere pro-
gramma’s voor de Vlaamse huisves-
tingsmaatschappijen.

Ik moet u niet zeggen wat daarvan
het resulaat zal zijn. Het is echter
nogal evident dat wij niet welkdanig
investeringsprogramma kunnen ver-
hogen wanneer dit tot gevolg heeft
dat de budgettaire lasten van de
Vlaamse Gemeenschap buiten haar
middelen wordt bezwaard. In het an-
dere geval gaan wij de weg op van
een bijkomende rentesneeuwbal.
Dan zijn wij er zelf de oorzaak van
dat hogere rentevoeten moeten wor-
den betaald. Wij moeten er toch eens
van uit gaan dat de hoge rentevoeten
in dit land het gevolg zijn van de slor-
dige toestand waarmee de openbare
financiën werden behandeld wat deze
kwalijke resultaten tot gevolg had.

Wel is aan de Minister van Huisves-
ting de opdracht gegeven om het ge-
heel van onze tussenkomsten in de
sector huisvesting te evalueren. Aan-
gezien er nu vele verschillende vor-
men van tussenkomst bestaan is het
nodig het resultaat van elk na te gaan
om in de toekomst de middelen op
de meest efficiënte manier in te zet-
ten. Bij de toekenning van overheids-
hulp moet overigens niet alleen reke-
ning worden gehouden met de toe-
stand op het ogenblik van de aan-
vraag, maar ook met de ontwikkeling
van de inkomens. De voorwaarden
moeten tijdens de loop van de lening
kunnen worden gewijzigd. Om prio-
riteiten vast te leggen voor de toe-
komst moet je evenwel eerst een eva-
luatie hebben van de huidige formu-
les.

Ik wil ook beklemtonen dat het socia-
le huisvestingsbeleid er vandaag heel
anders uitziet dan tien jaar geleden.
Tien jaar geleden deden wij vooral
een grote inspannning voor sociale

woningbouw voor grote en jonge ge-
zinnen. Nu is er eveneens een grote
inspanning voor de bouw van bejaar-
denflats.

Het sociale huisvestingsbeleid heeft
veel meer dimensies gekregen dan
vroeger. Wij hebben niet alleen een
zeven à acht systemen, maar we
werken ook voor meer bevolkings-
groepen. Rekening houdend met al
deze aspecten moet de globale aan-
pak opnieuw worden gedefinieerd.

Gelukkig is er ook een oplossing ge-
komen voor de lasten van het verle-
den. Onze financiële situatie is er niet
gemakkelijker op geworden, maar
we weten waar we aan toe zijn. Het
is een lange strijd geweest, maar we
hebben uiteindelijk gelijk gekregen.
Ingevolge het Catharina-akkoord
moet het Vlaamse Gewest 43 ten
honderd van deze lasten voor zich
nemen in plaats van de 53 ten hon-
derd die door de andere Gewesten
altijd maar was voorgesteld omdat dit
zogezegd overeenstemde met de ver-
deelsleutel voor de gewestelijke fisca-
liteit. Ondanks deze behoorlijke re-
geling voor de toekomst moeten wij
wel formules zoeken die de bestendi-
ge verhoging van de lasten ingevolge
de prefinanciering tegengaan.

Zoals ik al zei moeten wij het hele
pakket van huisvestingsmaatregelen
evalueren, maar ik kan de interpel-
lant en de andere sprekers gerust
stellen dat het Vlaamse Woningfonds
altijd één van onze prioriteiten is ge-
weest en moet blijven.

De Voorzitter : De heer Breyne
heeft het woord.

De heer P. Breyne : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Voorzitter van
de Executieve omdat hij, ondanks
het feit dat hij ook spreekt als Minis-
ter van Financiën en Begroting en als
hoeder van de budgettaire orthodo-
xie van zijn Executieve, een aantal
gunstige perspectieven heeft ge-
opend. Hij heeft in elk geval beves-
tigd dat het sociaal gericht huisves-
tingsbeleid tot de prioriteiten blijft
behoren van de Executieve en dat hij
de conclusies zal trekken uit wat hier
werd gezegd.

In verband met het lastenpercentage

dat de Executieve op zich neemt en
de beslissing van 1989 wil ik nog en-
kele woorden zeggen. In mijn inter-
pellatie heb ik gepleit voor het zoe-
ken naar compromisformules. Men
moet niet zo ver gaan dat de ontle-
ners van het Leningfonds in sommige
periodes geen enkele last te dragen
hebben. Men moet echter ook ver-
mijden dat in periodes met zeer hoge
interestvoeten de lasten die op de
ontleners worden gelegd een te hoog
niveau bereiken, zodat men niet
meer kan spreken van sociale lenin-
gen.

Er zijn compromisformules mogelijk.
Men kan gaan naar vlottende interes-
ten, eventueel met een herziening tij-
dens de looptijd, waarbij bijvoor-
beeld rekening wordt gehouden met
het inkomen dat evolueert. Zich be-
perken tot maximum 5 procent in ie-
dere omstandigheid leidt in sommige
gevallen tot onrechtmatige onbillijke
gevolgen, zoals dit jaar het geval is.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de heer Breyne
voor zijn bijkomende vraag. De ver-
antwoordelijkheid ligt voor dit punt
bij het Woningfonds zelf. Men kan
bijvoorbeeld egalisatieformules vin-
den voor periodes van lage rente met
periodes van hogere rente. Men kan
ook binnen het globale pakket van
ontleners zoeken naar formules
waarbij de leninglast, die ten laste is
van de aanvragers, beter wordt ge-
spreid over de verschillende inko-
mensniveaus. Vraag echter niet aan
de politieke macht dat op te leggen.
Wij kunnen algemene regels vastleg-
gen. De modaliteiten bepalen van het
Vlaamse Woningfonds om de sociale
doelstellingen te bereiken is de taak
zelf van het Woningfonds. De verant-
woordelijkheid ligt daar. Wanneer hij
voorstellen in die richting doet zal hij
mij als medewerker op zijn weg vin-
den.

De Voorziter :
heeft het woord.

De heer De Loor

De heer H. De Loor : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Voorzitter van
de Executieve voor zijn antwoord. Ik
wil echter twee opmerkingen maken.
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Ten eerste, de Voorzitter heeft ge-
zegd dat in de voorbije jaren wel aan-
dacht werd besteed aan de sociale
huisvestingssectoren. Desondanks
kent hij de laatste tien jaar een instor-
ting. Om uit die diepe put te raken
vragen wij dat er tijdens het opstellen
van de volgende begroting speciale
aandacht zou worden besteed aan die
sociale huisvesting.

Ten tweede, de Voorzitter zegt ook
dat beheersmatig de eigendomsver-
werving de goedkoopste formule is.
Dat zal ik niet tegenspreken. Wij ho-
pen echter dat de Executieve ervan
overtuigd is dat niet iedereen bij
machte is eigendom te verwerven.
Men is bijgevolg verplicht ook aan de
sociale huursector te denken voor de-
genen die financieel niet bij machte
zijn om een eigen woning te bouwen
of aan te kopen.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

ACTUELE INTERPELLATIES
(Regl. art. 77) (Voortzetting)

Actuele interpellatie van de heer P.
Van Grembergen tot de heer G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting, over de
afwezigheid van de Minister van Cul-
tuur op de jongste bijeenkomsten
van de organen van de Taalunie en
het gebrek aan ernst van de Vlaamse
Regering in de betrekkingen met Ne-
derland

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Voorzitter, in overeenstemming
met artikel 56 van het Reglement
dient mijn fractie een motie van aan-
beveling in ter afronding van de ac-
tuele interpellatie van de heer Van
Grembergen.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb geen enkel pro-
bleem met de tweede opmerking van
de heer De Loor. Ons doel is vrijheid
van keuze bieden tussen eigendoms-
verwerving of huur. Het gaat niet al-
leen om die twee termen. Er bestaan
immers verschillende modaliteiten
van tussenkomst die elk op zich in-
werken op specifieke toestanden.

Wij hebben in het verleden altijd blij-
ven doen aan sociale huisvesting. In
Vlaanderen zijn de programma’s al-
les samen genomen niet zoveel ver-
minderd. Men moet voorzichtig zijn
met statistieken. De huisvestings-
maatschappijen waren nationale in-
stellingen. In Wallonië heeft men ge-
durende 7 à 8 jaar geen frank besteed
aan sociale huisvesting. Dat heeft een
weerslag op de globale activiteit van
de sociale huisvestingsmaatschappij-
en. Regionaal gezien ziet de toestand
er anders uit.

Wij moeten zien hoe wij een mouw
passen aan de verschillende omstan-
digheden en hoe wij onze prioriteiten
leggen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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INTERPELLATIES (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van mevrouw F. Bre-
poels tot de heer G. Geens, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën
en Begroting, over het nemen van
concrete initiatieven ter versterking
van
ren

het Vlaamse karakter van Voel

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van mevrouw Brepoels
tot de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over het nemen van concrete
initiatieven ter versterking van het
Vlaamse karakter van Voeren.

Mevrouw Brepoels heeft het woord.

Mevrouw F. Brepoels (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter,, mijn-
heer de Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, geachte collega’s, als
Voorzitter van de Vlaamse Regering
verklaarde u op 14 februari in deze
Raad, naar aanleiding van de rege-
ringsverklaring het volgende : ,,In de
gemeenten met een bijzonder taalsta-
tuut die zich in Vlaanderen situeren,
zal de Vlaamse Regering haar volle
bevoegdheden kordaat en onverkort

Sociale huisvesting
Samenwerking Vlaanderen-Nederland
Vlaams karakter Voeren

uitoefenen. Daartoe zal zij niet alleen
strikt toezicht houden op het bestuur-
lijk taalgebruik bij de betrokken be-
sturen, maar zal zij eveneens concre-
te initiatieven nemen om het Vlaams
karakter van deze gemeenten te be-
klemtonen en te versterken.”

Wat het toezicht op het bestuurlijk
taalgebruik in Voeren betreft kan de
Vlaamse Regering zeker geen lakse
houding worden verweten. De be-
voegde Minister heeft zich steeds
voortreffelijk van zijn taak gekweten.
Nochtans werd er tot hiertoe geen
enkele sanctie getroffen ten aanzien
van een van de Voerense bestuurders
ondanks kennelijk wangedrag en
machtsmisbruik op verschillende ter-
reinen.

Denk maar aan de verzegeling van
de kieshokjes bij de Europese verkie-
zingen ; de discriminatie van de
Vlaamse verenigingen wat het ont-
vangen van subsidies betreft ; de wei-
gering van het gemeentebestuur om
adressenlijsten ter beschikking te
stellen aan het Rode Kruis ; het aan-
brengen van straatnaamborden strij-
dig met de taalwetgeving en het wei-
geren van de burgemeester om maat-
regelen te nemen ; het beschadigen
en verwijderen van borden van de
Vlaamse Gemeenschap ; het verder
gebruiken van een stortplaats die
door OVAM werd gesloten enzo-
voort.

De vraag rijst of een louter repressief
optreden tegenover de huidige Re-
tour à Liege-meerderheid de beoog-
de pacificatie tot gevolg zal hebben.
Indien men werkelijk het boekje te
buiten gaat en onwettige toestanden
creëert moet er natuurlijk krachtda-
dig worden opgetreden.

Maar zou de Vlaamse Regering daar-
naast niet officieel pogingen moeten
ondernemen om met het Voerens
College duidelijke afspraken te ma-
ken op de verschillende beleidsterrei-
nen zoals dit voortdurend gebeurt
met andere Vlaamse gemeenten ?

Sommigen menen van niet en wensen
aan de kant te gaan staan in afwach-
ting van het bekomen van een
Vlaamse meerderheid. Dat dit echter
nog niet voor morgen zal zijn illu-
streert de verkiezingsuitslag van
1988. De lijst Retour à Liège kreeg
1610 lijststemmen terwijl de lijst
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Voerbelangen 1083 stemmen binnen-
haalde, goed voor ruim 40 ten hon-
derd van geldig uitgebrachte stem-
men. Tussen deze twee blokken zal
in de toekomst weinig of geen ver-
schuiving mogelijk zijn tenzij de
Vlaamse Regering nu ook daadwer-
kelijk het tweede onderdeel in de re-
geringsverklaring gaat concretiseren,
dit wil zeggen het nemen van syste-
matische en specifieke maatregelen
inzake ruimtelijke ordening, huisves-
ting, onderwijs, cultuur en sociaal-
economische aangelegenheden. De
jongeren zullen dan eindelijk kansen
krijgen op werk in eigen streek en
zich definitief kunnen vestigen in de-
ze prachtige omgeving, die plots voor
hen nieuwe perspectieven biedt.

Gezien dit een gecoördineerde aan-
pak vraagt en tevens als een beleids-
voornemen van de hele Vlaamse Re-
gering mag worden beschouwd,
meen ik mijn vragen aan u, als Voor-
zitter te moeten stellen, zonder ech-
ter voorbij te gaan aan de individuele
verantwoordelijkheid van elk Minis-
ter wat zijn specifieke bevoegdheid
betreft.

De reeds geleverde inspanningen van
de Vlaamse Regering in Voeren de
afgelopen maanden, namelijk de aan-
koop van het Alsbos,  de buitenaan-
leg rond het Veltmanshuis, de over-
eenkomst met Coditel om VTM op
de kabel te brengen, de aanleg van
een verkeerswisselaar in Moelingen
en enkele beslissingen inzake het
openbaar vervoer, willen wij zeker
niet minimaliseren, maar getuigen
geenszins van een voorkeurbeleid
voor Voeren zoals destijds in het re-
geerprogramma werd voorgenomen.

Ik overloop enkele beleidslijnen en
stel er de nodige vragen bij.

Ten eerste is er de huisvesting. Vele
jonge gezinnen trekken weg uit Voe-
ren omdat ze er geen werk vinden,
maar ook door een duidelijk gebrek
aan woongelegenheid. Zo moeten de
woonuitbreidingszones in Moelingen
en ‘s Gravenvoeren dringend aange-
pakt worden door de Vlaamse Rege-
ring, temeer daar de gemeenteraad
op 14 april jongstleden principieel be-
sliste om tot onteigening van deze
gronden over te gaan. De Retour-à-
Liege-fractie heeft vorig jaar een wo-

ningcommissie opgericht die de
plaatselijke woningbouw wil stimule-
ren en op die wijze duidelijk van plan
is om massaal Franstaligen, meestal
Luikenaars, omwille van de gunstige
ligging, lagere huurprijzen en lande-
lijke omgeving naar Voeren te lok-
ken. Deze commissie plaatste reeds
advertenties in die zin.

Heeft de Vlaamse Regering reeds op-
dracht gegeven aan de Vlaamse Huis-
vestingsmaatschappij om deze ontei-
geningen bij hoogdringendheid door
te voeren ? Wat zijn de resultaten
hiervan ? Wanneer kan een definitief
besluit tot onteigening worden ver-
wacht ? Over hoeveel bouwplaatsen
zou het in een eerste fase kunnen
gaan ?

Mijn tweede dossier betreft de werk-
gelegenheid. Er zijn volgens verschil-
lende instanties voldoende economi-
sche en andere motieven aanwezig
om de KMO-zone in Moelingen te
realiseren gezien de zeer gunstige lig-
ging. Het aantrekken van bedrijven
naar deze zone is dan ook een abso-
lute noodzaak.

Welke initiatieven heeft de Vlaamse
Regering reeds genomen om deze zo-
ne zo vlug mogelijk gebruiksklaar te
maken, met name de onteigening van
de gronden, aanbrengen van nuts-
voorzieningen enzovoort.

Werd reeds onderzocht welke bijzon-
dere steunmaatregelen kunnen wor-
den verleend aan geïnteresseerde be-
drijven ? Werden er reeds besprekin-
gen gevoerd met het provisiebestuur
en de GOM ? Wat zijn de resultaten
hiervan ?

Ten derde behandel ik toerisme en
recreatie. Voor de Voerstreek is toe-
risme zeker geen luxe-artikel maar
een sociaal-economische noodzaak
van de eerste rang. Heel wat indica-
ties tonen aan dat het Voertoerisme
in de lift zit en dat enkel een tijdige
doelgerichte aanpak en een degelijke
structurering de streek voor een cata-
strofale wildgroei kan behoeden.

Iedereen en alles moet hiervoor wor-
den ingeschakeld. Van de overheid
wordt verwacht dat zij de context
creëert waarin de initiatiefnemers vrij
kunnen opereren, maar ook dat zij

desnoods de eerste initiatieven zeil
forceert om de investeringsvrees te
helpen overwinnen.

Welke initiatieven werden reeds ge-
nomen om een recreatiepark en/of
kuuroord in ‘s Gravenvoeren aan te
trekken ? Werd een onderzoek naar
warmwaterbronnen reeds opgestart ?
Wie voert de studie uit en binnen
welke termijn worden de resultaten
verwacht ? Wie financiert deze stu-
die ?

Werd er reeds een beslissing geno-
men voor een mogelijke inplantings-
plaats ? Zal hiervoor een gewestplan-
wijziging nodig zijn ? Werd hierin
reeds een beslissing genomen ? Wor-
den er nog andere kleinschalige pro-
jecten overwogen om de huidige re-
creatiezones op het gewestplan con-
creet in te vullen ? Wordt hiervoor
samenwerking gezocht met provin-
ciale of plaatselijke toeristische initia-
tieven ?

Op het gebied van onderwijs, blijft
er voor de Vlaamse Gemeenschap
naast de provinciale initiatieven nog
een zeer belangrijke doelstelling te
realiseren : de nieuwbouw van de
Muziekacademie.

De plannen zijn reeds lang,,onder-
weg” en de nodige onteigeningen
werden uitgevoerd. Het dossier werd
in het politiek akkoord tussen Broers
en Happart  zelfs in de weegschaal ge-
legd voor de uitbreiding van de
Franstalige gemeenteschool van St.-
Martens-Voeren. Binnen welke ter-
mijn kan men de realisatie hiervan
verwachten ?

Inzake de huidige werking van de
muziekacademie rijst een levensgroot
probleem wat betreft de noodzakelij-
ke urenuitbreiding. Na intense sa-
menwerking met alle muziekmaat-
schappijen van Voeren en Groot-
Riemst en het gemeentebestuur van
Riemst, dat jaarlijks 100.000 frank
vrijmaakt voor het leerlingenvervoer
naar Voeren, kon de academie 60
nieuwe leerlingen aantrekken wat het
totaal op 360 brengt voor dit school-
jaar. Om welke reden besliste de be-
voegde Minister voor onderwijs geen
uitzondering te maken door bijko-
mende uren toe te staan op het rol-
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lend fonds van de Vlaamse Gemeen-
schap ?

Inzake cultuur is de bouw van een
polyvalente zaal in Moelingen priori-
tair. De bevoegde Minister bevestig-
de onlangs naar aanleiding van een
actuele vraag dat de nieuwe plannen
klaar zijn. Wanneer zal men tot de
aanbesteding kunnen overgaan.

Het regeerakkoord vermeldt dat de
Vlaamse Regering elke inmenging
van de Franse Gemeenschap met alle
wettelijke middelen krachtdadig zal
bestrijden. Wat heeft de Vlaamse
Regering reeds ondernomen, meer
bepaald in het Overlegcomité met de
nationale Regering om duidelijkheid
te scheppen in het geplande project
voor de uitbouw van een Franstalig
cultureel centrum in Voeren ?

Ten slotte kom ik tot de wegen en
de bijkomende infrastructuur. Het
Voerense wegennet is op sommige
plaatsen bijzonder slecht tot zelfs le-
vensgevaarlijk. ook de toeristische
wegen, die hoofdzakelijk een verbin-
ding met Nederland vormen, worden
door de gemeente niet onderhouden.

Hoever staat het onderzoek om de
hoofdwegen door Voeren te laten
overnemen door het Vlaamse Ge-
west ? Wordt de mogelijkheid over-
wogen om fietspaden aan te leggen
langs de huidige gewestwegen ? Wer-
den hiervoor reeds de nodige kredie-
ten voorzien ?

Dit mini-ontwikkelingsplan voor
Voeren kan men slechts realiseren
door samenwerking op alle niveaus.
De oprichting van een operationele
cel om een snellere doorstroming van
ideëen uit Voeren naar de Vlaamse
Regering te verzekeren lijkt ons dan
ook een absolute noodzaak. Binnen
welke termijn zal een dergelijke cel
werkzaam zijn om hogervernoemde
dossiers regelmatig te evalueren en
tot een goed einde te brengen ?

Dit is slechts een greep uit de vele
noodzakelijke maatregelen voor
Voeren. Wij hebben geen volledig-
heid nagestreefd, maar wel het drin-
gende karakter willen aantonen van
hogervernoemde dossiers. Hierdoor

zullen de algemene doelstellingen,
geformuleerd in het Vlaams regeer-
akkoord alleszins een stap in de goe-
de concrete richting zetten. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik wil uit-
gaan van twee fundamentele gege-
vens in dit dossier.

Ten eerste, de grenzen van de taalge-
bieden en bijgevolg het grondgebied
van het Vlaamse gewest zijn defini-
tief vastgelegd, en ten tweede, de zo-
genaamde pacificatieregeling vervat
in de wetten van 8 en 9 augustus 1988
zijn door het Arbitragehof op grond-
wettelijk vlak in orde bevonden en
erkend. Wij beschikken dus over een
juridische grondslag om te kunnen
optreden.

In onze regeringsverklaring hebben
wij gezegd dat wij onze voogdij-op-
dracht integraal en kordaat zullen
uitoefenen. Wij hebben daar aan toe-
gevoegd dat wij concrete initiatieven
zullen nemen om het Vlaams karak-
ter van deze gemeenten te handha-
ven en te versterken.

Ik heb hier een lijst met alle initiatie-
ven, met de huidige stand van zaken.
Al de problemen die door Mevrouw
Brepoels werden opgesomd komen
daarin voor.

Ziehier deze lijst

Ten eerste, landinrichting en natuur-
behoud Eind 1989 werd het Alsbos,
57 hectare groot, aangekocht door
het Vlaamse Gewest als natuurge-
bied. Overwogen wordt dit bos een
bestemming als toeristisch wandelge-
bied te geven.

Op 15 december 1989 werd een ak-
koord gesloten met de NV Agrotech-
nic om een onderzoek te verrichten
naar het voorkomen van overstro-
mingen van de Voer. In 1985 waren
daar zware overstromingen. Kost-
prijs van de studieopdracht : 8,8 mil-
joen frank.

Twee, binnenlandse aangelegenhe-
den. De bevoegdheid van de Vlaam-
se Executieve om bestuurlijk toezicht

uit te oefenen op de gemeente Voe-
ren, wordt wel degelijk hard ge-
maakt. Ter zake zouden tientallen
toepassingen kunnen worden ver-
meld.

Ik noem slechts degene die de kran-
tekoppen haalden omdat zij voldoen-
de illustreren dat het administratief
toezicht op de gemeente Voeren in
de praktijk werkt.

In 1989 werd een omzendbrief uit-
gevaardigd inzake het taalgebruik in
de  gemeentebes tu ren  en  in  de
OCMW-raden van de randgemeen-
ten en van de gemeente Voeren.

De omzendbrief van 25 april 1990 be-
treffende de bevoegdheid van de ge-
meenteraad inzake straatnaambor-
den en plaats van ophanging (bijlage
2) : laat enkel de gemeentelijke over-
heid straatnaamborden aanbrengen.
Particulieren zoals Happart  mogen
zich deze taak niet toeëigenen.
Straatnaamborden dienen voorrang
te verlenen aan de taal van de streek.

Wat de verwijdering van de borden
De Limburgers heten u welkom be-
treft werd onmiddellijk een onder-
zoek gevraagd aan de provincie en
de arrondissementscommissaris over
de rol die de gemeente hier gespeeld
heeft.

De gouverneur heeft de toekenning
van een burgemeesterswedde aan de
heer Happart  vernietigd. Tegen dit
besluit werd geen beroep aangete-
kend.

De subsidie toegekend aan het ou-
dercomité van de Franstalige school
- (geweigerd aan het oudercomité
van de Nederlandstalige school) -
werd eveneens vernietigd. .

Punt 3, de media. Een akkoord met
de kabeldistributiemaatschappij In-
termosane om VTM in Voeren te
verdelen, is principieel goedgekeurd
door de Vlaamse Executieve en
wordt momenteel verder uitgewerkt.

Ten vierde, huisvesting. In de eerste
plaats wens ik de aandacht van het
geachte lid te vestigen op het feit dat
de VHM de dag van vandaag nog
steeds niet operationeel is en bijge-
volg bezwaarlijk enige opdracht ter
zake zou kunnen hebben gekregen.
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In deze materie behouden de twee
nationale maatschappijen, met name
de NMH en de NLM, in afwachting
van de nu wel eerstdaags verwachte
effectieve regionalisatie, nog steeds
de volle bevoegdheid.

In hoofde van de NMH stelt zich
daarenboven een bijkomend pro-
bleem met betrekking tot het werk-
gebied van haar Limburgse erkende
vennootschappen. De gemeente
Voeren is immers niet aangesloten bij
enige Limburgse vennootschap, wat
betekent dat de Limburgse vennoot-
schappen in Voeren niet actief kun-
nen optreden.

Voor de NLM is de toestand lichtjes
beter. De enige Limburgse maat-
schappij die daar actief is, heet De
Landmaatschappij van Tongeren.
Deze maatschappij beperkte evenwel
haar bedrijvigheid in Voeren tot het
toekennen van goedkope leningen.
Een oplossing zou te vinden zijn in
het toevertrouwen van een onteige-
ningsmachtiging aan deze maatschap-
pij. Vervolgens kunnen de gronden
na verkaveling, hetzij bebouwd, het-
zij onbebouwd, voortverkocht wor-
den aan gegadigden.

Mede door het gebrek aan belang-
stelling vanwege kwestieus erkende
vennootschap werd dit project nog
niet uitgevoerd.

Ten vijfde, economie en werkgele-
genheid. Voor de uitbouw van een
industrieterrein in Voeren is binnen
het gewestplan Sint-Truiden-Tonge-
ren inderdaad in Moelingen een am-
bachtelijke zone bepaald van onge-
veer 11 hectaren. Moelingen is de
enige zone in Voeren die voor lokali-
satie van bedrijven is bestemd. Er
zijn voldoende economische redenen
en redenen van algemene aard om
deze vraag naar uitbouw positief te
behandelen. Een onderzoek met be-
trekking tot warmwaterbronnen en
de geothermische mogelijkheden kan
worden gesteund. Twee alternatie-
ven worden onderzocht : ofwel, zoals
in de provincie Antwerpen, een pro-
ject onder leiding van de GOM Lim-
burg, ofwel, indien men onmiddellijk
een onderzoek naar de haalbaarheid
van het project kan starten, door de

GIMV een studiesyndicaat laten op-
richten, al dan niet samen met de
GOM.

Punt zes, toerisme en recreatie. Het
toeristisch beleid berust bij het paras-
tatale VCGT. Door het VCGT wor-
den thans geen initiatieven genomen
om een recreatiepark en/of kuuroord
in ‘s Gravenvoeren aan te trekken.
De belangrijkste toeristische troef
van voeren is het landschappelijk ka-
rakter van de streek. Gelet op de be-
perkte beschikbare ruimte is Voeren
niet geschikt voor een initiatief inza-
ke massatoerisme.

Er worden geen andere kleinschalige
projecten overwogen om de huidige
recreatiezone op het gewestplan in te
vullen. Wel worden de huidige initia-
tieven optimaal uitgebouwd en on-
ders teund .  Voor  ho te l  Hof  De
Draeck werd in 1987 aan inrichtings-
kosten 1,2 miljoen frank besteed en
in 1988 voor een telefooncentrale
22.000 frank.

Wat Jeugdherberg De Veurs betreft
werd een bedrag van 3 miljoen frank
vastgelegd voor verbeteringswerken
op de begroting 1989. Ook camping
Rusticana en camping Hacienda wer-
den ondersteund.

Ten zevende, het onderwijs. De
Kunstacademie van Voeren ressor-
teert onder de bevoegdheid van de
Autonome Raad voor het Gemeen-
schapsonderwijs. Deze instantie be-
slist derhalve autonoom over de
nieuwbouw van de kunstacademie.
Indien de vernieuwing van het kunst-
onderwijs doorgaat, wordt meteen
het rationalisatie- en programmatie-
plan gerealiseerd, zodat de ARGO
geen wettelijke belemmering heeft
om de nieuwbouw te realiseren.

Artikel 103 van het decreet houden-
de de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap bepaalt dat in het kunst-
onderwijs met beperkt leerplan, per
instelling de bezoldigde en gesubsi-
dieerde prestaties worden beperkt
zoals vastgesteld op het einde van het
schooljaar 1987-1988. Bijgevolg kan
het aantal uren-leraars op geen enke-
le wijze worden verhoogd.

Ten achtste , de polyvalente zaal te
Moelingen. Het architectenbureau

Cresens en Selis te Hasselt heeft in
1984 een verbouwingsplan opgesteld
voor het buurthuis te Moelingen, ten
belope van 40,O  miljoen frank.

Gelet op kostprijs en de budgettaire
middelen vragen de gebruikers van
Voeren een gereduceerd plan. Op 18
mei 1990 heeft de betrokken Minister
zijn akkoord gegeven voor het gere-
duceerd bouwprogramma, voor een
polyvalente zaal van 400, een dienst-
ruimte, groot 150, functionele ruim-
tes, groot 190 en een terras op bin-
nenkoer van 360 m2. De kostenra-
ming 21 miljoen frank, inclusief
BTW.

Op 7 juni 1990 werd aan de Algeme-
ne Technische Diensten de opdracht
gegeven een ereloonovereekomst op
te maken voor het architectenbureau
Cresens en Selis te Hasselt, om het
gereduceerde bouwprogramma in
een ontwerp-dossier te vertalen. Dit
ontwerp-dossier zal vermoedelijk be-
gin 1991 klaar zijn. De aanbeste-
dingsprocedure kan dan worden in-
gezet.

Ten negende, verkeer en infrastruc-
tuur. Hier volgt een stand van zaken
in het onderzoek om de wegen van
groot Verkeer door Voeren over te
nemen door het Vlaamse Gewest. De
kostprijs voor overname van de weg
Moelingen - Sint-Martens-Voeren
wordt geschat op 70 miljoen frank.
De overwogen overname van deze
gemeenteweg van groot verkeer kan
eventueel in fazen gebeuren. Het
eerste stuk van deze weg betreft de
verbinding tussen de N 653 en de N
627 over een afstand van 900 meter.
Deze verbinding zou in een eerste
faze worden overgenomen. Op deze
manier kan alvast een behoorlijke
oost-west continuïteit worden verze-
kerd.

Hierbij de stand van zaken betreffen-
de de mogelijkheid om fietspaden
aan te leggen langs de huidige ge-
westwegen N 627, N 648 en N 653 te
Voeren. In verband met bovenver-
melde aangelegenheid kan ik mede-
delen dat in het reserveprogramma
van 1990 voor de gemeente Voeren
een bedrag van 12 miljoen frank werd
ingeschreven voor de aanleg van vol-
gende fietspaden : fietspaden langs-
heen de Baticcestraat (weg N 627)
vanaf de grens tot aan het kruispunt

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 46
12 juni 1990 Vlaams karakter Voeren 1720



Geens 

— wor- 

met de Voerenstraat ; fietspad langs-
heen de Viséstraat (weg N 653) vanaf
de Berwijnbrug in Moelingen tot aan
de spoorwegbrug en het fietspad
langsheen de Schilberg en Plank (weg
N 648) vanaf de grensovergang tot
aan de Varenstraat.

Voor de uitvoering van deze werken
is overleg met de gemeente Voeren
opgestart om de aanleg van de fiets-
paden te combineren met de aanleg
van riolering door de gemeente Voe-
ren.

Het openbaar vervoer verzorgd door
de NMVB spitst zich voornamelijk
toe op twee belangrijke passagiers-
groepen : het scholierenvervoer en
het woon-werkvervoer. Beide groe-
pen zijn geconcentreerd van en naar
Tongeren. De bediening gebeurt
enerzijds op een voldoende wijze via
de lijn Voeren-Wezet-Tongeren.

Anderzijds is er een vlotte busverbin-
ding tussen Tongeren-Riemst-Voe-
ren, die vooral tijdens de schooluren
een zeer ruime bezetting heeft. Mo-
menteel onderzoekt de NMVB de
mogelijkheid van een korter reistra-
ject rechtstreeks via Moelingen.

Op dit moment wordt gewerkt aan
de inplanting van een eigen regiepost
van het Bestuur der Wegen in Voe-
ren. Hierin zal een vaste dienst voor
de gemeente Voeren worden verze-
kerd.

Tot slot wordt ook een betere ont-
sluiting in de richting van Limburg
gerealiseerd door de verbinding van
de verkeerswisselaar Moelingen met
de weg Lixhe-Riemst.

Mevrouw Brepoels, uit deze lijst
blijkt dat wij het ernstig menen met
onze regeringsverklaring. De opge-
somde initiatieven tonen aan dat wij
blijk geven van verbeelding en alles
in het werk stellen om de pacificatie
te realiseren. Ik meen dat de door
ons gevolgde lijn correct is en dat er
geen nood is aan nieuwe administra-
tieve structuren.

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Van
Hooland werd tot besluit van deze

interpellatie een met redenen omkle-
de motie van aanbeveling aangekon-
digd. Ze moet uiterlijk 24 uur na de
sluiting van de vergadering zijn inge-
diend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer H. Cove-
liers tot de heer G. Geens, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën
en Begroting, over de betrokkenheid
van de Vlaamse Executieve bij het
crimineel beleid

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Coveliers
tot de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over de betrokkenheid van
de Vlaamse Executieve bij het crimi-
neel beleid.

De heer Coveliers heeft het woord.

De heer H. Coveliers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, collega’s, ik stel tot ge-
noegen vast dat er toch nog enkelen
zijn die zich niet laten verleiden door
de moderne spelen en die hier nog
even trachten de taak, die wij eigen-
lijk van de kiezer hebben gekregen,
uit te voeren.

De heer R. Van Hooland : Zeer
juist.

De heer H. Coveliers : Ik verwijt nie-
mand iets, ik stel vast. Mijnheer de
Voorzitter, een tiental dagen geleden
heb ik u van op deze tribune in al
mijn naïviteit gevraagd op welke ma-
nier de Vlaamse Executieve zou in-
spelen op de uitnodiging die reeds
gelanceerd was om deel te nemen aan
de opstelling van het crimineel beleid
in dit land. U heeft toen op een voor
mij verbijsterende manier geant-
woord niet bevoegd te zijn voor dit
crimineel beleid. Ik denk dat u zich

daarin vergist. Ik heb dat toen ook
gezegd. U was toen blijkbaar niet
overtuigd, maar ik heb nu een zeer
sterke steun gekregen, met name van
de federale Eerste Minister die in zijn
regeerverklaring, afgelegd in deze
Kamer, mijn stelling heeft bevestigd
en heeft gezegd dat de Gewesten en
Gemeenschappen zullen worden be-
trokken bij de opstelling van het cri-
mineel beleid voor de materies die
hen aanbelangen.

Ik denk dat dit ten onrechte door de
Gemeenschappen en de Gewesten,
zowel de Vlaamse als de Franse,
wordt verwaarloosd. Waarom ? Er
zijn een aantal belangrijke elementen
waar nochtans een beleid op preven-
tief en repressief vlak noodzakelijk
is. Ik denk aan de ganse problema-
tiek van het milieu. Wij constateren
dat één van de misdrijven met de
grootste maatschappelijke schade
precies in de milieusector dient te
worden gesitueerd. Daarvoor is in
grote mate, zo niet volledig, het Ge-
west bevoegd.

Ik denk aan ruimtelijke ordening,
waar praktisch geen opsporing wordt
gedaan, waar men in feite een even-
tuele vervolging wegens bouwover-
tredingen laat afhangen van een vete
tussen buren en waar er eerst een
klacht moet worden ingediend voor
men tot opsporing zal overgaan.

Ook denk ik aan de nog belangrijker
materie - dit is misschien een per-
soonlijke appreciatie - van drugpre-
ventie. Wij weten dat het modern
drugbeleid zal falen indien er geen
degelijk preventiebeleid mee gepaard
gaat. Nu is het preventiebeleid speci-
fiek een bevoegdheid van de Ge-
meenschappen en zal u dus daar
moeten inspelen op dit algemeen cri-
mineel beleid. Dit is erg belangrijk
omdat ten opzichte van de prioritei-
ten die in het Belgische nationale cri-
mineel beleid zullen worden bepaald
men ook de politiediensten zal struc-
tureren.

Ik constateer dat er op dit ogenblik
quasi geen milieupolitie is, dat men
in een stad zoals Antwerpen ten
hoogste vier agenten heeft die dan
nog met alle mogelijke moeilijkheden
- terecht of ten onrechte, daar
spreek ik mij nu niet over uit - wor-
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den geconfronteerd. Ik stel vast dat
bijvoorbeeld de gerechtelijke politie
geen specifieke afdeling heeft voor
milieudelicten, dat de rijkswacht in
de duizende teksten die ze dagelijks
produceert quasi niet over milieude-
lichten spreekt. Welnu, wanneer men
daarop niet de aandacht gaat vesti-
gen, dan zullen die delicten ook niet
worden vervolgd.

Op welke manier zal daarover een
debat worden georganiseerd in de
Vlaamse Raad, teneinde uit te ma-
ken waar precies de hoofdlijnen moe-
ten liggen en welke normovertredin-
gen voor het Vlaams Parlement het
belangrijkst zijn ? Zal dit misschien
gebeuren in een of ander overlegor-
gaan ?

Mijns inziens is hierbij ook de Minis-
ter voor Binnenlandse Aangelegen-
heden van de Vlaamse Regering be-
trokken. In het licht van de genomen
opties is het evident dat ook de ge-
meentepolitie een aangepaste struc-
tuur moet krijgen, om haar opdracht
te kunnen vervullen.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
zich tien dagen geleden hebt vergist
in verband met uw bevoegdheid. Ik
meen dat u meer bevoegdheid hebt
dan u zelf hoopte en dat er in het
crimineel beleid materies zijn waar-
voor de inbreng van de Gemeen-
schappen en de Gewesten bevoegd
zijn. Ik hoop dat u zal aankondigen
wat uw Regering in dit algemeen de-
bat zal inbrengen.

De Voorzitter : Het woord is aan Mi-
nister Geens.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
blijf bij mijn antwoord van 31 mei
jongstleden waarin ik heb gezegd dat
het strafrechtelijk beleid, het opspo-
ren en het vervolgen van misdrijven
uitsluitend een nationale bevoegd-
heid zijn. Juridisch kunnen noch de
Gemeenschappen, noch de Gewes-
ten een eigen misdaadbeleid voeren.
Bovendien is de nationale Regering
niet verplicht de Gemeenschappen
en de Gewesten daarbij te betrekken.

Inmiddels is er een nieuw element,

de regeringsmededeling van 15 juni.
Daarin heeft de nationale Regering
voor Kamer en Senaat uiteengezet
wat haar politiek programma is voor
de ordehandhaving, de veiligheid van
de burger, de beteugeling van mis-
drijven, kortom een geheel van maat-
regelen die progressief zullen worden
uitgevoerd.

Ook de heer Coveliers wijst erop dat
die maatregelen in de toekomst de
Regering in staat zullen stellen de
grote trekken van het strafrechtelijk
beleid vast te stellen en te doen uit-
voeren. Ook hij kan waarschijnlijk de
tekst uit het hoofd citeren. De natio-
nale Regering zal die maatregelen ter
verantwoording voorleggen aan het
nationaal Parlement. De controle
daarop zal gebeuren door een ge-
mengde gespecialiseerde Commissie
of door een Commissie in elke Ka-
mer.

In de regeringsmededeling staat het
volgende : ,,In het huidige stadium is
het in ieder geval aangewezen dat de
Minister van Justitie de bekommer-
nissen van zijn nationale collega’s en
van zijn collega’s van de gemeen-
schappen of de gewesten syntheti-
seert en zorgt voor de coördinatie
tussen hen en het college van procu-
reurs-generaal”, en verder ,,dat de
Minister van Justitie, met de mede-
werking van het college van procu-
reurs-generaal, het algemeen straf-
rechtelijk beleid oriënteert,. . . Over
die prioriteiten moeten algemene
richtlijnen kunnen worden opge-
steld”.

Ik interpreteer dat als volgt.

Ten eerste, de uitvoerende macht zal
een nationaal strafrechtelijk beleid
voeren, waarvoor de Minister van
Justitie politiek verantwoordelijk is.
Beraadslagen over de algemene
oriëntering is een zaak van het Parle-
ment, maar de Regering zegt ook dat
zij het voornemen heeft de Executie-
ven te betrekken bij het strafrechte-
lijk beleid. Juridisch is zij daartoe niet
verplicht,  dat  is  evident.  In de
Vlaamse Raad treffen wij echter
maatregelen en - van meer belang
- wij keuren decreten goed waarin
strafbepalingen zijn vermeld, die ui-
teraard moeten worden toegepast.

Als wij in bepaalde sectoren priori-
tair bestraffing en beteugeling nastre-
ven blijkt dat allereerst uit de zwaarte
van de strafmaat, maar ook uit de
prioriteit die eraan wordt gegeven.

Indien wij ter zake door de Regering
worden geconsulteerd zullen wij me-
dedelen aan welke delicten wij priori-
tair aandacht willen geven bij de be-
strijding van de criminaliteit. Dit
neemt niet weg dat het strafrechtelij-
ke geheel inzake beteugeling van cri-
minaliteit en dergelijke, een aangele-
genheid is die tot de bevoegdheid van
de Minister van Justitie en van de
nationale Regering behoort.

De preventie maakt deel uit van een
veel ruimer geheel van maatregelen.
Welk is bijvoorbeeld de opleiding in
de scholen in dat verband ? Ik neem
aan dat men in de scholen, op welk
niveau ook, het respect voor de wet-
ten bijbrengt. Op dat vlak hebben wij
dus inspraak. Sedert 1988 behoort de
preventie van de jeugdmisdadigheid
tot het domein van de Gemeenschap-
pen. Men kan bijgevolg niet zeggen
dat onze actie losstaat van veilig-
heidsmaatregelen, van een betere be-
strijding van de criminaliteit. Indien
alles kan gebeuren in samenwerking
of op uitnodiging van de nationale
Regering en met medewerking van
de verschillende politieke beleidsor-
ganen in dit land - de Gemeen-
schappen, de Gewesten, de gemeen-
ten en in mindere mate de provincies
- dan kan ik dit enkel toejuichen.
Het zou goed zijn mocht men met
onze bekommeringen rekening wil-
len houden.

Het eigenlijke optreden van het ge-
rechtelijke apparaat is een aangele-
genheid van de nationale instanties,
zowel van de uitvoerende als van de
wetgevende macht. Dit werd ten
overvloede beklemtoond in de mede-
deling van de Eerste Minister.

De Voorzitter : De heer Coveliers
heeft het woord.

De heer H. Coveliers : Mijnheer de
Voorzitter, de inhoud van het ant-
woord van de Voorzitter van de Exe-
cutieve is al iets beter dan wat ik heb
gekregen op mijn mondelinge vraag.
Ik heb nooit beweerd - en dat is
nogal evident - dat het strafrecht
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een materie zou zijn die aan de Ge-
meenschappen is toevertrouwd. In
het Belgisch systeem is dat niet zo.
Er zijn andere federale systemen
waar dat wel zo is. Maar dat was mijn
vraag niet. Mijn vraag ging specifiek
over het crimineel beleid, meer be-
paald over de vraag op welke manier
men er gaat voor zorgen dat bij de
opsporing ook rekening zou worden
gehouden met die delicten, waarvan
de beteugeling en de normgeving toe-
behoort aan de Gemeenschappen en
de Gewesten. Op deze vraag heb ik
eigenlijk geen antwoord gekregen.
De Voorzitter heeft daarop gezegd :
ik vind het goed dat men ons dat
vraagt en als men ons dat vraagt zul-
len wij zeggen welke zaken wij naar
voren willen brengen. Hij heeft ook
gesproken over de hoogte van de
straf. Dit vind ik een totaal onaan-
vaardbare norm. De hoogte van de
straf wordt trouwens niet door de
wetgever bepaald. Hij bepaalt slechts
een vork waartussen de rechter uit-
spraak zal doen en het is niet omdat
men zeer hoge maximumstraffen op-
legt dat het om belangrijke maat-
schappelijke delicten zou gaan.

Mijnheer de Voorzitter, ik denk dat
het niet meer dan normaal is wanneer
ik vraag dat, wanneer u wordt gecon-
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sulteerd door de nationale of de fede-
rale overheid, u aan deze Raad zult
vragen welke delicten in aanmerking
komen en op welke manier de in-
breng moet gebeuren van de Ge-
meenschap en het Gewest binnen het
nationaal beleid en dat deze zaak niet
zo maar op een drafje door de Execu-
tieve alleen zou gebeuren.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, als wij door de nationale
of de federale Regering worden ge-
consulteerd gaan wij daar altijd op
in. Wat onze verantwoording daar-
over betreft hebben wij ook altijd de
Vlaamse Raad volledig ingelicht.
Trouwens, de mogelijkheid bestaat
dat men daarover ook de uitvoerende
macht ondervraagt en dan zullen wij
daar vanzelfsprekend op ingaan.

De Voorzitter : Ik stel er prijs op de
negen moedigen te feliciteren die de
voorkeur hebben gegeven aan het
wetgevend en controlerend werk. De
eerste helft van de voetbalmatch is
afgelopen en in een gelijk opgaande
match blijft het 0-0.  Intussen zijn wij
met tien leden : ons elftal is bijna vol-
ledig.

De  heer  De  Seranno  heef t  he t
woord.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
de Voorzitter, wij stellen vast dat het

Crimineel beleid
Regeling werkzaamheden

kartel van de drie oppositiepartijen
forfait geeft. Het is aan u, mijnheer
de Voorzitter, om als scheidsrechter
de uitslag af te kondigen.

De Voorzitter : Ik zal 178 rode kaar-
ten uitdelen, mijnheer De Seranno.

De heer J. De Seranno : 5-0 ?

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden.

Wij komen morgen om 10 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.50 uur.
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